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ОРТАЛЫҚ АЗИЯДА БІРІНШІ 
ОРЫНДАМЫЗ

Global FirePower-дің кезекті рейтингін 
әдет тегідей АҚШ бастап тұр. Алып дер-
жава ның әскери қуаты мықты екеніне 
еш кімнің дауы болмайтыны с!зсіз. "йт-
кені экономикалық дамуы, ғылыми-тех-
но логиялық мүмкіндіктері жағынан АҚШ 
бәрі бір к!ш бастап келеді. Ал екінші 
орын ды Ресей иеленіпті. Үштікті Қытай 
түйін дейді. Түркі мемлекеттерінің ішінде 
ал ғашқы ондыққа Түркия енген. Рейтингте 

тү рік бауырлар 8-орында тұр. С!йтіп, бауыр-
лас елдердің арасында Түркия к!ш бас-
тапты. Одан кейінгі орынға Қазақстан 
жай ғасқан. 2зербайжан рейтингте 59-орын-
ға шығып, алты түркі мемлекетінің ішінде 
үшінші болып тұр. "збекстан 65-орында. 
Был тыр !збек ағайын 62-орында болатын. 
Түрікменстан биыл 83-орында тұр. Был-
тыр 82-орында еді. Қырғызстан былтыр 
107-орында болса, биыл 100-орынға к! те-
ріліпті. Тәжікстан болса 107-орынға жо-
ға ры лаған. Былтыр 120-орында еді. Осы-
лай ша, Қазақстан Орталық Азия елдерінің 

ішін де әскери қуаты жағынан к!ш бастап 
тұр. Тек Орталық Азия ғана емес, Кавказ 
бен Оңтүстік Азия елдерінің арасында да 
Қа зақстанның әскери қуаты біршама ал-
дыңғы қатарда екені байқалады. Атап 
айт қанда, Оңтүстік Азияда Үндістан мен 
Пә кістан, Кавказ бен оның оңтүстігінде 
Иран ғана Қазақстаннан озып тұр. 

Тіпті, Қазақстан ТМД елдерінің ішінде 
Ресей мен Украинадан соң үшінші орынды 
ие ленген. Украина жалпы рейтингте 
18-орын да болса, Беларусь – 64-орында. 
Егер Қазақстан соңғы үш жылда 62-64 
орын дар иеленіп, "збекстан мен Беларусь 
ал дымызды орап кеткенін ескерсек, биыл-
ғы рейтинг қорғаныс саласында біршама 
же тістіктер бар екенін к!рсететін сыңай-
лы. 

(Жалғасы 2-бетте)

ӘСКЕРИ ӘЛЕУЕТІМІЗ АРТУДА
�аза�станны
 �ораныс �абілеті жа�сарып келеді. Б�л – бізді
 �зімізге 

�зі міз берген баа емес, кейбір халы�аралы� ��рылымдарды
 пайымы. 
Оан Global FirePower платформасында жарияланан рейтинг куә. Плат-
фор ма %шін а�парат жинайтын мамандарды
 есебі бойынша, �аза�стан 
әс кери �уаты жаынан әлемдегі 145 мемлекетті
 ішінде 58-орына ие бо-
лыпты. Былтыр рейтингте 63-орында болан едік. 5

АЛАТАУ, АЙБАТ ҚАЛА, 
ӨР ЕҢСЕЛІ... 

КҮРДЕЛІ КЕЗЕҢДЕ

�ала салу процесі жа
а �ар�ынмен жаласпа�. (рі 
жай ана жаласпайды: ел )кіметі таы бір т�тас жа
а 
мегаполисті та�ырдан т�рызуа баытталан мега-
жобаа кірісті. Осы орайда Президент �асым-Жомарт 
То�аев 2024 жылы 9 �а
тарда «Алматы облысыны
 
әкім шілік-аума�ты� ��рылысындаы �згерістер 
туралы» №432 тарихи Жарлыына �ол �ойды. Жа
а 
ша<арды
 бас жоспарыны
 жобасын м��ият с%зген 
сарап шыларды
 айтуынша, ол тіпті елімізді
 �азіргі 
е
 ірі �аласынан да %лкен болады.

4

�аза�стандаы Android ж%йесін пайдаланушылар 
2GIS �осымшасы ��рылыа �ауіп т�ндіруде деген әрі 
�олданбаны �шіретіні туралы хабарлама алан. К�п-
ші лікті �осымшаны
 б�дан кейінгі тадыры ала
да та-
ды. Нары�та оан бәскелес болатын отанды� �нім 
пай да бола ма?

ҚАЙДА БАРАСЫҢ?
2GIS, 2GIS, 

Ішкі істер министрлігіні
 
дерегінше, былтыр 
поли цей лерге 
республика бойын  ша 
т�рмысты� зор лы�-
зомбылы��а �атысты 
125 мы
а жуы� арыз 
келіп т%скен. 
2022 жылы б�л к�р сет-
кіш 120 500-ді ��раан. 

Нәзира РАХМАНҚЫЗЫ,   
кинотанушы:

12

Со
ы уа�ытта кинотеатрларда 
жа
а леп ретінде «Дәст%р» фильмі 
к�рермен назарына �сынылды. 
�аптаан комедиядан жалы��ан 
ж�ртты
 легі хоррор жанрындаы 
киноа аыла бастады. Б�л киноа 
барушыларды
 
ынтасы �алы
 
екенін билет 
сатылымын даы 
аншлагтан-а� 
а
аруа 
болады. 
К�рермен 
санасын жа
а 
жанрмен 
жа
ырт�ан 
«Дәст%р» 
жайында 
кинотанушы, 
�нертану 
ылымдарыны
 
кан дидаты, 
�а за� �лтты� 
�нер универ си-
те тіні
 профессоры, 
«��рмет» орденіні
 иегері Нәзира 
Рах ман�ызымен ә
гімелестік.

АДАМ ЖАНЫН 
НҰРЛАНДЫРАТЫН 

ДҮНИЕ ҚАЖЕТ



апта
№4 (4398)
13 �А�ТАР 2024 СЕНБІ2 САЯСАТ

GLOBAL FIREP OWER: 

Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты! 
т"ра#алы#ымен палата отырысы "тті. Онда 
депутаттар Мемлекет басшысыны! *сынуы 
бойынша Жо#ар#ы Сотты! судьяларын 
5ызметінен босату туралы мәселені 5арады. 
Сондай-а5 сенаторлар отырыс кезінде 
бір5атар за!ды ма5*лдап, депутатты5 
сауалдарын жолдады.

Ел Президентінің тиісті ұсынуын қарау нәтижесінде 
Ербол Исмаилов, Ақылтай Қасымов, Альфия Савинова 
және Айгүл Сапарова Жоғарғы Соттың судьясы 
қызметінен босатылды. Ұсынылған кандидатуралар 
алдын ала Конституциялық заңнама, сот жүйесі және 
құқық қорғау органдары комитетінде талқыланды.

Сонымен қатар Сенат отырысында депутаттар 
«Қазақстан Республикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне экспорттық-кредиттік агенттік және 
шикізаттық емес тауарлардың (жұмыстардың, к3р -
сетілетін қызметтердің) экспортын ілгерілету мәселелері 
бойынша 3згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» 
заңды екінші оқылымда қарап, мақұлдады. Бұл заң 
Мемлекет басшысының тапсырмасын орындау 
мақсатында әзірленді.

Осыған дейін айтылғандай, аталған құжат Азаматтық 
және Бюджет кодекстеріне, сондай-ақ тағы 8 заңға 
түзетулер енгізуді к3здейді. Атап айтқанда, экспортты 
қолдау ж3ніндегі мемлекеттік кепілдіктің күшін 
сақтандыру т3лемдерін 3теу үшін де, ЭКА жүзеге 
асыратын кепілдік берілген т3лемдерді 3теу үшін де 
қолдау ұсынылады. Заң нормалары Агенттіктің 
қызметін лицензиясыз жүзеге асыруға мүмкіндік 
береді. Сондай-ақ Ұлттық даму институтының 

функциялары бірқатар бағыт бойынша шикізаттық 
емес экспортты ілгерілету мәселелерімен толықтырыла-
ды.

«Мемлекет басшысы былтырғы Жолдауында 
шикізатқа тәуелділіктен арылу қажет екенін айтқан 
болатын. Бұл ел экономикасы үшін стратегиялық 
маңызға ие бағыт екені с3зсіз. Сондықтан бүгін 
мақұлданған заңда отандық шикізаттық емес 
тауарлардың экспортын дамытатын жаңа институт 
құру к3зделіп отыр. Осыған байланысты экспорттық-
кредиттік агенттікке арнайы құқықтық статус берілді. 
Заң аясында, жаңа құрылымның жұмысына қажетті 
барлық құқықтық және 3зге де құзіреттер қарас-
тырылған. Мақұлданған заң осы саладағы мемлекеттік 
қолдаудың тиімділігін арттырады деп сенеміз», – деді 
Мәулен <шімбаев.

Палата отырысында депутаттар «2014 жылғы 29 
мамырдағы Еуразиялық экономикалық одақ туралы 
шартқа 3згерістер енгізу туралы хаттаманы ратифика-
циялау туралы» заңды да қарап, мақұлдады. Бұл заң 
құқықтық реттеудегі олқылықтарды жою арқылы 
еуразиялық интеграцияны одан әрі дамытуға арналған.

Хаттама арқылы ЕАЭО туралы шартқа ЕАЭО 
кедендік шекарасындағы мемлекеттік бақылау, арнайы 
қорғаныш демпингке қарсы және 3темақы шараларын 
қолдану, техникалық реттеу, бәсекелестік, табиғи 
монополиялар, еңбек к3ші-қоны, санитариялық, 
ветеринариялық-санитариялық және карантиндік 
фитосанитариялық шаралар, к3лік және салық салу 
мәселелеріне қатысты 3згерістер мен толықтырулар 
енгізіледі.

Отырыс барысында сенаторлар депутаттық 
сауалдарын да жолдады.

ШИКІЗАТТЫҚ ЕМЕС ТАУАРЛАРДЫ 
ЭКСПОРТТАУ МАҢЫЗДЫ

(Басы 1-бетте)

ҚОРҒАНЫС БЮДЖЕТІ К�БЕЙІП КЕЛЕДІ
Жалпы, Global FirePower рейтингі 60 фактор 

ескеріле отырып жасалады. Онда мемлекеттің аумағынан 
бастап, сыртқы қарызы, адам басына шаққандағы 
жалпы ішкі 3нім к3рсеткіші, алтын-валюта қоры, 
теңізге шығатын жолы, халық, резервтегі әскери 
міндетті азаматтар, ұрыс техникасының саны, к3лік-
логистикалық мүмкіндіктері қатарлы к3птеген санаттар 
қарастырылады. Алайда әскери білім, қоғамның 
армияға деген к3зқарасы, патриоттық тәрибе, құқықтық 
база, қорғаныс қабілетін арттыруға бағытталған 
жоспарлар тәрізді мәліметтер бұл рейтингте ескеріле 
бермейді. Сондықтан Global FirePower рейтингінің 
шартты тұстары да бар. Айталық. былтыр Қазақстан 
міндетті борышын 3теу үшін 37 мыңнан астам азамат 
әскер қатарына шақырылды. Олардың 16 мыңнан 
астамы Қарулы күштердің, 21 мыңы Ұлттық ұлан, 
ҰҚК шекара қызметі. Мемлекеттік күзет қызметі мен 
Т3тенше жағдайлар министрлігі әскери б3лімдерінің 
жеке құрамын толықтырды. Сол сияқты былтыр 
Қарулы күштердің түрлі б3лімшелерінде жауынгерлік 
машиналарды жүргізу бойынша 16 мыңнан астам, 
атыс машықтарын меңгеру үшін 40 мыңнан астам 
жаттығу 3ткізді. Қазақстан жерінде 6 халықаралық 
әскери оқу-жаттығу ұйымдастырылды. <скери 
қызметшілер шетелдердегі 24 оқу-жаттығу мен 
жарыстарға қатысты. Қазақстан армиясын қаруландыру 
да жалғасып жатыр. 2023 жылы армияға 70-тен астам 
жаңа әскери техника мен 196 түрлі модификациядағы 
к3лік тапсырылды. <скери авиапарк Airbus Military 
концерні жасаған С-295 әскери-к3ліктік ұшақтарымен, 
4 дана Су-30СМ ұшағымен толықтырылды. Бұл 
жойғыш ұшақтардың тағы 6 данасы және «ТОР-2МК» 
зениттік зымыран кешендері Қазақстанға биыл 
жеткізіледі. Армияға Ми-35 және Ми-171Ш жаңа 
к3ліктік-жауынгерлік тікұшақтары да тапсырылды. 
Одан б3лек, «БК-16» диверсияға қарсы қолданылатын 
катерлері де әскерге берілді. Былтыр түріктің Anka S 
ұшқышсыз ұшатын аппараттарын алдық. <скерилер 
оны ұрыс тәжірибесінде қолдана бастады. Алдағы 
уақытта осынау техниканы бірлесіп құрастыратын 
зауыт ашылуы мүмкін. Қазір Қазақстан армиясында 
Wing Loong-1, Anka S және Skylark барлау ұшқышсыз 
ұшатын аппараттары бар. Бірақ бұл деректер рейтинг 
жасау кезінде ескеріле бермейді.

Сондай-ақ Қазақстанның қорғаныс бюджеті де 
3сіп келеді. <рине, қорғаныс саласына б3лінетін 
қаржы елдің жалпы ішкі 3німінің 1 пайызына әлі 
жете қойған жоқ. Дегенмен 2023 жылы қорғанысқа 
1,2 трлн теңге б3лу жоспарланған еді. Бұл дегеніңіз 
– біріншіден, 2022 жылға қарағанда 11,6 пайызға к3п, 
екіншіден, шамамен 2,6 млрд доллар к3леміндегі 
сома. Алайда Global Fire Power рейтингінде Қазақстан-

ның қорғаныс бюджеті 7,5 млрд доллар деп к3рсетілген. 
Шамасы, рейтингті жасаушылар қателескен сыңайлы. 
Сондықтан кәсіби мамандар әдетте SIPRI (Stockholm 
international peace research institute) зерттеулеріне 
к3бірек назар аударады. Қазақстанның қорғаныс 
бюджетіне қатысты есеп-қисапты да осы институт 
ұсынады. Дегенмен еліміздің қорғаныс әлеуетін 
бағалаған кезде бірқатар деректердің құпия сақталатынын 
да ескеру қажет. 

�СКЕР ҚУАТЫН АРТТЫРУ 
БІР КҮНДІК ЖОСПАР ЕМЕС

Негізі, Қазақстан Қарулы күштерінің Жоғарғы бас 
қолбасшысы Қасым-Жомарт Тоқаев елдің қорғаныс 
қабілетін жетілдіруді ұдайы назарында ұстап келеді. 
Қысқа күнде қырық құбылған геосаяси ахуалдың 
шиеленісуіне байланысты Қарулы күштерге қойылатын 
талаптар да күшейе түспек. Былтыр күзде Іле 3зенінің 
жағалауында 3ткен жаттығу кезінде Қ.Тоқаев: «Бүгінде 
әлемдік қорғаныс жүйесінде ауқымды 3згерістер болып 
жатыр. Қазіргі ұрыстардың әдіс-тәсілдері де басқа, 
әсіре-се гибридтік соғыс түрлері кең таралуда. Шабуылдар 
әскери ғана емес, ақпараттық, психоло гиялық, саяси, 
экономикалық және басқа да сипат алуы мүмкін. 
Сондықтан Қазақстан армиясы кез келген сын-қатерге 
дайын болуы қажет. Бұл – заманауи әрі кәсіби әскерге 
қойылатын басты талап», – деген еді. С3йтіп, сын-
қатердің сан қырлы сипаты бар екенін де айтқан. 

Айтпақшы, Жоғарғы бас қолбасшының армияны 
күшейтуге қатысты тапсырмалары бір-бірін толықтыра 
түсетін, ұзақ мерзімге бағытталған жобалар екенін де 
атап 3ту керек. Президент 2019 жылдан бері армиядағы 
жедел әрекет ететін топтарды жетілдіру маңызды 
екенін бірнеше мәрте атап 3ткен-ді. Сондай-ақ 
армияның мобильділігін арттыруды, әскери 
транспорттың авиация саласын жетілдіруді тапсырған. 
2021 жылы 20 тамызда Жоғарғы Бас қолбасшы Қарулы 
күштерді, басқа да әскерлер мен әскери құрылымдарды 
құрудың және дамытудың жаңа тұжырымдамасын 
бекіткен еді. 2030 жылға дейін қолданылатын 
тұжырымдама Президенттің 2019 жылғы Жолдауында 
қарастырылған мақсат-міндеттерді орындау үшін 
жасалған-ды. Ал Президенттің 2023 жылғы «<ділетті 
Қазақстанның экономикалық бағдары» атты Жолдауында 
қорғаныс 3неркәсібі кешеніне к3ңіл б3лді. Парламент 
былтыр «Қазақстан Республикасының кейбір 
заңнамалық актілеріне резервтегі қызмет мәселелері 
бойынша 3згерістер мен толықтырулар енгізу туралы» 
заңды қарады. Биыл аумақтық қорғаныс күштеріне 
қатысты заң қабылдануы мүмкін. Мұның барлығы 
елдің қорғаныс қабілетін арттыруға бағытталған 
шаралар. Бәлкім, содан да шығар, Global FirePower 
рейтингінде Қазақстанның позициясы жақсара түсті. 
Алайда ешбір рейтинг армияның қаншалықты қауқарлы 
екенін анықтай алмайды. 

Ардақ СҰЛТАН

ӘСКЕРИ ӘЛЕУЕТІМІЗ АРТУДА

«Ашы5 Н�А» порталында "неркәсіп 
алпауыттарына экологиялы5 аудит ж>ргізу-
ді! тәртібі жарияланды. Атал#ан за! жоба-
сын Экология, таби#и ресурстар министрлігі 
жариялап отыр.

Заңнамаға орман шаруашылығы мен ерекше 
қорғалатын табиғи аумақтар мәселелері бойынша 
3згерістер мен толықтырулар енгізуді к3здейтін құжат 
26 қаңтарға дейін к3пшілік талқылауында болады.

«Лицензиялауға жататын I-санаттағы объектілердің 
операторлары эмиссиялардың белгіленген 
нормативтерінен бір жыл ішінде жүйелі (екі реттен 
артық) асып кеткен кезде міндетті экологиялық аудит 
жүргізуге міндетті», – делінген Экология кодексіне 
ұсынылып отырған 175-баптың 1-б3лігінде.

Бұл жердегі лицензиялауға жататын I-санаттағы 
объектілер – жоғары деңгейлі қауіпке байланысты 
қызмет түрлерімен байланысты нысандар.

Сондай-ақ осы бапта экологиялық аудит 
экологиялық аудитор мен аудиттелетін субъект 
арасында жасалған шарт негізінде қоршаған ортаны 
қорғау саласындағы уәкілетті орган берген бұзушылық-
тарды жою туралы нұсқама алынған күннен бастап 
алты ай ішінде жүргізілетіні айтылған.

«Экологиялық аудиторлық есеп қоршаған ортаны 
қорғау саласындағы уәкілетті органға ұсынылады. 
Ол оны алған күннен бастап отыз жұмыс күні ішінде 
қарайды. Міндетті экологиялық аудиттің нәтижелерін 
қоршаған ортаны қорғау саласындағы уәкілетті орган 
аудиттелетін субъектінің экологиялық талаптарды 
сақтауы туралы анық ақпарат алу үшін пайдалана-
ды», – деп жазылған жаңа бапта.

Міндетті экологиялық аудиттің есебін қарау 
қорытындысы бойынша қоршаған ортаны қорғау 
саласындағы уәкілетті орган:

1) аудиттелетін 3ндірістік учаскенің қызметін 
тоқтата тұру немесе оған тыйым салу туралы талап-
арызбен сотқа жүгінуге;

2) экологиялық рұқсат шарттарына 3згерістер 
енгізіп, 3зге де рұқсат беру құжаттамаларының талап-
тарын 3згерту туралы ұсыныспен арнайы уәкілетті 
мемлекеттік органдарға жүгінуге құқылы.

ЭКОЛОГИЯЛЫҚ АУДИТ 
ЖҮРГІЗІЛЕДІ

Премьер-Министрді! орынбасары Серік 
Ж*ман#аринні! т"ра#алы#ымен "ткен ке!есте 
�аза5станда тауарлы с>т фермаларын салу 
ж"ніндегі Bлкен жобаны! іске асырылу 
барысы тал5ыланды.

Биыл елімізде 65 тауарлы сүт фермасы жұмысын 
бастауы тиіс. Олардың арасында жаңа және 3ндіріс 
қуатын арттыруды к3здеп отырған тауарлы сүт 
фермалары бар. Кәсіпорындардың барлығы 
инвестициялық жобалар пулына кірді, ол 3з кезегінде 
10 жыл мерзімге 2,5% жеңілдікпен қарыз алу мүмкіндігін 
береді. Еске сала кетейік, 2023 жылы мемлекет осы 
мақсаттарға 100 млрд теңге б3лді.

Кеңесте Ауыл шаруашылығы вице-министрі 
Ербол Тасжүреков хабарлағандай, әлеуеті бар жобалар 
пулын қалыптастыру жұмыстары 3ткен жылғы сәуір 
айында басталған болатын. Барлық қажетті құжаттар 
қабылданғаннан кейін Үлкен жобаға қатысушы 11 
3ңірге <КК арқылы жобаларды жеңілдікпен несиелеу 
үшін қаражат бағытталды.

100 млрд теңге к3леміндегі келесі транш 2024 
жылы болады деп күтіледі. Мемлекет ауыл шаруашылы-
ғы жерлерін суару, құс фабрикасын, к3к3ніс және 
жеміс қоймаларын салу, сондай-ақ ет 3ндіруге маман-
дан ған мал шаруашылығы жобаларын қаржыландыратын 
болады.

Вице-премьер Серік Жұманғарин Үлкен жобаға 
қатысушы барлық 3ңір 3кілдерін тыңдады. 
Кәсіпорындар пулын анықтау және қаржыландыру 
бойынша кедергілерді жою мәселелері егжей-тегжейлі 
талқыланды.

«2024 жылы пайдалануға беру жоспарланып отырған 
бірде-бір жобаны 2025 жылға қалдыруға болмайды. 
Үлкен жобаға б3лінген мемлекет қаражаты бірінші 
кезекте елімізде тауарлы сүт 3ндірісін айтарлықтай 
ұлғайту үшін 65 ферманы іске қосуды к3здейді. <рбір 
жобаны арнайы комиссия тексереді. Сүт фермаларын 
салу – Үлкен жобаның бір б3лігі ғана, басқа да 3ндірістер 
пулын әзірлеп бастау қажет. _ңірлерге ақпан айының 
соңына дейін барлық жоба бойынша шешім қабылдауды 
тапсырамын», – деді вице-премьер.

65 СҮТ ФЕРМАСЫ 
ІСКЕ ҚОСЫЛДЫ

Былтыр А5тау портынан экспорт5а 3 млн 
376 мы! тонна м*най тасымалданды. Б*л 
2022 жыл#ы к"рсеткіштен 1 млн 108 мы! 
тонна#а к"п.

Қазақстан мұнайын Ақтау портынан экспортқа 
тасымалдау к3лемінің артуы «Баку–Тбилиси–Джейхан» 
мұнай құбыры бағытында ж3нелтілетін шикізат 
к3лемінің ұлғаюымен байланысты болып отыр.

«2022 жылы Қазақстан Республикасының Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев Транскаспий дәлізі бойынша 
мұнай тасымалдауды арттыруды тапсырды. Осы 
тапсырмаға сәйкес, «ҚазМұнайГаз» ҰК АҚ мен 

<зербайжан Республикасының SOCAR мемлекеттік 
мұнай компаниясы «Теңіз» кенішінен «Баку–Тбилиси–
Джейхан» мұнай құбыры бағытында жылына 1,5 
миллион тоннаға дейін мұнай тасымалдауды к3здейтін 
келісім жасады. Былтыр «Баку–Тбилиси–Джейхан» 
бағытымен тасымалданған мұнай 250 мың тоннадан 
1 млн 392 мың тоннаға артты. Бұл 2022 жылдың 
сәйкес кезеңімен салыстырғанда 5,5 есеге артық. 
«Теңіз» кенішінен осы бағыт бойынша 1 миллион 
057 мың тонна мұнай ж3нелтілді», – деп хабарлады 
компанияның баспас3з қызметі.

Сондай-ақ Ақтау портынан Махачкала портына 
қарай 1 млн 984 мың тонна мұнай жіберілген.

МҰНАЙ САУДАСЫНЫҢ 
ЖАҢА КӨКЖИЕГІ



АУЫЛ ТҰРҒЫНДАРЫ АУЫЗСУҒА МҰҚТАЖ

ӨҢІРЛЕРДЕГІ ОҢДЫ ІСТЕР

Депутаттарды� ��ірлерге сапа-
ры аясында Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясыны� м�шесі Г�л-
дара Н�рымова Жамбыл облысына 
барып, жергілікті т�р#ындармен 
кез   десті. 

�улиеата 	ңірін аралаудан бастаған 
де путат ауылдықтардың мәселесін тың-
дады. Кездесуде тұрғындар әлеуметтік 
мә    селелерді, ауызсу, тұрақты жұмыспен 

қам ту, «Ауыл аманаты» жобасы аясында 
туын даған проблемаларды шешу бойын-
ша 	тініштерін жеткізді. 

– Еліміздің түкпір-түкпірінде ауылды 
жер лерге ауызсу тарту жағы ақсап тұр. 
Қар жы б	лінеді, су стансасы салынады, 
тиіс ті органдармен қабылданады. Бірақ 
ха лық әлі күнге сусыз отыр. Жамбыл об-
лы сында да осы мәселе алдымыздан шық-
ты. Бірнеше ауыл тіршілік нәріне зәру, – 
де ді Гүлдара Нұрымова. 

Іссапар барысында Тұрар Рысқұлов 
ау данына қарасты Жарлысу ауылының 
тұр ғындары таза ауызсуға мұқтаж екенін 
айт ты. Ал аудан әкімдігі «Жігер-2004» 
се рік тестігімен сапалы су тарту бойынша 
2020 жылы наурызда шарт жасаған. Жұ-
мыс ты сол жылдың желтоқсан айында 
қа    былдап алған. Жобаға сәйкес тереңдік 
200 метр болуы қажет. Алайда бірінші ұң-
ғы ма – 159 метр, екінші ұңғыма – 171 
метр болып шыққан. Салдарынан ауыл 
тұр ғындары әлі күнге дейін тіршілік нә-
рінен тарығып отыр. Депутаттың ай туын-
ша,  енді бір жыл кепілдік мерзімі бар. Сол 
уақытты сарп етпей, су тартуды тездету 
ке рек. 

Сонымен қатар Гүлдара Нұрымова 
Мойынқұм ауданы Қылышбай ауылының 
хал қы да ауызсудан таршылық к	ріп 
отыр ғанын тілге тиек етті. 

– Мемлекет басшысы 	з Жолдауында 
2025 жылға дейін ауыл халқын сапалы 
ауыз сумен толық қамтамасыз ету ж	нінде 
тап сырма берген. Президент жүктеген 
мін детті белгіленген мерзім ішінде орын-
дау керек, – деген Г. Нұрымова ауыл дар-
дағы ауызсу мәселесін назарға алатынын 
айтты. 

Сонымен қатар депутат «Ауыл ама на-
ты» жобасы бойынша жүргізіліп жатқан 
жұ мыстарымен танысып,  тұрғындар 
тарапынан  айтылған ұсыныстарды 
тыңдады.  

ТҰРМЫСТЫҚ ЗОРЛЫҚ-ЗОМБЫЛЫҚ 
МӘСЕЛЕСІ НАЗАРДА ТҰР

МӘЖІЛІСМЕНДЕР – 
ГАЗ ӨҢДЕУ ЗАУЫТЫНДА

Мәжілістегі За�нама және сот &�&ы&ты& реформа комитетіні� т�райымы 
Сне жанна Имашева Батыс /аза&стан облысыны� ж�мыспен &амтуды �й-
лес тіру және әлеуметтік ба#дарламалар бас&армасыны� т�рмысты& зор-
лы&-зомбылы& &�рбандарына арнал#ан да#дарыс орталы#ыны� &ызметімен 
та нысты. Ал Мәжіліс депутаттары Айна М�сірәлімова, Юлия Кучинская және 
На талья Дементьева А&мола облысына ж�мыс сапары аясында К�кшетау 
&аласында#ы «Шанс» әлеуметтік-психологиялы& және &�&ы&ты& &олдау 
к�р сету орталы#ында болды. 

Айма&&а іссапары аясында Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясыны� м�шесі  Д�й-
сен бай  Т�р#анов Атырау облысы Ма&ат ауданы 
Ес кене елді мекеніндегі газ ��деу зауытыны� 
�жы мымен кездесті. 

Бүгінде Қазақстанда 41 дағдарыс орта-
лығы бар. Аталмыш дағдарыс орталығына 
жылына шамамен 100 шақты әйел келеді. 
Бар лығында ортақ мәселе – отбасы жағ-
дайы на байланысты жолдасынан немесе 
отбасы мүшелерінен жәбір к	ргендер. 

– Заң қатаңдағанымен қылмыстық 
жағ дай азаймай отыр.  Сондықтан ма ман-
дармен, сарапшылармен кездесіп, нақ ты-
лап, түп тамыры неде екенін анықтауымыз 
қа жет. Дағдарыс орталықтары осындай 
зор лық-зомбылықты азайтуға ықпал ете-

ді. Онда психологтер, заңгерлер, басқа да 
ма мандар зорлық-зомбылықтан зардап 
шек кен отбасыларға к	мектеседі. Менің 
жұ мысым болашақ заңнамаға кіретін 	з-
ге рістерді мамандармен талқылау. Сол 
се  бепті әлемдік проблеманы жою үшін ең 
ал дымен заңды дұрыстауымыз қажет, – 
деді Снежанна Имашева.  

Депутат Батыс Қазақстан облысын да-
ғы тұрмыстық зорлық-зомбылық құр бан-
да рына арналған дағдарыс орталығының 
жұ мысымен танысты. Ұйым қызмет кер-
лері мен к	мекке жүгінген әйелдермен 
кез   десуде әйелдерге қатысты тұрмыстық 
зор лық-зомбылықтың алдын алу және 
олар ды қорғау мәселелері талқыланды.

К	кшетау қаласындағы «Шанс» әлеу-
мет тік-психологиялық және құқықтық 
қол дау орталығы зорлық-зомбылық к	р-
ген немесе қиын 	мірлік жағдайға тап 
бол ған азаматтарға к	мек к	рсетеді. Cт-
кен жылы ұйым 27 балалы әйел мен 204 
жа    с	спірімге к	мектескен.

– Қазір Мәжілісте балалар құқығын 
қорғауға арналған заң жобасы әзірленіп 
жа тыр. Осы орайда біз сарапшылармен, 
кә сіби мамандармен кеңесіп, ұсыныс, 
ті  лек терін тыңдап отырмыз, – деді Айна 
Мү   сірәлімова. Депутат орталық қызмет-
кер лерімен кездесуде олардың жұмысы-
ның маңыздылығына тоқталды.

Айта кету керек, Мемлекет басшы сы-
ның тапсырмасына сәйкес отбасылық-
тұр мыстық саладағы зорлық-зомбылық 
үшін жауапкершілік күшейтілген еді. 
Ұлт тық статистика бюросының мәліметі 
бойын ша, 2023 жылы 60,7 мыңнан астам 
құ қық бұзушы әкімшілік жауапкершілікке 
тартылған.

Жобаны жүзеге асырып жатқан GPC investment ЖШС 
	кілдері зауыттың  құндылығымен және құрылыс жұ-
мыстары барысымен таныстырды. Қашаған кен орнынан 
шикізат (күкіртсутек газы) «Болашақ» зауытына құбыр 
арқылы жеткізіледі деп жоспарланған.

Зауыттың қуаты жылына 1 млрд текше метр газ 	ң-
деуге арналған.  Ол іске қосылғанда жылына 720 млн 
тек ше метр тауарлық газ, 115 мың тонна сұйытылған газ, 
218 мың тонна гранулды күкірт 	німін шығарады. 

– Дегенмен бүгінде ілеспе газды 	ңдеуге, мұнай 	н-
діруге шектеулер болып отыр. Ал зауыт жұмысын бас-
таған соң Қашаған кен орнында мұнай 	ндіру тәулігіне 
25 мың баррельге дейін  	суі мүмкін.  Бүгінде тауарлық 
газды тұтыну к	лемі ұлғайды. Энергетика министрлігінің  
мә лімдеуінше, сұраныс 2025 жылы 27,7 млрд текше метр-
ге,  2030 жылы 35 млрд текше метрге артпақ. Сондықтан 
мұн дай газ 	ңдеу зауыты Атырауға ауадай қажет. К	р-
шілес 	ңірлерде де осындай ауқымды жобалар қолға 
алыну да, – деді Дүйсенбай Тұрғанов. 

Сондай-ақ зауыттың құрылысы кезінде 2 500-ден 
ас там адам уақытша жұмыспен қамтылған. Жоспар 
бойын ша 2025 жылы зауыт эксплуатацияға қосылғаннан 
кейін 600 маман тұрақты еңбек ететін болады.

ЖЭО-2-ні газға ауыстырудағы 
бас ты мақсат – қала атмосферасына 
зиянды шығарындыларды азайту, күл 
мен шлак қалдықтары проблемасын 
шешу және қала атмосферасына 
зиян ды шығарындылардың үлесін 
азайту. 

Жылыту маусымында ЖЭО-2 жыл 
сайын шамамен 1,5 млн тонна к	мір 
жа ғып, 660 мың тонна күл 	ндіреді. 
2026 жылға қарай ЖЭО-2-ні табиғи 
газға к	шіру ластаушы заттар шыға-
рын дыларының жалпы к	лемін жы-
лы на 3000 тоннаға дейін (қазір 37 мың 
тонна) т	мендетуге мүмкіндік береді. 

– Қазір ЖЭО-2-де күніне бір жа-
рым пойыз Екібастұздың қоңыр к	-
мі рі жағылады. Станса газға к	шкен-
нен кейін шығарындылар 12 есеге 

азая ды. Бұл алматылықтардың ден-
сау   лығына оң әсерін тигізбек. Соны-
мен қатар Алматы және Алматы агло-
ме рациясының экологиясы мен тұр-
ғындардың 	мір сүру сапасын жақ сар-
тады, қаланың ауасы тазарады, – деді 
Сергей Пономарев. 

Бүгінде «Алматы ЖЭО-2-ні қор-
ша ған ортаға әсерді барынша азайта 
оты рып жаңғырту» жобасы іске асы-
ры лып жатыр.  Сондай-ақ былтыр 
қара ша айынан бастап Алматы ЖЭО 
үшін газ инфрақұрылымын салудың 
бірінші кезеңі шеңберінде жаңа авто-
маттандырылған газ тарату стансасы 
іске қосылды. 

Стансаны газға кезең-кезеңімен 
то лық к	шіру 2025 жылы басталып, 
2026 жылы аяқталады.  

Cткен жылдың күзінде Петро пав л-
дағы «Жас 	ркен» ықшамауданында №1 
қалалық емхананың жаңа фи лиалы 
ашылған болатын. Жаңа фи лиал дың 
ашылуымен қалада емхана ке зегінде 
тұратын  ұзын-сонар тізбек мә се лесі 
біржола шешіліп отыр. Ем ха на бір 
ауысымда 250 адамды қабыл дай алады.

Бүгінде емханада интернет м ә се-
лесі шешіліп жатыр. Жаңа меди ци на-
лық мекеме 35 мыңға жуық адамға 
қыз мет к	рсетеді. Ал жалпы №1 қа-
лалық емханада барлығы 75 мың адам 
тіркеуде тұрған  к	рінеді.

«Бұл – «Жас Cркен» шағынауда-
нын да ашылып отырған алғашқы 
ем хана. Петропавлдың жаңа дамып 
ке ле жатқан ауданына әлеуметтік ны-
сандар қажет. Қазірдің 	зінде ин но-
ва циялық оқушылар сарайы, заманауи 
спорт кешені, жаңа театр бар. Енді 
е  мхана  жұмыс істей  бастады. 
«AMANAT» партиясының сайлауалды 
бағдарламасы әзірленіп жатқанда біз 
бұл нысанды жұмысқа орналастыру 
мәселесі бойынша қостық. Мұнда 
қосымша 70-ке жуық қызметкер тар-
тылатын болады. Бірден бірнеше 

мә селе шешілуде», – деп атап 	тті 
Пар ламент Мәжілісінің депутаты Ер-
кеб ұлан Мәмбетов.

Жаңа емхананың стационары 15 
тера пиялық жатын орынға есептелген. 
Сондай-ақ емдеу мекемесі заманауи 
та лап қа сай жарақтандырылған. Тұр-
ғындар үшін рентген, флюорография, 
эндоскопиялық кабинет, функцио-
нал ды диагностика, жеке зертхана, 
яғни, барлық диагностикалық қызмет 
түрлері к	рсетіледі.

«Ең бастысы, жаңа емхананың 
ашылуы мен біз ұзын-сонар кезек мә-
се лесін шешеміз. Сондай-ақ емдеу 
ме кемесіне жаңа жабдықтар орнатыл-
ды. Тұрғындарға ыңғайлы болуы үшін 
қо сымша учаскелер құрдық. Бүгінде 
300-ге жуық маман еңбектеніп жа-
тыр», – деді №1 емхананың директоры 
Николай Новиков.

Қазір мекеме басшылығы маман-
дарды тарту бойынша белсенді жұмыс 
жүргізуде. Барлық медициналық ж о-
ғары оқу орнын аралап, жаңа ма ман-
дар ды іздеп жатыр. Негізінен, ем ха-
на ға тәжірибелік дәрігерлер қа жет 
бо лып тұр.

АЛМАТЫ ЖЫЛУ ЭЛЕКТР 
СТАНСАСЫНА БАРДЫ 

Мәжіліс депутаттары Айг�л /�спан, Сергей Пономарев 
жә не Айдос Сарым ж�мыс сапары барысында Алматы Жылу 
электр орталы#ы-2 стансасына барды. Депутаттар объектіні� 
жай-к�йімен және &�рылысымен танысып, мамандарды� 
есебін ты�дады. Одан со� кәсіпорынны� ж�мысын жа&сарту#а 
ба#ыттал#ан &адамдар мен іс-шараларды тал&ылады.

ЖАҢА ЕМХАНА 
ТҰРҒЫНДАРҒА 
ҚУАНЫШ СЫЙЛАДЫ 

Парламент Мәжілісіні� депутаттары Еркеб�лан Мәм бе тов 
пен Дмитрий Колода  Петропавлда#ы №1 &алалы& ем хананы� 
жа�адан ашыл#ан филиалыны� ж�мысымен та нысты. 
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Бгінде Жамбыл облысыны� 
��рылыс саласында шешімін 
таппа#ан мәселелер шаш 
етек тен. &сіресе, мектеп ��-
рылысына келгенде мерді-
герлер «барма� басты, к'з 
�ысты#а» салып, «іс бітті, �у 
кетті» керін келтіруде. ���ы� 
�ор#ау органдары м�н дай 
серіктестіктерді� артына 
май шам алып тске німен, 
сапасыз ��рылыс пен жо-
сы�сыз мердігерлерді� са ны 
азаймауда. Білім беру ин ф-
ра ��рылымын �олдау �о рына 
��йыл#ан �аржы#а са  лынып 
жат�ан мектептерді� ��ры-
лысына �атысты да «ба уын 
тапса, байлауын таппа #ан» 
мәселе к'п. Жем �ор      лардан 
'ндірілген �аржы#а мектеп 
салып жарыл�аймыз деген-
дерді� 'здері �азір жем    �ор-
лы��а жол беріп жат �а нына 
не дейсі�?!

ҚАЙДА ҚАЙДА 
БАРАСЫҢ?БАРАСЫҢ?

Жалпы, Білім беру инфрақұрылы-
мын қолдау қоры жемқорлардан �н-
дірілген қаржыны кәдеге жаратып, 
жаңа мектептер салу үшін құрылған 
болатын. Мұндай тың жаңалықты бұқа-
ра алғаш естігенде айтарлықтай қуанып 
қалған. Ал қорға 151,9 млрд теңге түсіп, 
96,5 млрд теңгеге еліміз бойынша 
76,7 мың оқушыға арналған 62 мек-
тептің құрылысы қаржыландырылаты-
ны туралы ақпар тарағанда т�беміз 
к�кке жеткендей болды. Аталған 
қаржыдан Жамбыл облысы да �з ен-
шісін алып, 6 мектептің құрылысы 
жүретіні жұртқа әділдіктің орнағанын 
сездіргендей еді. Осылайша, Т.Рыс-
құлов, Шу, Қордай аудандарында бір-
бір, ал Тараз қаласында үш мектептің 
құрылысы басталып кетті. Оның ал -
ғашқыларының лентасы қиылып, кілті 
табыс етіліп қойғанымен, облыс орта-
лығындағы «Арай» шағынауданындағы 
600 балаға арналған мектеп құрылысы 

басшылардың да, бұқараның да бас 
ауруына айналды. Олай дейтініміз, 
құрылысы 2021 жылы басталған білім 
ордасы әлі күнге пайдалануға берілген 
жоқ. Мектеп құрылысын жауапкер-
шілігіне алған «БазизДорСтрой» ЖШС 
1 242 444 268 теңгеге құрылысты баста-
ғанымен, екі жылда құрылыс жұмыста-
ры екі мәрте тоқтап, соңы серістестік 
басшысы «сыбайластық сипатындағы 
қылмысқа жол берді» деген күдікке 
ілініп, ұсталып кетті. Нәтижесінде, 2021 
жылдың шілде айында құрылысы 
басталып, 2022 жылдың аяғында 
аяқталға тиіс жоба 2024 жылға бір-ақ 
созылды. Осыған орай облыс әкімді-
гінің мемлекеттік Сәулет-құрылыс 
бақылау басқармасы тарапынан 
«;кімшілік құқықбұзушылық туралы» 
кодексінің 312, 1-тармағы, 315-бабына 
сәйкес «БазисДорСтрой» ЖШС-на 
1 млн 380 мың және 172,5 мың теңге 
к�лемінде айыппұл салынды. Сон-
дай-ақ серіктестікті жосықсыз деп тану 
туралы сотқа талап берілді. Бұдан 
б�лек, техникалық қадағалаушы «Та-
раз-Технопроект» ЖШС-на 621 мың 
теңге айыппұл салынып, сарапшы ат-

тестатының қолданысы 6 ай мер зімге 
тоқтатылды. Мұндай жүйесіз жұмы-
стың салқыны облыстық Құры лыс 
басқарма басшысының орынбасары 
;лібек Аманбайға да тиіп, әдеп ж�нін-
дегі кеңес оны тәртіптік жазаға тартты. 

Осылайша, шуы басылмаған мектеп 
құрылысы мәселесін шешу үшін Құ-
рылыс басқармасы «СтройМонтаж -
Групп» ЖШС-мен 141 млн 291,5 мың 
теңгеге келісімшарт жасасып, қазір 
құры  лыс-монтаждау жұмыстары жүр-
гізілуде. Бүгінде мердігер 100 миллион 
теңгені игеріп, құ рылыс жұмыстарын 
97 пайызға аяқтағанын айтуда. Алайда 
жуырда аталған мектеп құ рылысымен 
танысып кеткен Парламент Мәжілісінің 
депутаты Мұқаш Ес  кендіров бұл 
ақпарға күмәнмен қарайды.

– Дәл қазір мектеп құрылысына 
жұмсалған 1,2 млрд теңгенің жұмысын 
к�ріп тұрған жоқпын. Құрылыс жұмы-
стары �те сапасыз жасалған. Құрылысқа 

сапасыз материалдар пайдаланылған. 
Ертең бұл мектепте балалар білім ала-
тын болады. Олар ойнайды, жүгіреді. 
Сол кезде сапасыз орнатылған қарапай-
ым есіктерінің �зі қирап қалатынына 
шүбәм жоқ. Бір с�збен айтқанда, мек-
теп ішінің де, сыртының да құрылысы 
сапасыз. Сондықтан бұл мектептің 
құрылысына қаралған қаржының қалай 
және қайда жұмсалғанына жіті тексеріс 
керек. Одан б�лек, мердігер мектеп 
құрылысы қаңтар айының соңында 
аяқталатынын айтуда. Алайда мен мұн-
да әлі екі айдың жұмысы бар екенін 
к�ріп отырмын. Сондықтан нысанды 
жылдам пайдалануға береміз деп, сы-
лап-сипай салудың қажеті жоқ, – дей-
ді депутат Мұқаш Ескендіров.

Негізі, мәжілісменнің с�зінің жаны 
бар. Олай дейтініміз, Құрылыс басқар-
масының басшысы Данияр ;бдібеков 
аталған мектептің құрылысын былтыр 
2023 жылдың 15 желтоқсанында аяқ-
таймыз деп уәде еткен болатын. Алайда 
бұл уәде орындалмады. Сондықтан 
білім беру мекемесінің құрылысы 
қаңтар айының аяғында аяқталады 
дегенге сену қиын. 

Күні кеше Жамбыл облысы әкімді-
гінің мемлекеттік Сәулет-құрылыс 
ба қылау басқармасының басшысы 
Қайрат Бисембаев та құрылыс саласы-
на қатысты бірқатар былықтың бетін 
ашты. 

– 2023 жылы 172 құрылыс объектісі-
не жоспардан тыс тексеру жұмыстары 
жүргізіліп, нәтижесінде 248 әкім шілік 
іс қозғалды. Бұдан б�лек, 159 тапсырыс 
беруші, 50 мердігер, 3 жобалаушы, 
26 техникалық қада ғалаушы, 10 автор-
лық қадағалаушы әкім  шілік жауапкер-
шілікке тартылды. Жалпы, айыппұл 
соммасы 68 695 930 тең гені құрады.

Құрылыс-монтаждау жұмыстарын 
сапасыз орындағаны үшін бірқатар 
мердігер лицензиясынан айырылды. 
Атап айтсақ, «Жуалы ауданы, Қайрат 
ауылында 149 орындық мәдениет үйі-
нің құрылысын салу» нысанын сапасыз 
орындаған бас мердігер «ЕРК-Астана» 
ЖШС-на ;кім шілік құқық бұзушылық 
туралы кодексінің 312-бабы 2-б�лігіне 
сай, сот шешімімен 1 380 000 теңге 
айыппұл салынып, лицензиясынан 
айырылды.

Сондай-ақ «Талас ауданы, Қаратау 
қаласы №3 м�лтек ауданындағы №6 
жатақхананың сыртқы инженерлік-
ком муникациялық жүйелерін қайта 
жаңғырту» нысанының бас мердігері 
«ЖолЭнергоҚұрылыс» ЖШС құрылыс 
жұмыстарын сапасыз орындағаны үшін 
;ҚБтК-нің 312-бабы 2-б�лігіне сай 
әкімшілік іс қозғалып, сот шешімімен 
1 380 000 теңге айыппұл салынып, ли-
цензиясының жұмысы тоқтатылды. 

Бұдан б�лек, басқарма тарапынан 
жыл басынан жалпы 17 техникалық 
қадағалаушыға әкімшілік іс қозғалды. 
Оның ішінде 16 техникалық қадағалау-
шыға айыппұл салынып, қолданыстағы 
техникалық қадағалау жүргізу құқығы-
на сарапшы аттестаттары 6 ай мерзімге 
тоқтатылды. 

Тағы бір айта кетерлігі, биыл 22 құ-
рылыс нысанының құрылыс жұмыста-
рын сапасыз жүргізген 18 мердігер 
әкімшілік жауапкершілікке тартылды. 
Егер олар 1 жыл ішінде осы кемшілік-
терін қайталайтын болса, лицензия-
сынан айырылу қауіпі бар, – дейді 
басқарма басшысы. 

Байқап тұрсаңыздар құрылыс сала-
сындағы мәселелер бас шайқатады. 
Былтырды айтпағанның �зінде, биыл-
дың жарты айындағы жағдай жаға 
ұстатып тұр. Тендер теңгесіне тіс баты-
рып қалғысы келетіндер к�бейді. Жоға-
рыдан қаралған қаржы мердігердің 
қолына жетемін дегенше желініп, соңы 
нысан жобалық құнының жарты баға-
сына салынып жатады. Мұндай жағдай-
да серіктестіктен сапаны қалай талап 
ете аласың? Сондықтан серіктестіктер-
ді сотқа сүйреп, мердігерлерді лицен-
зиясынан айыра бергенше, мемлекеттік 
сатып алу конкурсының �зін бір сүзгі-
ден �ткізу керек-ау... ;йтпесе, «баяғы 
жартас, сол жартас» күйі қалып, мем-
лекет қаржысы талан-таражға түсе бе-
ретіндігі анық. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

НАРЫҚ

ТІС БАТЫРҒЫСЫ ТІС БАТЫРҒЫСЫ 
КЕЛЕТІНДЕР КӨПКЕЛЕТІНДЕР КӨП

ТЕНДЕР ТЕҢГЕСІНЕТЕНДЕР ТЕҢГЕСІНЕ

�аза�станда#ы Android жйесін пайдаланушылар 2GIS 
�осымшасы ��рыл#ы#а �ауіп т'ндіруде деген әрі �олданбаны 
'шіретіні туралы хабарлама ал#ан. К'пшілікті �осымшаны� 
б�дан кейінгі та#дыры ала�датады. Нары�та о#ан бәскелес 
болатын отанды� 'нім пайда бола ма?

«Қосымша SMS, фото, аудиожазбалар 
және қоңыраулар журналы сияқты дербес 
деректерге қол жеткізбек болған» деген 
хабар желі қолданушыларын алаңдатып 
отыр. Қазір 2GIS қосымшасын ашуға 
тырыссаңыз, смартфон бетінде ескерту 
және оны жою туралы хабарлама қайта 
шығады. 

2GIS компаниясы жағдайдың немен 
байланысты екенін түсіндірді. «Мұндай 
ескертуді Android-тың Play қорғаныс, 
яғни зиянды бағдарламаны анықтауға 
арналған жүйелік қызметі жасайды. Бұл 
дегеніміз – смартфонның операциялық 
жүйесі қосымшаның қандай да бір қа-
уіп-қатері бар деп шешім шығарады. 
К�бінесе ол қосымшаның смартфондағы 
деректерді қолданатынына байланысты. 
Бұл әрдайым осындай хабарламалар үшін 
қолданылатын жүйелік мәтін», – делінген 
компания хабарламасында. 

Компания �кілдері 2GIS қолданбасы 
тек рұқсаты бар деректерді пайдаланады 
және қосымшаны пайдалану қауіпсіз 
дейді. Сонымен қатар хабарламада қо-
сымшаның фотосуретті таңдау үшін ка-
мераны іске қосып, галереяға кіре алаты-
ны, одан б�лек навигациялық функция-
лардың жұмысы үшін геопозицияны 
анықтайтыны айтылады.

«Сондай-ақ 2GIS микрофон мен 
қоңырауларды пайдалануға рұқсат сұрай-
ды, осылайша сіз дауыстық к�мекшіге 
пәрмен беріп, қажетті ұйымға тікелей 
қоңырау шала аласыз. 2GIS қосымшасын-
да қоңыраулар журналы мен SMS-ке кіру 
сұралмайды.  Оны қолданба тек автори-
зация кодтары үшін пайдаланады. Со-
нымен қатар 2GIS қосымшасына берілген 
кез келген рұқсатты смартфон параметр-
лерінен қайтарып алуға болады», – делін-
ген компания хабарламасында. 

Аталмыш қолданба 2023 жылдың ма-
мыр айында Google Play маркетінде бұғат-
талған еді. Ол кезде картографиялық 
сервис қолданбасын жою санкциялар мен 
сауда ережелерін сақтаумен байланысты 
екені белгілі болған. Google компаниясы-
ның баспас�з қызметі: «Google барлық 

қолданыстағы санкция мен сауда ереже-
лерін сақтау туралы заңдарды орындайды. 
Егер біз пайдалану шарттарын бұзатын 
қосымшаны тапсақ, тиісті шараларды 
қолданамыз», – деп атап �ткен болатын.

Дегенмен картографиялық қосымша 
2GIS �кілдері деректер күн сайын жаңар-
тылып отыратынын және қолданба 
арқылы кез келген қалалардың картала-
рын орнатуға болатынын хабарлады. Енді 
2GIS - ті компанияның ресми сайтынан, 
сондай-ақ Samsung Galaxy Store, 
NashStore, RuMarket және RuStore сияқты 
басқа қолданбалы дүкендерден жүктеуге 
болады.

Естеріңізге салсақ, 2020 жылы 2GIS 
«Сбер» құрамына к�шкендіктен, АҚШ 
пен ЕО санкцияларына ұшыраған бола-
тын. Осылайша, 2022 жылдың қыркүйе-
гінде 2GIS App Store қолданбалар маркеті-
нен де �шірілген. Дегенмен 2023 жылдың 
22 сәуірінен бастап қызмет қолданбалар 
дүкенінде қайта қол жетімді болды.

2 GIS-Қазақстандағы және ТМД-ның 
басқа елдеріндегі ең танымал навигация-
лық сервистердің бірі. Пайдаланушылар 
саны айына шамамен 50 миллион адамға 
тең. 2021 жылы компания 189 млн АҚШ 
долларына бағаланды.

Бұған дейін желі қолданушылары 
2GIS немесе Yandex мобильді қосымша-
ларына қатысты аталмыш сервистерге 
қазақ тілін қосуды талап ету туралы ұсы-
ныстар айтқан болатын. Бұл туралы Циф-
рлық даму министрі Бағдат Мусин еліміз-
де жұмыс істейтін қызметтерге қойылатын 
талаптарды қайта қарастыратынын жет-
кізген еді. «Егер олар біздің экономика-
мызда жұмыс істегісі келсе, онда біз қазақ 
тілін енгізу туралы ұсыныс жасаймыз. 
Екінші жағынан, егер талаптар заңнама-
лық түрде енгізілсе, онда, мысалы, 
Instagram немесе басқа әлеуметтік желінің 
қазақ тілінде нұсқасы болмаған жағдайда 
жабылады. Халық оған да наразы лық та-
нытуы мүмкін. Сондықтан бұл қиын 
сұрақ», – деді министр.

Кәмила ЕРКІН

2GIS, 2GIS, 
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�ала салу процесі жа�а �ар�ын-
мен жал�аспа�. �рі жай �ана 
жал�аспайды: ел "кіметі та�ы 
бір т&тас жа�а мегаполисті 
та�ырдан т&р�ызу�а ба�ыт-
тал�ан мегажоба�а кірісті. 
Осы орайда Президент 
�асым-Жомарт То�аев 
2024 жыл�ы 9 �а�тарда 
«Алматы облысыны� 
әкімшілік-аума�ты� �&рылысын-
да�ы <згерістер туралы» 
№432 тарихи Жарлы�ына �ол 
�ойды. Жа�а ша>арды� бас 
жоспарыны� жобасын м&�ият 
с@зген сарапшыларды� айтуын-
ша, ол тіпті елімізді� �азіргі е� 
ірі �аласынан да @лкен 
болады.

АЛАТАУ, 
Мемлекет басшысының Жар-

лығына сәйкес, біріншіден, 
Алматы облысының Іле ауданы одан 
Жетіген ауылын б�лу жолымен қайта 
ұйымдастырылады. Екіншіден, Алма-
ты облысының Іле ауданының Жеті-
ген ауылы облыстық маңызы бар қала 
санатына жатқызылады. Үшіншіден, 
Жетіген ауылының орнына «Алатау 
қаласы» бой к�тереді. Жарлық ал-
ғашқы ресми жарияланған күнінен, 
яғни 9 қаңтардан бастап қолданысқа 
енгізілді.

ЖЕТІГЕННЕН 
НЕГЕ БАС ТАРТТЫ?

Жалпы, бұл жаңа қаланы салу бұ-
  рыннан жоспарланған еді. Бірақ ол 
Алматының серіктес қаласы мәрте-
бесін иеленеді деп белгіленген. (рі 
не ге екені белгісіз, атауы да шет тілде 
таң   далды. Президенттің Жарлығы бә -
рін �згертіп отыр. Сондықтан Үкі меттің 
2009 жыл   ғы 2 қарашадағы «Ал маты 
облысының Golden City се     рік   тес қала-
сының бас жоспары тура    лы» №1740 
қаулысының күші жойылды.

Осылайша, Ұлттық статистика 
бюросының дерегінше, Қазақстанда 
90-шы қала пайда болады. Ал ауыл-
дардың саны қазіргі 6 295-тен біреуге 
азаяды. 

(йткенмен, болашақта тағы 11  
ауыл жойылуы мүмкін. Олардың бәрі 
жаңа қаланың аумағына қосылады. 

Алматы облысы әкімдігінің мә-
ліметінше, жобаланып жатқан жаңа 
қала аумағының жалпы ауданы 

88 мың гектарға созылып жатады. 
Салыстырсақ, еліміздің ең ірі қала-
сы – Алматының аумағы 68 мың гек-
тар. Тиісінше, Алатаудың территория-
сына жалпы ауданы 902,1 мың шар   шы 
метрді құрайтын тұрғын үйлер орна-
ласқан 12 елді мекен енеді. 

Нақтылағанда бұлар: Алматы 
облысының Іле ауданының 

8 елді мекені – Жетіген, Еңбек, Жаңа-
арна, Құйған, Жаңадәуір, Жаңаталап, 
Ынтымақ, Қоянқұс ауылдары. Мұ-
ның сыртында Талғар ауданының 
2 елді мекенін – Дәулет пен Қайрат 
ауыл дарын, сондай-ақ Қонаев қала-
лық әкімшілігіне қарасты 2 елді ме-
кенді – Заречное мен Арна ауылда-
рын да алда Алатау қаласы �з құрамы-
на алып қояды.

Eз кезегінде Үкімет «Алматы об-
лы   сының Алатау қаласының бас 
жоспарының жобасы» дайын екенін, 
оны таяуда Алматы облыстық мәсли-
хаты қоса берген негізгі ережелерімен 
бірге бекітеді деп күтіліп отырғанын 
жеткізді. 

Бұл ретте жаңа қаланың Іле 
Алатауы таулар жотасынан 

біршама алыс жатқанын картадан 
байқауға болады. Сондықтан бірқа-
тар қоғам �кілдері жаңа қаланы да 
«Жетіген» деп қалдыру дұрыс екенін 
айтады.

ЕҰУ Қазіргі заманғы зерттеулер 
институтының директоры, филоло-

гия ғылымдарының кандидаты Мұ-
хит-Ардагер Сыдықназаров ауылдың 
қала мәртебесін алатынына қуанаты-
нын білдіре келе, оның жаңаша ата-
луын құптамайтынын мәлімдеді. 

«Jetigen/Жетіген – осы елді мекен-
нің тарихи атауы. Оның түп-т�ркіні 
қазақтардың «Жете» этнонимі мен 
политонимінен бастау алады. Ол тіпті 
кезінде Qazaq этноним-полито-
нимінің синонимі болған. Мұны аз 
десеңіз, XV-XVIII ғасырлардағы к�не 
карталарда Қазақ хандығын Land of 
Jete, Country of Gete, Pays des Getes, 
Jete Stati, Royaume des Getes, яғни 
«Жете мемлекеті», «Жете елі», «Жете 
патшалығы» деп белгілеген. Ендеше 
Жетіген дегеніміз – терең мағыналы, 
символдық топоним. Ол картографи-
ялық бірегей түпнұсқалықтың жоғары 
дәрежесіне ие. Жетіген, Жетісу, Жеті-
сай, Жетіқара, Жете/Жеті Жарғы 
және басқа да қасиетті ұғымдар дәл 
осы Жете этнонимі мен политонимі-
мен тамыр тартып жатыр», – деген 

М.Сыдықназаров Қазақ елінің 
айқын дауышысы болған Жете атауын 
ескі карталардан к�рсетті. 

Ғалым Тизенгаузен мен Абрам-
зонның с�здіктерінде «Жетіген» с�зі 
«Қазақ» деп аударылатынын алға 
тартты. Демек, бұл қазақпен егіз киелі 
ұғым. 

Бірақ шенеуніктер орыс және 
басқа да шет тілдерінде Жетіген с�зі 
айтылуға күрделі деп тапқанға ұқсай-
ды. Eйткені жаңа мегаполисті салуға 
сингапурлық және �зге жатжұрттық 
инвесторлар тартылатын болады. 
Алатау олардың айтуына және есте 
сақтауына жеңілірек болады деп та-
нылыпты. 

«Облыс басшылығы ғалымдармен, 
сарапшылармен, мамандармен кеңе-

спей, тарихымыз, тарихи жадымыз 
үшін терең құндылығы бар Жетіген 
атауын, яғни к�п ғасырлық тарихи 
топонимді алып тастап, «Алатауға» 
айналдырды. Мен Алатау с�зіне қар-
сы емеспін. Тілге жатық, әдемі есті -
ле ді. Алайда бізде Алатау атымен 
ата  латыны аз болды ма? К�п қой. Тек 
жер-су атауларында ғана емес, ұй-
ымдардың, қонақүйлердің, ансамбл-
дердің және басқасының атауларында 
бекітілген. Ал Қазақ елінің атымен 
үндес Жетіген сирек кездеседі. Бұлай 
бара берсе, 200 жылдан кейін ұрпақ-
тар бұл ұғымды ұмытып, орта ғасыр-
лық карталардан заманауи Қазақстан-
ды таба алмай қалады. Ономастика-
лық-топографиялық сабақтастық 
үзілгелі тұр», – деп алаңдайды ғалым. 

Бәлкім, билік болашақта бұл 
пікірге де құлақ асар...

АЛАТАУ – 
ҚАНДАЙ ШАҺАР 

БОЛАДЫ?

Үкіметтің ресми түсініктемесі 
бойынша Алатау – жаңа «ақылды» 
қала болады. Ол 4 заманауи тақырып-
тық ауданды – Gate District, Golden 
District, Growing District және Green 
District аудандарын қамтиды. 

«Олардың әрқайсысы �з салала-
рына маманданады. Eз секторын 

тәуелсіз дамытатын осы т�рт ми-
ни-қала бір ірі қалаға – Алатауға 
бірігеді. Алатау – Үкіметтің және 
инвесторлардың беткеұстар, флаг-
мандық бастамасы. Бұл жоба Қа-
зақстанда іскерлік және экономика-
лық белсенділіктің орталығына айна-
луға қабілетті, ақылды, орнықты және 
инновациялық қала тұрғызуға бағыт-
талған. Жоба отандық және халықа-
ралық компаниялар үшін к�птеген 
биз нес мүмкіндіктер ашады деп күті-
луде», – делінген ресми түсініктемеде.

Алатау қаласын салудағы мақсат 
бірнешеу: біріншіден, 2050 жылға 
дейін инновацияларға, экспортқа, 
туризмге бағдарланған «суперзамана-
уи қаланы» салу және жан-жақты 
�ркендету к�зделген. 

Екіншіден, негізгі мақсаттардың 
бірі – к�ші-қонның алапат ағынынан 
тұншыға бастаған Алматы мегаполисі 
жанынан жүздеген мың жұмыс орны 
ашылатын, экономикалық �сім 
ошағына айналатын жаңа орталықты 
құру қарастырылған. 

Үшіншіден, елдегі �мір сапасын 
арттыру және демографиялық ахуал-
ды жақсарту, т�ртіншіден, адами ка-
питалды қолдау және сол арқылы елді 
серпінді дамыту жоспарланған. 

Ресми мәліметке жүгінсек, «Ала-
тау қаласының бас жоспары» жобасы 
�ндірістік секторда, ауыл шаруашы-
лығында, туризмде, құрылыста, фар-
мацевтикалық препараттар �ндірісін-
де жаңа жоғары технологиялы сег-
менттерді түзу ұсынады. Мұнда инно-
вациялық �німдерге, еңбек �німділі-
гін арттыруға, салалық кластерлерді 
�рістетуге негізгі екпін түсі рілмек. Ол 
ғылыми, білім ордасына айналдыры-
лады. Алматыдағы, �зге �ңірлердегі 
ЖОО-ды, ғылыми-зерттеулер инсти-
туттарын болашақта Алатауға к�шіру 
ұсынылған. Жаңа қалада кем дегенде 
40 мың студент оқиды деген нысана-
лы к�рсеткіш белгіленді. 

Жобаланып отырған жаңа қала 
территориясында келесі �н-

дірістер орналастырылады: агро�нер-
кәсіптік кешенге – 166,4 гектар, хи-
миялық, �неркәсіптік кластерлерге, 
құрылыс материалдары кластеріне – 
1431,7 гектар, Ұлы Жібек жолы бой-
ындағы логистикалық кластерге – 
225 гектар, агрошаруашылық парк-
терін, жылыжайларды орналасты-
руға – 4 185 гектар б�лінеді. 

Қазіргі уақытта франциялық 
Rungis компаниясы 242,1 гектар ау-
данда к�терме-тарату орталығын са-
лып жатыр. Қала орнында к�пқабат-
ты тұрғын үйлер тұрғызылуда.

Тұтастай алғанда, ғасыр орта-
сына дейін Алатаудағы экономи-
каның барлық саласында 900 мың 
жұмыс орнын құру ұсынылды. Егер 
бұл жоспары жүзеге асса, онда сол 
жұмысшылардың отбасы мүше-
лерін ескергенде, Қазақстанда тұр-
ғындарының саны миллионнан 
асатын жаңа мегаполис пайда бо-
луы мүмкін. 

Алатау қаласын тұрғызуға тек 
бюд  жеттің ғана емес, инвесторлардың 
да қаражаты мол тартылуға тиіс. Аста-
наны салу тәжірибесін ескере оты-
рып, әрі отандық пен шетелдік инве-
стицияларды тарту үшін қолайлы 
инвестклимат қалыптастыру мақса-
тында, Алатау қаласының территори-
ясын қамтитын жаңа «арнайы эконо-
микалық аймақ» құрылды. 

БОЛАШАҚ МЕГАПОЛИСТІҢ 
«АРМАН ЖОБАЛАРЫ»

(лемде жаңадан бой к�теріп 
жатқан қалаларды �згелерінен ерек-

шелеп, даралап тұрар бірегей, бет-
кеұстар нысандары мен жобалары 
болады. Алатаудың «визит карточка-
сы» не болмақ?

Бас жоспарға сәйкес, Алатау кази-
нолар орналасқан курорт кешені бо-
лады. 

«Құмар ойындары қызметі Green 
District ауданы қызметінің негізгі 
бағыттарының біріне айналуы тиіс. 
Қазақстан �ңірдің орталығында ор-
наласқандықтан және елге ұшақпен 5 
сағатта ұшып жететін аумақта шама-
мен 2 миллиард әлеуетті қонақ тұра-
тындықтан, ол 15-тен астам елден 
туристерді тарта алады. Green District 
әлеуетті туристерге әлемдік деңгейде-
гі құмар ойындар мен ойын-сауық 
үшін орын ұсынудың тамаша мүмкін-
дігіне ие», – делінген Бас жоспар 
жобасында.

Мұның сыртында Алатауда амери-
калық «Диснейленд» сияқты ойын-са-
уық  және аттракцион саябақтары 
кешені тұрғызылмақ. Ресми мәлімет-
ке жүгінсек, тақырыптық саябақтар 
да Алатауды жастар үшін тартымды 
етеді және Орталық Азия мен ТМД 
халықтарының барлық тобына ар-
налған әмбебап кешен қызметін 
атқарады. Еліміздегі, аймақтағы кең 
ауқымды аудиторияға, соның ішінде 
шетелдік туристерге тартымды бола-
тын тақырыптық ойын-сауық сая-
бағын құру жоспарлануда.

Үшінші беткеұстар жоба ретінде – 
«Формула 1» үлгісіндегі жарыс трас-
сасы белгіленген. Алатау қаласының 
зәкірлік және негізгі туристік орын-
дарының біріне айналатын F1 жарыс 
трассасын салу жоспарланып отыр. 
F1 жарыс трассасы жылына бірнеше 
авток�лік жарысын, сондай-ақ жақын 
аренада басқа іс-шаралар мен кон-
церттерді �ткізуге түрткі болатыны 
жазылған. 

(зірге Алатау шаһарының жобасы 
қиялдай к�рінеді. Оның �мір шын-
дығына айналар-айналмасы биліктің 
�ршіл мақсат қойып, оны орындай 
алу қабілетіне байланысты болмақ.

Айхан ШӘРІП

АЙБАТ ҚАЛА, АЙБАТ ҚАЛА, 
ӨР ЕҢСЕЛІ...ӨР ЕҢСЕЛІ...

Алатау – жаңа «ақыл-
ды» қала болады. Ол 4 

заманауи тақырыптық 
ауданды – Gate District, 
Golden District, Growing 

District және Green 
District аудандарын 

қамтиды.

ЖАҢҒЫРУ



Ал ашық аспан астында жатқан к�птеген тарихи 
құнды жәдігеріміз бар. Солардың ғасырлар бойы 
қозғаусыз жатқан қатпарла ры бұзылар болса, 

ғылым үшін үлкен нұқ сан. 

«ҚАРА»

САЛЫНУҒА ТИІС!САЛЫНУҒА ТИІС!

АРХЕОЛОГТЕРГЕ 
ТҮБЕГЕЙЛІ ТЫЙЫМ
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Нұрлан ҚҰЛБАЙ,
«Маңғыстау мемлекеттік тарихи-мәдени қорығы» 
ММ директоры:

Ма��ыстауды «аспан астында�ы м�ражай» деп тегін айтпаса 
керек. "йткені �аза$стан бойынша 25 мы� ескерткіш болса, 
соны� 40-45%-ы $азыналы т/бекте орналас$ан. "лкедегі б/кіл 
тарихи, таби�и, сәулет және археологиялы$ ескерткіштерді 
аны$тау, алдын ала есепке $ою, �ылыми-зерттеу, мемлекеттік 
$ор�ау�а алу, техникалы$ жа�дайын тексеру, инвентарлы$ 
н>мірлерін жа��ырту, $�жаттарын толы$тыру, $алпына келтіру, 
археологиялы$ $азба ж�мыстарын ж/ргізу, $ор�ау, са$тау, 
а�арту, насихаттау – «Ма��ыстау мемлекеттік тарихи-мәдени 
$оры�ы» ММ-ні� $�зыретінде. Осы ретте мемлекеттік мекеме 
директоры Н�рлан ��лбаевпен ә�гіме-д/кен $�р�ан едік.

– Нұрлан Абызұлы, тарихи ескерткіштер 
тұрғысында Маңғыстауға тән проблемалар 
қандай? Еліміздің Батыс &ңіріне және 
Қазақстанға ортақ мәселелер қандай?

– �ңгімені саланың проблемасынан 
бастағанымыз дұрыс болған сияқты. �йт-
кені жетістіктерін к�зі қарақты оқырман 
біздің мекеме атқарып жатқан жұмыс-
тардан-ақ біліп отырған болар. Десек те, 
мұндағы проблемаларды �ңірлерге б�ліп-
жарып қарауға болмайды. Сонымен, 
бірінші айта рым: біздің қызметті реттейтін 
«Тарихи мәдени мұраны қорғау және 
пайдалану» дейтін заңымыз бар. Соны 
жетілдіру керек, нақтырақ айтқанда, 
қатаңдата түсу керек. Мысалы, мемлекеттік 
қорғауға алынған ескерткіштердің қоршау 
ауласынан, яки қорғау аймақтарынан 
заңсыз құрылыстар салу жағдайы к�п. 
«Ата-бабам сол жерде жатыр» дейді де, 
мем лекеттік органдарға, соның ішінде біз-
ге ескертпей, қайтыс болған әке-шеше-
лерін, бауырларын немесе жақын туыс -
тарын апарып жерлейді. Мұның бәрі сол 
ескерткіштердің бұрынғыдан қа  лыптасқан 
тарихи к�рінісіне нұқсан келтіреді. Біз 
сондай адамдармен үнемі соттасып 

жүреміз. Бір-екі күндікте тағы да осындай 
б ір  сот  процес і  басталады.  Бірақ 
заңымыздың әлсіз жері – сот оларға тек 
азғантай айлық есептік к�рсеткіш (АЕК) 
к�лемінде айыппұл салады, шамамен 30 
мың теңгенің т�ңірегінде. Ал оларға не, 
ақшасын т�лейді де жүре береді. Бірақ 
мүрдені к�мгеннен кейін алып кетуге 
болмайды. Қазір қарапайым халық осыған 
әбден жаман үйреніп алған. Кейбір жер-
лерде біз уақытында барып қалсақ, қазып 
жатқан жерінен тоқтатуға тырысамыз. Он-
дайда кейбір к�зі ашық адамдар түсініп 
тыңдай қояды, ал тыңдамайтындар «сотқа 
берсең бер!» деп принципке кетеді. Соттың 
шешімі жаңағыдай. Бір жағы кішкентай 
ауыл-аудан болғандықтан, бәрі бірін-бірі 
таниды. Мұндай әрекеттер к�біне ауыл -
дарға жақын жерлердегі жергілікті қауым  -
дарға тән. Кісісі қайтып отырған соң ба, 
соттар да қатаң шараларға бармайды. Ал 
заң бойынша мемлекеттік реестрге ен -
гізілген ескерткіш терге мәйіт қойылмау 
керек және заңсыз құрылыстар салуға 
болмайды. Сол себепті мен айыппұлдың 
к�лемін ұлғайтайық деп к�п жерде айтып 
жүрмін. Мысалы, миллион теңгеге дейін 
к�теру керек!

– Дегенмен мына заманда кейбіреулерге 
миллион теңге дегенің де ештеңе емес-ау.

– Ең құрығанда сол соманы бекітіп 
бер се де риза болар едік. Оның �зі де біраз 
сес. Ескерткіштерге қатысты жиын-жи-
налыстар болса, күн тәртібіне енгізу үшін 
осы мәсе лені үнемі к�теремін. Маңғыс-
таудан сай лан ған Мәжіліс депутаттарына 
да айт қанбыз, олар бұл туралы тіпті баян-
дама да жасады. �зірге қозғалыс болып 
жатқан жоқ. Егер айыппұл к�лемін 
миллион теңгеге дейін ұлғайтар болсақ, 
жұрт тыйылар еді. Ескі қойым дықтарды 
бүлдірмес еді. Мемлекеттік қорғауға 
алынған ескерткіш тердің ішінен үлкен-
үлкен сәулетті күм бездер салып қойған жер 
к�п. Адам жер лейтін болса, кеңес кезінде, 
кейінгі уақытта пайда болған молалар к�п 
қой. Қола дәуі рінде, орта ғасырларда пайда 
болған тарихи ескерт кіштерге тимеу керек.

– Дұрыс айтып отырсыз. Одан да басқа 
қандай проблемаларыңыз бар? 

– Ендігі бір проблема – «қара» архео-
логтерге қатысты. Кейінгі кезде олардың 
қарасы к�бейіп барады. К�п жерді қазып 

кеткен, ішінде тыйым салынған мәдени 
қабат та бар. Мысалы, мен к�ріп жүрген 
жерде Қарақабақ деген теңдесі жоқ ескерт-
кіш бар. Сол жерлерді бір-екі қара археолог 
келіп қазып кетіпті. Олар метал  ло  -
детекторын к�теріп адам к�зінен таса 
жерлерде, қыр асты-тау үсті молалы-обалы 
аумақтарда к�п жүреді. Керуен сарай-
ларының айналасын қазып қопарып 
кеткен жері к�п. Бүйте бер се, олар мола-
ларды да қаза бастауы мүмкін. Ал ашық 
аспан астында жатқан к�птеген тарихи 
құнды жәдігеріміз бар. Солардың ғасырлар 
бойы қозғаусыз жатқан қатпарла ры бұ-
зылар болса, ғылым үшін үлкен нұқ сан. 
Сондықтан да сол аппарат тарды ұс тап, 
дала кезуге тыйым салу керек. Қазір ондай 
аспап ашық саудада, кез келген азаматтың 
қолында бар, бәрі соны кәсіп қылып алған. 
Алтын іздейді, түрлі металл іздейді, бақыр 
тиындар іздейді. Бір жаманы, қай жерде де 
к�біне артын к�мбей кетеді. Сол себепті 
заңды қатаңдатып, металлодетектор деген 
нәрсені тек лицензиясы бар археологтер 
ұстай алатын заң шығару керек. Былайғы 
жұртқа жаңағы аппаратпен кез келген 
жерде жүруге рұқсат бермеу қажет. Ал қолға 

түссе, тіпті бас бостандығынан айыруға 
дейін жаза қолдану қажет. Басқа мемлекет-
тердің практикасында солай. Мына тұрған 
Ресейді-ақ алайық. Ол жақта бұл мәселеге 
қатаң қарайды. Бір с�збен айтқанда, «қара» 
археологтерге түбегейлі тыйым салынуға 
тиіс! Міне, осылардың бәрі Маңғыстауға 
да, Батыс �ңіріне де, Қазақстанға да ортақ 
мәселелер.

– Былайғы жұрт сізді араб калигра фия-
сымен жазылған тастардағы, соның ішінде 
құлпытастардағы т&те жазуларды оқитын аз 
адамның бірі ретінде біледі. Бұл бір жағы 
қызметіңізбен тығыз байланысты екені рас. 
Сол жазуды пайдалану кезеңіне &зіңіз қандай 
баға бересіз?

– Тастағы жазулар дегеніміз – тари-
хымыздың ажырамас бір б�лшегі. Ал араб 
калиграфиясымен жазу – оның ұзақ ғасыр-
ларға созылған белгілі бір кезеңі. Маңғыс-
тауда ХХ ғасырға дейінгі ескерткіштердің 
басым к�пшілігі осы жазумен бедерлен -
гендіктен, �зім соны зерттеуге қатты 
қызық тым. Батыс аймақты түгел аралап, 
жазуы бар ескерткіштерді, соның ішінде 
құлпытас, қойтас, сандықтастардағы 
жазуларды бірізге салып, ортақ бейнесін 
шығаруға тырыстым. Екі кітабым шық-
қанымен, бұл жұмыстар әлі де жалғасып 
жатыр. Содан ұққаным, жалпы бүкіл 
Орталық Азияда «Шағатай тілі» дейтін 
ортақ тіл болған сияқты. �рине, бұл оның 
шартты атауы, �йткені «Шағатай» деген 
ұлыстың аты ғой. Сол ұлысқа қараған 
жұрт тың тілін солай атап кеткен. Міне, 
дала кезіп сол тастарды оқып, оған қоса 
архивтерді аралап құжат тарды ақтарған-
дағы практикамнан айтар болсам, біздің 
ата-бабаларымыз ХІХ ғасыр дан бастап 
қазақ тілінде жазған. Ал оған дейінгі жазуы 
аралас болған. К�п хаттары �збек, татар 
сондай-ақ, түрікмен тілімен араластырып 
жазылған. Кейде-кейде араб, парсы с�з-
дерін қолданған. Тек хаттарда емес, тастағы 
жазуларда да сондай. Мұның барлығы 
халқымыздың сауат ашу, ағарту жүйесіндегі 
даму эволюциясын к�рсетеді.

– Сонда құлпытастарда марқұмның аты-
ж&нінен басқа не жазылған?

– К�біне солар ғана. Марқұмның шық-
қан тайпасы, б�лімі, «қылдырды», «яздыр-
ды», «уфат болды» деген с�здер. Түркітілдес 
тайпаларға ортақ болған «шағатай тілінің» 

емлесі. Енді Құран оқып үйренген қари 
жігіттердің ол тастағы жазуларды оқи 
алмайтын себебі: таста араб тілі емлесін де-
гідей сызба, түртпе, үтір, нүкте дегендер 
қойылмайды. �зің біріктіріп қорытып 
оқып кете бересің. Мысалы, бас әріппен 
жазса, алдында ұ, у деген әріптер болады, 
кіші әріппен жазса е, ү, и деген әріптер 
болады. Солар ды �зіндік бір логикаға 
салып оқып шығасың. Бұл т�те жазу деп 
аталады. Ахмет Байтұрсынұлы да осындай 
әліпбиді жасаған кезінде осындағы 
заңдылықтарды басшы лыққа алған 
сияқты.

Тағы бір айтатын нәрсе, құлпытастағы 
жазуларды оңай оқу үшін біріншіден 
шежірені �те жетік меңгеру қажет. �йткені 
онда бірінші руы, тайпасы, б�лімі, аймағы, 
сосын адамның аты-ж�ні, �мір сүрген 
уақыты жазылады. Одан кейін құлпытасқа 
тапсырыс берушінің, яки жасатқан адам-
ның баласының немесе тағы да басқа-
лардың аты-ж�ні, сирек те болса ұста сы-
ның есім-сойы кездесіп жатады. Былайша 
айтқанда, құлпытас дегеніміз – к�шпелі 
ата-бабалары мыздың т�лқұжаты ғой. Одан 
туған жылын, �лген жылын, жасын, 
әкесінің атын білуге болады. Егер бәрі 
бірізге түсіп, ортақ мәлі меттер базасына 
біріктірілер болса, онда мар құмның түгел 
жеті атасын сомдап беруге болар еді. Осы 
мен айтқан ере желерді мең геріп, арабша 
әліппені жаттап алса, бұл жазуларды оқу 
оңай. �йткені бәрі үйрен шікті с�здер, 
жаттап алуға болады және барлық жерде 
стандарт.

– 1зіңіз оны қалай оқып кеттіңіз? 
Арабша қара таныған ба едіңіз?

– Мен бұл жазуға мектепте жүргенде-
ақ қызықтым. �зім Түрікменстанда 
Майра малы ауылында дүниеге келгенмін. 
Сол бала күнімде бір түрікмен үлкен ахун 
кісі болды. Соның қолында «�птиек» 
�ттік. «�птиек» дегеніміз – қазіргіше 
әліппе, ертеректе шалдар солай атаған. 
Осы жұмысқа кіріс кеннен бұрыннан да 
�зім қызығып жүрген соң шежірені түгел 
жаттап алдым да, осын дай даладағы 
жазуларды зерделеуге кірістім. Бір с�збен 
айтқанда, соған жастайымнан бейім едім. 
Есіңізде болса, 90-жылдары біздің Адайдан 
шыққан, алыс-жақын шетелдерге белгілі 
рунолог ғалым кісі болды, Ғұбайдолла 
Айдаров деген. Сол рунатанушы аға мыз-
дың: «Руна жазуын зерт теп болдым, енді 
жалғыз арманым Маңғыстаудағы тасқа 
біткен жазуларды аударып кетсем екен» 
деп айтқаны бар еді. Бірақ ол арманына 
жете алмады, жасы жетіп, о дүниелік 
болды. Сол кісінің арманын орындап 
отырған жайымыз бар. 

– Ғұбайдолла Айдаров ағамызды бүгінгі 
гаджет шұқыған ұрпақ болмаса, кім таны-
майды! Тарихи тұлға ғой. Иманы шат 
болсын! Енді тастағы жазуларды түгел оқи 
аласыз ба? Ең ескі жазу қай ғасырға тиесілі 
екен?

– Анық жазылса, оқу қиын емес. Бірақ 
түгелдей оқи аламын дей алмаймын. 
�йткені арабша, парсыша с�здер кездеседі, 
оны арабтанушы, парсытанушылар аудар-
масымен оқымаса, бізге кішкене қиындық 
келтіреді. Себебі ол тілдерді әзір білмеймін, 
әрпі бір болғанымен, мағынасын түсіну 
қиын. Суретке түсіріп алып, солардан 
сұрап алып жатамын, к�біне Құран аяттары 
неме се о дүниеге байланысты с�здер 
болып шыға ды. Ал т�те жазу, шағатай 
болса, �зі міздің түркітілдес қазақи ұғымға 
тән болса, оны оқып аудара бересің.

Енді ескілігіне келсек, Маңғыстау жеті 
жұрт келіп, жеті жұрт кеткен жер ғой. Сол 
келген жұрттардың әрқайсысының мәдени 
қабаты қалды. Алтын Ордаға, Ноғай 
ордасына, түрікмендерге, оғыздарға тән 
ескерткіштер бар. К�несі ХІV-ХV ғасыр-

лар ға тиесілі. Олардың арасында жел жеп, 
су шайып мүжіліп кеткендері бар, жақсы 
сақ талғаны бар, бірақ жаңағы айтқан, 
арабша, парсыша жазылған соң түсін-
бейсің. Ал ХVІ-ХVІІ ғасырлардағы 
ескерткіштерден түрік мен, ноғайлардың 
атаулары шығады. 

– Т&те жазудан басқа Маңғыстауда 
петроглифтер бар ма? Руна жазулары мы-
салы?

– Петроглиф деген ол табиғаттың, 
жануар лардың кескіндері ғой, ол жазуға 
жатпайды. Ондай суреттер Маңғыстауда 
жетеді, әрбір жыра, әрбір сайда к�п. Біздің 
�ңірді мекендеген әр тайпа �здері жүрген 
сай-сала, жартас, үңгірлерге пет ро глиф-
терін қалдырып кеткен ғой. Аңға шыққан 
кезеңін, түрлі жануарды, түйе, арқар, ит 
бейнелерін кескіндеп қалдырған. �лі �зім 
к�рген жоқпын, бірақ Қаратауда қола 
дәуірінің петроглифтері бар деп естідім. 
Табылып жатса, бұл дегеніміз баға жетпес 
жәдігер болар еді. Егер байқаған болсаңыз, 
Маңғыс тау облысының таңбасында 
осындай аңға шыққан салт атты бейне  -
ленген.

Ал руна жазуына келсек, Емді дейтін 
таудың ішінде Таңбалысай деген сай 
орналасқан, жаңағы айтқан Қарақабақ 
қала шығына жақын, сол жерде бар деп 
естідім. Осы қалашыққа қазба жұмыстары 
үш-т�рт рет жүргізілді. Ғұн тайпаларының 
к�шпелі мәдениеті сақталған. Оны қазір 
кұпия ұстап отырмыз. �йткені «қара» 
археологтер барып тонауы мүмкін. Міне, 
сол тауда бір сайдың ішінде бірнеше ру-
тайпалардың таңба петроглифтері жарға 
қашап салынған. Соның ішінде руна 
жазулары да бар сияқты. Бірақ рунологтар 
келіп анықтап бермесе, маман болмағаннан 
кейін бізге олардың бәрі бір таңба болып 
к�ріне береді. Жалпы, бар сияқты, әйтсе де 
к�п емес.

– Сонда тарихи сараптап қарағанда, 
руна жазуы Маңғыстауға келмеген бе?

– Келмеген деп айтуға болмайды. 
Зерттелмей жатыр. Егер сол саланың мама-
ны шығып кешенді түрде зерттесе, бәлкім 
шығып қалар. Кейбір сай, жыра, үңгір лер-
дің ішінде түрлі рунаға ұқсас, біз білмейтін 
таңбалар бар. Солар рунаның әрпі болар. 
�йткені олар рулық таңбаларға ұқсайды, 
сондықтан біз ажырата алмаймыз. Ру 
таңба  лары да бастауын солардан алған 
шығар, мүмкін. �лде керісінше, руна 
жазуы ру таңбаларынан құрылып, түбірі 
«ру» деген с� зден шыққан болуы мүмкін. 
Мұны енді �з ісінің маманы айтсын.

– Неге бала мен баба тілінің арасы үзіліп 
қалды? Сіз оқыған жазуды неге екенің бірі 
оқи алмайды?

– Түрлі себеп болған шығар. �йтеуір, 
�зімізге тән қазақ тілін сақтап келе жатыр-
мыз ғой. Жазуда тұрған ештеңе жоқ деп 
санаймын. Ал Маңғыстауда құлпытас  тағы 
жазуды оқитын мен білетін бірнеше адам 
бар. Олар – Светқали Нұржан ағамыз, Мұ-
рат Ақмырзаев ағамыз, Бейнеуде Қалдыбек 
дейтін Тоқабай жігіт бар. Одан басқа да 
тиіп-қашып оқып жүргендер бар ғой. 

– Сіздіңше ұлттық руханият дегеніміз 
не? Ондағы археологияның, тарихи ескерт-
кіш тердің р&лі қандай? Тарихи қалып-
тасудағы сабақтастық, сыртқы ықпалға 
т&теп беру жайы нан не айта аласыз? 9сіресе, 
дін мен этнос мәселесінде. Археология мен 
тарихи ескерткіштер қаншалықты ұлттық 
имму  нитет ті нығайта алып отыр?

– Археология дегеніміз – тарихты 
түген деуші сала ғой. Соның арқасында 
қаншама ақтаңдақ бет ашылып, ежелгі 
ғасырлардың мозаикасы құрастырылып 
жатыр. Этнос үшін де, ұлт үшін де, дін үшін 
де тарихи объективтілік дегеніміз аса үлкен 
маңызға ие критерий. Сол себеп бұл са-
ланы �те қатты дамытуымыз керек. Нақты 

дерек тер қазба және зерттеу жұмыстары-
ның нәтижесінде қалыптасады. Сондықтан 
да бұл руханиятқа �те керек нәрсе. Бұ-
рынғы �тіп кеткен ата-бабаларымыздың 
әдет-ғұрып, салт-дәстүрі, ескерткіштері, 
қолмен ұстаған дүниелері, қолжазбалары, 
түрлі жәдігері – біздің баға жетпес қа-
зынамыз. Бірақ мені қынжылтатыны, 
соңғы уақыт тары осы ата-баба ізінен жа-
ңылып бара жатқан жастар к�п. К�п шілігі 
мешіт жаға лап, дінді �зінше түсініп жүр. 
Сондағы қа саң қағидамен к�птеген жас 
бала қазір әулиенің басына бармайды. 
Айтатындары «ширк болады» деген бір с�з. 
Сол қазір қиын болып тұр. Тек к�ңілімді 
жұбататыны, біздің облысқа келген бас 
имам жігіт �нуар қажы біздің әулиелердің 
басындағы шырақ шыларды, мешіттердегі 
имамдарды шақыр тып, әулиелерді на-
сихаттау ж�нінде түрлі семинар �ткізіп 
жүр. Ал негізінде әулиелерге бару керек, 
ұлықтау керек, зиярат жасау керек. Бірақ 
оның да �зінің дәстүрі, әдебі, ережесі бар. 
Соны сақтаған ж�н. Діни теріс ағымға 
түсіп кеткендер: «�улиеден неге сұ рай-
сыңдар?» деген уәж айтады. Бұл қауіпті. 
Сондықтан осы әулие ата ларымызды дә-
ріптеу арқылы деструктивті түсініктегі 
адамдарға тойтарыс беру керек. «�улие – 
құдай емес, құдайдан да былай емес» деген 
бар емес пе шалдарда! �улиелерді наси-
хаттау керек! Олар да Алланың уәлісі, 
жердегі к�леңкесі ғой. Олар да дін жолын 
ұстанған адамдар. Облыстық, республик-
алық қана емес, ұлттық деңгейде де осы 
әңгімелер айтылуы керек. Тарихи объек-
тив тілік осыдан туады. 

– Нақты қандай ұсыныс айтар едіңіз?
– Түрікмендерде бір күн бар, оны 

�здері «Хатира күні» деп атайды. Сол 
12  қаңтар күні бүкіл мемлекеттік мекемелер 
тоқтайды. Барлығына демалыс жария-
ланады. Сол күні олар ата-бабаларының 
басына барады да сенбілік жұмыстарын 
жасайды, Құран оқытады, садақа береді.

– Енді орыстарда да бар ғой. «Роди-
тельский день» деген сияқты.

– Иә, айтайын дегенім, міне осы үрдісті 
бізге де дәстүрге енгізу керек. Шамамен 
мамыр айында қалыптастырсақ деген 
ұсынысым бар. Жалпы, бүкіл ел болып, ұлт 
болып, әулиелерге бір күн арнап, ерекше 
бір мән беріп, басына барып, тазалық 
жұмыс тарын жасап, садақа беріп, Құран 
оқытып деген секілді шешім қабылдау 
керек. Бір күнді белгілеу керек. Сол күні ел 
демалсын, ата-анасының, туған-туыс та-
рының, ата-бабаларының басына барсын. 
�ркімге ата-анасы әулие ғой. Оған ешбір 
облыс қарсы болмайды деп ой лаймын. 
�йткені қай �ңірде де әулиелі орындар бар. 
Бұл біздің тарихымыз. Біз соны құрметтеп, 
ұлықтап, дәріптеуіміз керек. Бұл бір жағы 
теріс ағымдарға қарсы тойтарыс беруге, 
елді біріктіруге, ұлттық рухты к�теруге, 
руха ниятты байытуға үлкен септік етер еді. 
Мен барша Қазақстан халқын соған 
шақырамын!

– 1те жақсы ұсыныс екен. Енді с&з 
соңында сіз басқарып отырған мекеме 
туралы қысқаша тоқталып &тсек.

– «Маңғыстау мемлекеттік тарихи-
мәдени қорығы» мемлекеттік мекемесі 43 
жылдық тарихы бар ордалы ұйым. Осы 
жылдар бойы мұнда 90 мыңнан астам 
ескерткіштің ғылыми құжаттары, құнды 
тарихи деректер, археологиялық артефакт-
тар және мұражайлық маңызға ие жәдіг ер-
лер жинақталған. Қорықта 5 б�лім жұмыс 
істейді. Олар – ескерткіштерді есепке алу 
және қорғау, сәулет және археология, қор, 
экскурсия-к�пшілік және тарихи-мәдени 
мұраны қорғау б�лімдері.

Қазiр Маңғыстау облысы бойынша 
590 тарихи және мәдени ескерткiш мем-
лекеттiк қорғауға қабылданған, оның 
iшiнде 20-ы республикалық мәртебеде. 
Олар – 350 археологиялық нысандар: тас 
дәуiрi елдi мекендерiнiң орындары, қола 
және темiр дәуiрiнiң дiни-қабiрлеу 
кешендерi, ортағасырлық Ұлы Жiбек 
жолындағы қала лар, бекіністер, керуен-
сарайлар, сондай-ақ үлкенді-кішілі сәулет 
туынды лары шоғырланған 176 ансамбльді 
кешен мен 64 сәулет және қала құрылы-
сының ескерткіші. Бұған қоса, 800-ден аса 
тарихи-мәдени мұра объектісі алдын ала 
есепке алу тізіміне енгізілген.

2024 жылғы жоспарға сәйкес, алдын 
ала есепке алу тізімінде тұрған 53 тарихи-
мәде ни мұра объектілеріне жергілікті 
маңызы бар ескерткіш мәртебесін беру 
үшін тарихи-мәдени сараптама жұмыс-
тарын жүргізу жоспарланып отыр. Қарақия 
ауданы ескерт кіштері – Маңғытай, �тәлі, 
Құсшы ата, Бармақ, Ұлы Қырғын, �ліке-
Қанай, Бір қарын, Қарамола-1,2, Орыс, 
Балуанияз, Дауысты-Дүкен және тағы да 
басқа қорым дарға қоршау орнату жоспарға 
қойылды. Қаржы б�лінген жағдайда 
жұмыстар жүргізілетін болады. Қарақия 
ауданындағы «Алтынәлі некрополі», 
Маңғыстау ауданындағы «К�ккүмбет 
күмбезтамын» қалпына келтіру жұмыстары 
жүргізіледі. Маңғыстау ауданында ор-
наласқан «Толыбай некрополі», «Олжа қыз 
күмбезтамы», «Қо жа күмбет күмбез тамы», 
«Тілеміс күмбез тамы», Түпқараған ауда-
нында орна ласқан «Қосым некрополі» 
тарихи-мәдени ескерт кіштеріне ғылыми 
жобалау құжатта масын (ЖСҚ) дайындау 
жұмыстары жүргізіледі.

Айта берсе, атқарылар жұмыс к�п. 
Маңғыстау т�сінде күні бүгінге дейін қа-
тары сиремей самсап тұрған ес керткіштер – 
осы �лкені жайлаған байырғы жұрттардың 
бағзыдан бергі жасампаз еңбегінің, жарқын 
болашаққа, жақсы армандарға деген берік 
сенімінің к�нек�з куәсі, к�л-к�сір шежі-
ресі. Міне, осындай мәдени мұраны к�не 
деп қарамай, оны теңдессіз байлығымыз 
деп бағалап, халқымыздың рухани қажетін 
�теуге тиімді пайда ла  нуымыз керек-ақ.

– 9ңгімеңізге рақмет! Еңбектеріңіз ұлт 
пен ұрпақтың ұлы мұрасына айнала берсін!

Сұхбаттасқан Нұрлан ҚОСАЙ

Нұрлан
«Маңғы
ММ ди



Таяуда Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Egemen Qazaqstan 

га зетіне берген сұхбатында тұрмыстық 
зор лық-зомбылыққа қатысты жазаны 
қа тайтуды толық қолдайтынын айтқан 
еді. Жылдар бойы күрмеуі шешілмей келе 
жатқан мәселеге байланысты Ішкі істер 
ми нистрлігіне хабарласып, қазіргі ахуал 
жай лы сұрап білдік. Ішкі істер министрлігі 
бер ген ақпаратқа сүйенсек, жаңа заңнама 
шең берінде (2023 жылдың екінші жар ты-
жыл дығында) тұрмыстық жанжалдар 
бойын ша 50 мың 'тініш қаралған. Сол 
'ті ніштердің 64 пайызына әкімшілік іс 
жүр гізілген. +кімшілік қамауға алын ған-
дар дың саны екі есеге артса, сотта 27 
мың нан астам отбасы татуласқан. 

– Жәбірленушілердің қауіпсіздігін 
қам тамасыз ету мақсатында 2023 жылы 
87 мың қорғау нұсқамасы шығарылды, 
сон дай-ақ құқық бұзушының мінез-құл-
қына 15 мың ерекше талап белгіленді. 
Олар ға полицияның күшейтілген бақы-
лауы жүргізіледі. Шектеулерді бұзған 12 
мың фактінің жолы кесілді. Қабылданған 
шаралардың нәтижесінде қоғамда құ қық-
бұзушылықтарға т'збеушілік қағидаты 
қа лыптасқанын атап 'ткен ж'н. Нәтиже-
сінде, отбасылық-тұрмыстық қатынастар 
саласындағы құқықбұзушылықтар туралы 
ха барламаларды тіркеу 14 пайызға, оның 
ішінде тұрмыстық қылмыстардың т' мен-
деу үрдісі байқалады. Кейбір полицияның 
реп ресивтік шаралары тұрмыстық зор-
лық-зомбылық мәселесін шеше алмайды. 
Осыған байланысты Үкімет тұрмыстық 
зор лық-зомбылықтың алдын алу бойын ша, 
яғни осы саладағы саясатты қайта қа рау 
ж'нінде жол картасын іске асыруда, – дейді 
ҚР ІІМ әкімшілік полиция комитетінің аға 
инспекторы Ақмарал Серікбаева. 

СТОКГОЛЬМ СИНДРОМЫ: 
«СЫРТЫ БҮТІН, ІШІ ТҮТІН» ӘЙЕЛДЕР

Қазір уақытта жылдар бойы зорлық-
зомбылықтың құрбаны болып келсе де 
жақ ашпайтын «сырты бүтін, іші түтін» 
әйел дер баршылық. «Стокгольм синд ро-
мына» ұшыраған әйелдердің қоғам ал-
дын да үнсіздік танытуына кімдердің ық-
палы басым? Зорлық-зомбылық – әйел-
дер мен балалар психологиясы үшін ауыр 
соқ қы. Елімізде осындай зілді соққыға 
жы ғылған әйелдердің құқығы қалай қор-
ға лып жатыр? Осы және 'зге де сауал да-
ры мызды белгілі заңгер, Human Rights 
Lawyers ҚҚ т'рағасы Ләззат Рақышеваға 
қойып к'рдік. Күн сайын зорлық-зом-
былық мәселесіне қатысты қыз-келін-
шек терден түрлі хаттар алатын заңгер 
рес ми статистикадан б'лек, бүгінге дейін 
ашыл май, назардан тыс қалған оқиға-
лардың к'п екенін жасырмады.

– Қазір елімізде әйелдер мен балаларға 
қ атысты зорлық-зомбылық фактілері 
азаю дың орнына, керісінше 'сіп барады. 
«Бес баламмен қайда барамын? Не істесем 
бо лады? Баратын жерім жоқ. Үйде әке-
ше шем қабылдамайды. Бізді қорғаңыз-
дар шы» деп жанұшырған аналардың 
'ті   нішін жиі оқимыз. К'ңіліңді құла зы-
татыны, хат жазған әйелдердің к'бі жыл-
дар бойы зорлық-зомбылыққа шыдап 
кел ген. Біздің практикамызда болған бір 
оқи ғаны айтып берейін. Қазір бес баласы 
бар ана 8 жылға сотталып, түрмеде жаза-
сын 'теп отыр. Бірінші күйеуінен 'мірге 
кел ген 7 жастағы баласын жолдасы ұрады, 

де психологиялық-профилактикалық жұ-
мыс қолға алынуға тиіс екенін айтады.

– Былтыр тәжірибе алмасу мақсатында 
Аме рикаға барып қайттым. Мұнда зор-
лық-зомбылық әрекетіне барған адам дар-
ды міндетті түрде бір ай к'лемінде оқы-
та ды екен. Психологке қаралып, олардың 
кеңе сін алады. «Kмір сүргім келмейді. 
Kлгім келеді» деп жазатын әйелдер к'п. 
Kйт кені ішкі шерін тарқататын 'зге ада-
мы жоқ. Туысқанына айтса, «Балаларың 
'сіп келе жатыр ғой, шыда енді» немесе 
«Ел ден ұят болады, ертең қайда барасың?» 
са рынды кеңестерге «тояды». Мен қоғам-
да ғы сананы 'згертіп, әйелдердің р'лін 
арт тыру керек деп айтар едім. Ата-ана 
«се нің жеке шекараңды бұзуға, сені ұруға 
еш кімнің құқығы жоқ» деген пікірді ба-

Ішкі істер министрлігіні� дерегінше, былтыр полицейлерге 
республика бойын ша т�рмысты� зорлы�-зомбылы��а �атысты 
125 мы��а жуы� арыз келіп т�скен. 2022 жылы б�л к�рсеткіш 
120 500-ді ��ра�ан. Келген хабар ламаларды� ішінде 52 478 
�ті ніш сот�а жолданса, �ал�ан 68 023 �тініш иесі арыз жазудан 
бас тарт�ан. Б�л ресми органдарды� к�мегіне ж�гініп, от ба сы-
лы� мә селені за� негізінде шешуге талпын�ан азаматтарды� 
бір б�лігі �ана. Одан �зге мәселені жабулы �азан к�йінде �ал-
дырып, отбасында к�р ген �орлы�ы жайлы елге тіс жармай келе 
жат �андар �аншама?!

қыс  тыгүні далаға шығарып жібереді екен. 
Оны мен қоймай, ащы суға тойып келіп, 
үйде отырған әйеліне қысым к'рсетеді. 
+йел адам қай уақытқа дейін шыдайды? 
Соңында 'з-'зін қорғауға бекінеді. Бір 
күні  күйеуі  әйеліне пышақ алып 
жүгіргенде абайсызда сол пышақ 'зіне 
кіріп кеткен. Үш күннен кейін агрессор 
күйеуі қайтыс болады. Нәтижесінде, әйел 
'зін қорғаймын деп істі болды, артындағы 
бес баласы жетім қалды. +кенің мынадай 
«тәрбиесін» к'рген балалар ертең кім бо-
лады? Балапандарын балалар үйіне, ең 
кіші емізулі баласын бүлдіршіндерге ар-
нал ған орталыққа жіберді. Зорлық-зом-
былықтың соңы үлкен қылмысқа әкеледі. 
Тү бін де әйел не еркек қайтыс болады. 
Қараңыз шы, егер сол сәтте әйел қорғана 
ал маса, 'зі қайтыс болушы еді ғой. Сон-
дық тан, ең біріншіден, 'зін-'зі қорғаған 
әйел ді соттаудан бұрын заңға қатаң 'зге-
ріс енгізу керек, – деді құқық қорғаушы.

Оның с'зінше, Стокгольм синдро мы-
мен 'мір сүретін әйелдердің к'п жағдайда 
үн сіз қалуына отбасылық жағдайымен 
қо са, сыртқы факторлар әсер етеді. Заң-
гер ге келіп түсетін хаттардың 50 пайызы 
тұр мыстық зорлық-зомбылық т'ңірегінен 
әрі аспайды екен. Мұндай сұмдық оқи ға-
ларды болдырмау үшін абьюзер, тиран 
ер кектерге қолданатын жазаны заң жү-
зінде қатайтуды, онымен қоймай тек 
жә    бір ленушімен ғана емес, жәбірлеушімен 

ла ның санасына жастайынан сіңдіру ке рек. 
Жігіттің қызға қол к'теруі дұрыс әре кет 
емес тігін, нәзік жандыларға қы сым к' те-
ру – ер жігітке лайықсыз тірлік еке нін миы-
на құйып тастауымыз ләзім, – дейді ол.

ЕЛІМІЗДЕ ТӘЖІРИБЕЛІ 
ПСИХОЛОГТЕР ЖЕТІСПЕЙДІ

Елімізде 48 дағдарыс орталығы жұ-
мыс істейді. Күйеуінен қорлық 

к'р ген әйелдер дағдарыс орталығын па-
на лай алады. Бірақ мұнда тек алты айға 
дейін паналауға рұқсат етілген. Дағдарыс 
ор талықтары к'біне үлкен қалалар мен 
ау дандарда орналасқан. Заңгер осындай 
ме кемелерді к'птеп ашып, тұрмыстық 
зор лық-зомбылық к'рген әйелдерге әлеу-
мет тік қолдау к'рсетілуі керек дейді. Бұл 
дегеніміз – шаңырағы шайқалған ана 
'зінің мемлекет тарапынан қорғалып 
отырғанын түсіну.

– Күйеуі түрмеге түскен соң 5-6 ба ла-
сы мен үйде қалып қоятын әйелдер бар. 
Ке зінде отбасын күйеуі асырап отыр ған-
дықтан, енді әйелдің 'зі жұмыс істеп, 
жауап кершілікті қолға алуы керек. Алайда 
жұ мысқа орналасқысы келсе, кәсіби білі-
мі нің жоқтығы немесе балаларының жасы 
кі ші болуы кедергі келтіреді. Зорлық к'р-
ген әйел балаларымен жалғыз қалып 
қой  мауы үшін елімізде әлеуметтік меке-

құ тыла алатынын айтады. Оның пікі рін-
ше, травмадан арылу – 'з отбасында 
к'р    ген қиындығын 'зі құрған отбасына 
алып келмеу дегенді білдіреді. Ол үшін 
ба  ланың 'мірінде отбасы үлгісін к'р се-
тетін, махаббат сыйлайтын адам болуы 
қа жет. Сондай-ақ бала есейгенде психо-
ло  гиялық саулығын қамтамасыз етіп, 
ере сек 'мірге қадам басса ғана травмадан 
арылуы мүмкін.

– Зорлық-зомбылық оқиғаларының 
к' беюіне себеп болатын факторлар к'п. 
Со ның бірі – бала кезден іште кон тей нер-
леніп жиналған агрессия. Мысалы, бала 
әке сінің анасын ұрғанын к'рді. Қорықты, 
әкесіне ызасы келді, анасын аяды. Келе-
шек те 'зіне ешқашан әйелін ұрмауға уәде 
бер ді. Есейе келе, әйелімен қақтығысқа 
түс кен сәтте қиындық нүктесінен шығу 
жо лы – контейнерленген агрессиясын 
шы ғарып, тура әкесінің әрекетін қайталау. 
Се бебі бала әкесінің әрекетін теріс к'р-
ген мен, оның бейсанасы әкесін авторитет 
әрі күш қолдану арқылы 'з қалауын жа-
сап, қиындықтан шыға алатын «мық ты» 
деп қабылдайды. Ашуға булығып тұрғанда 
адам да стреске жауап беретін кортизол 
гор моны к'теріліп тұрады. Ал кортизол 
бей санадағы әрекетін санаға шығарып, 
'з әре  кетіне есеп беруге мүмкіндік бер-
мейді, – дейді маман.

Психолог отбасында жолдасымен 
бол ған қақтығысты ашық айтып, 'зінен 
к' мек сұрап келетін әйелдер к'п екенін 
ай тады. Күніне кем дегенде 5-6 терапия, 
тіпті психологиялық к'мекке жүгінушілер 
толастамаған уақытта 8-10 терапия 'ткі-
зеді екен. Тағы бір маңызды тұсы, пси-
хологке келушілердің арасында отбасын 
сақ тағысы келетін, 'з әкесінің қателігін 
қай талағысы келмейтін ер адамдар саны 
к' бейген к'рінеді. Психолог қаншама 
қиын дықты басынан 'ткерген әйелді жұ-
дырықсыз қоғамда бейімдеу үшін изоля-
ция жасауға кеңес береді.

– Изоляция – әйелді де, баланы да 
қауіп ті аймақтан алып кету. Мысалы, қы-
зыл жалын шарпып жатқан үйге к'мек 
беру үшін бірінші психолог кіре ме әлде 
'рт с'ндіруші ме? +рине, адам фи зио ло-
гиялық саулығын қамтамасыз еткен соң 
ға на психологиялық к'мек берілгені дұ-
рыс. Бастапқыда денеде қалған қорқы-
ныш тармен жұмыс істеу, екіншіден әйел-
мен терең терапиялық жұмыс жүргізу 
маңыз ды. Мүмкін регрессияға түсіру қа-
жет болар. Маманның басты жұмысы – 
әйел 'зіне зорлық к'рсететін адаммен 
'мір сүруді 'з санасында қалай ұйым дас-
тыратынын анықтау. Оның травмасын 
тауып, емдеу. Адам 'зін тапқан кезде ғана 
қауіп сіз аймақ ұйымдастыра алады. Kзі 
де, баласы да есейгенде қоғамға қауіпсіз 
бо  лады, – деп с'зін түйіндеді Ғ.Махашова.

Қордаланған мәселенің нүктесін қою 
әзір ге мүмкін болмай тұр. Дегенмен зор-
лық-зомбылық фактілерін алдын алуда 
заң тағы да күшейтілмек. Ішкі істер ми-
нистр лігі Бала құқықтары ж'ніндегі уәкіл 
Ди нара Закиева және Парламент Мә-
жілісінің депутаттарымен бірлесіп, әйел-
дер мен балалардың құқықтарын қорғау, 
отбасылық құндылықтарды ілгерілету 
ж'ніндегі заңнамалық түзетулер әзірледі. 
Енді денсаулыққа қасақана жеңіл зиян 
келтіріп, отбасы мүшесін ұрып-соққан 
аза маттар әкімшілік емес, қылмыстық 
жауап кершілікке тартылады. Одан 'зге 
«аг рессорды» тұрғын үйден уақытша шы-
ғарып, әлеуметтік бейімдеу орталық тары-
на жіберу құқығы беріліп отыр. Ішкі істер 
министрлігінің 'кілдері отбасылық зор-
лық-зомбылыққа қарсы күрес бойынша 
ма мандандырылған дербес б'лімше құ-
ры лады дейді. 

С�з соңында айтарымыз, 
жоспарланған әрекеттер жүйелі түрде іске 

асса, межелеген мақсатына жетсе 
екен дейміз. Бейбіт заманда тұрмыстық 

жанжалдың кесірінен адамнан 
айырылу – �зімізді құрдымға жіберумен 

тең. Бұл ж�нінде әлі талай айтылуы 
керек, айтылады да. Үндемеген үйдей 

бәледен құтылмайды...

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Сенат отырысында сенатор Н�рт�ре Ж�сіп *аза�стан Респуб ли-
касыны� Премьер-Министрі ;.Смайыловты� атына депутатты� 
сауал жолдады.

ТӘРБИЕ мен МӘДЕНИЕТ – 
МЫҚТЫ ТҰҒЫР

Депутаттық сауалында: «Қазақта «Қа-
зан нан қақпақ кетсе, иттен ұят кетеді» 
де ген с'з бар. Былтыр Тәжікстанның 
же  міс-жидегіне таласқан жұртты к'ріп 
жа ғамызды ұстаған едік. Дәл жаңа жыл-
дың алдында шоколад шыршасын бір 
ми    нутта тайпап кеткендерді де к'рдік. 
Осы видеолар халықаралық паблик тер де 
мыңдаған қаралым жинап жатыр. Сон да 
біздің мәдени деңгейіміз, жеткен же ріміз 
осы ма? Мұндай масқара оқи ға лар дың 
се бебіне үңіліп к'рдік пе? Аш дейін де сеңіз, 
аш емес. Тоқ дейін десеңіз, то быр лық дең-
гей мынау. Бүгінгідей тоқ шы лық заманда 
осыншама тоғышарлыққа бой алдыра-
тындай күйге неге түстік? Ең алды мен – 
тәрбие! Біздің елдегі тәр бие мәсе ле сі дұрыс 
емес. Отбасындағы тәр бие да ла да қалды. 

«Біреудің бір затын ал ма, те гін болса да 
тиіспе» деген ежелгі тыйым қай да кетті? 
Хал қымыздың «Ұят бо лады, Жаман бо ла-
ды, Обал болады» де ген үш-ақ ауыз с'збен 
түйіндеген да на лы ғы желге ұшқаны ма?

Қазақта «к'ргенсіз» деген ұғым бар. 
Кез келген адам үшін 'те ауыр с'з. Ақ 
к'й   лектің жағасы кірлесе, жуып кетіруге 
бо    лады. Ал Ұлттың атына кір келсе, қалай 
ке  тіреміз? Тәрбиемен қатар мәдениет дұ-
рыс бо луға тиіс. Абайша айтсақ, «Мә де-
ниет сіз – дүние бос!».

Тәуелсіздік жылдарында Мемлекет 
мә дени деңгейімізді к'теруге, таным-тү-
сі нігімізді кеңейтуге бағытталған бірқатар 
жұ мыстарды жүргізді. «Мәдени мұра» 
бағ дарламасымен басталып, «Рухани жаң-
ғыру» бағдарламасына дейін жалғасқан 

«+ділетті Қазақстанның» құн ды лық-
тары қандай? Қоғам үшін қандай құнды-
лық тар керек? Айталық, Тәуелсіздік – 
құн дылық. От басы – құндылық. Жер, тіл, 
салт-дәс түр, мәдениет – құндылық!

Президент «Толық адам», «Адал аза мат» 
деген идеяларды ұсынды. Бұл да құн    дылық. 
Осының бәрін кім жүйелейді? Ай тылған с'з 
айтылған жерде қалмауы ке рек қой. 20 
миллион Қазақ еліне ортақ осын дай құн-
дылықтар жүйесі қашан жа са лады?

Жас ұрпақ тәрбиесі мен мәдени дең-
гейі мізді к'теру мәселесіне мұқият к'ңіл 
б'л месек болмайды. Жабайылық – 
анайы  лыққа жол ашады. Сондықтан 
жалпы халықтың, әсіресе жас тардың 
құн дылық бағдарларын терең детіп, 
жұртты еңбекқорлыққа, ізденіске, ілім-
бі лімге бет бұруға, әсіресе отбасы тәр биесі 
мен мәдени тәрбиеге барынша күш салу 
қажет деп пайымдаймын» дей ке ле, атал-
ған мәселеге қатысты Үкіметтің тұ жы-
рым дамалық ұсыныстарын жан-жақ ты 
пы сықтап, жедел әзірлеуге тап сыр ма 
беруін сұраған.

«Қазақстан Республикасының Пар-
ламенті және оның депутаттарының мәр-
тебесі туралы» Қазақстан Республикасы 
Конс титуциялық заңының 27-бабына 
сәй кес, Сізден, жоғарыда к'терілген мә-
се лелер бойынша толық жазбаша жауап 
беруді сұраймын» делінген депутаттық 
сауалда.

жұ мыстардың барлығының да түпкі мақ-
саты елдік санамызды оятып, тарихи 
жа   дымызды қайта қалпына келтіруді 

к'з деді. Мұның бәрі дұрыс. Елдің дамуы 
үшін қажет шаралар. Сонымен іс бітті деп 
оты рамыз ба?

жатқан баланың психологиясына кері 
әсерін тигізетінін айтып ашынады. 

– Түбін аңдап қарасақ, әйеліне қысым 
к'р сететін еркектің бала кезінде 'з әкесі 
ти ран болуы мүмкін. Осыдан кейін ба ла-
ның санасында «әйелді кемсіту, т'мен 
са нау, ұрып-соғу қалыпты» деген ой қа-
лып тасады. Баланың тәрбиесімен жас-
тайы нан ешкім айналыспағандықтан, ол 
'се келе к'ргенін 'з әйеліне істейді. «Ұяда 
не к'рсе, ұшқанда соны іледі» демекші, 
тәр бие дұрыс қаланбаса, мұндай оқиғалар 
мін детті түрде қайталанады. Отбасындағы 
жағ дайдан травма алған бала 'скенде ба-
сын к'тере алмайды, 'мірге деген к'з-
қара сы 'згереді. Зорлыққа шыдай алмаған 
әйел дердің тағдыры 'з-'зіне суицид жа-
сау мен аяқталады, – дейді құқық қор ғау-
шы Л.Рақышева.

БАЛА КЕЗДЕГІ ТРАВМАНЫ ПАЙДАЛЫ 
РЕСУРСҚА АЙНАЛДЫРҒАН ЖӨН

Психология саласында 20 жылдан аса 
тәжірибесі бар маман Ғалияш Махашова 
да заңгердің пікірімен келіседі. Травма 
ал ған баланың екі түрі болады: «қалың 
тері» және «жұқа тері». «Жұқа тері» 'зі 
құр бан болып, р'лін қалыпты қабыл дай-
ды. Ал «қалың тері» 'згені құрбан етеді. 
Пси холог балалық травмасын пайдалы 
ре сурс қа айналдырғандар бұл ауырлықтан 

ме лер к'птеп ашылса екен. Емізулі сәбиі 
бар аналарға арнап 1 жасқа толмаған ба-
лаларды қабылдайтын балабақша ашу 
ке  рек, – дейді заңға бірқатар 'згеріс ен-
гі зуді сұраған заңгер.

Осы тұста Ләззат Рақышева елімізде 
бі лікті психолог мамандардың 

же тіс пей ті нін атап 'тті.
– Қазақстан ажырасу фактісі бойынша 

әлемде екінші орынға жайғасқан. Мұндай 
отбасы мүшелеріне психологиялық к'мек 
те гін к'рсетілуі керек. Kйткені елімізде 
ма мандар тапшы болғандықтан, тәжі ри-
белі психологтердің қызмет к'рсету құны 
қым бат. Ашығын айтқанда, Қазақстанда 
түр меде отырған қылмыскерлерге пси хо-
ло гиялық к'мек к'рсетіледі деп ойламай-
мын. Себебі елімізде тәжірибелі психолог 
мамандар жетіспейді. Мәселен, бір мек-
тепте 1 500-2 000 бала оқыса, мұнда 1-2 
пси холог қана жұмыс істейді. Мамандарға 
т'ленетін айлық жалақы да к'ңіл к'н-
шітпейді. Отбасында тұрмыстық зорлық-
зомбылық зардабын тартып жүрген ба ла-
ларды жүріс-тұрысынан, мінез-құл қы нан 
танитын мықты психологтерді әзірлеу 
керек, – дейді.

ЖӘБІРЛЕУШІНІҢ ӨЗ ӘКЕСІ ТИРАН 
БОЛУЫ МҮМКІН

Жақында құқық қорғаушыға ке-
зек ті зорлық-зомбылық құрбаны 

ха барласып, мұңын шаққан. Полицияның 
к' мегіне жүгініп, күйеуі түрмеге тоғы тыл-
ғанымен, әйел әлі күнге дейін қараңғы 
қа    пастан шыға алмағанын айтып шырыл-
да ған. Kйткені күйеуі түрмеден босап 
шық қаннан кейін әйелінің басына қара 
бұлт үйірілтетінін айтып қорқытады. Қа-
зір ол адвокаттардың қорғауында. Заңгер 
тиран еркек әйелінің ғана емес, 'сіп келе 
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ҒАЖАП БАСЫЛЫМҒАЖАП БАСЫЛЫМ
Бгінде әдебиетке ал�аш 
келген жас �аламгерден 
бастап, мйізі �ара�айдай 
алып а�ын-жазушыларды' 
шы�армашылы�ын наси-
хаттап, ел руханиятыны' 
алтын ді'гегіне, .лтты' 
.стынына айнал�ан   «�аза� 
әдебиеті» газетіне – 90 жыл 
толып отыр. Тарихты' 
талай тезін бастан кешіріп, 
мәртебелі уа�ытты' а�ы-
мымен алуан трлі мәсе-
лені �аузап, .лтты' басын-
да�ы �уанышы мен ж.ба-
нышын �араша�а жеткізген 
басылым �асыр�а жуы� 
уа�ытында 6з ба�ыт-ба�да-
рынан айнымай, талап-ті-
легінен танбай келеді. 

Ілияс Жансүгіров, Бейімбет Майлин, Сәкен 
Сейфуллин, Ғабит Мүсірепов сынды арыстарымыз 

негізін қалаған «Қазақ әдебиетінде» біртуар 
тұлғаларымыздың қолтаңбасы қалған.

апта

ҒАСЫРҒА ЖУЫҚ ЖАСАҒАНҒАСЫРҒА ЖУЫҚ ЖАСАҒАН

Жиырмасыншы жылдарының аяқ 
шенінде Қазақ АКСР-ның астанасы 
Қызылорда қаласынан Алматыға ауыс-
қаннан кейін ел зиялылары ұлт руха-
ниятына белсене араласып, к$ркем 
әде биетті дамытуға бар күштерін салды. 
1933-1934 жылдары театрлар мен сту  -
диялардың іргесі қалана бастады. Міне, 
осы 1934 жылдың 10 қаңтарында «Қазақ 
әдебиеті» газеті де жарық к$ріп, алғашқы 
санының маңдайшасында «Қазақ әде-
биеті» ұлт мәдениетін к$теруде үлкен 
орын алсын!» деген ұраны болған екен. 
Сол үдеден шығып, қашанда ел руха-
ниятының барометрі болған газет тің 
шежіресінде шығарма шылықтың шы-
ңына шыққан тау тұлғалардың ізі қалды. 
Тұңғыш редакторы –бірегей жазушы 
Ғабит Мүсірепов болса, жауапты хат-
шы – Мұхамеджан Қаратаев, ал әдебиет 
әлеміндегі үш бәйтерек Сәкен Сейфул-
лин, Бейімбет Майлин және Ілияс 
Жансүгіровтер де осы гезеттің ақылдас-
тар алқасында болды. Қиын-қыстау ке-
зеңде жарық к$ріп, сол тұстағы ашар-
ш ы л ы қ ,  с а я с и - қ у ғ ы н  с ү р г і н г е  
қа   р а      мас   тан бір топ қазақ зиялылары 
газетті шығаруға жанын салды. Мұхтар 
7уезов, 7зілхан Нұршайықов, Шерхан 
Мұртаза, Сайын Мұратбеков, Сырбай 
Мәуленов сияқты $зге де қазақтың 
небір майталман қаламгерлері «Қазақ 
әдебиетінде» қызмет атқарып, қалам 
тербеді. Газет алғашқы жылдары белгілі 
бір жүйемен жарық к$рмесе де $з оқыр-
манын рухани дүниемен сусындатты. 
Соңыда 1934 жылдың 12-18 маусым 
аралығында Алматыда Қазақстан 
Жазушыларының I съезі дүрілдеп $тіп, 
Қазақстан Жазушылар одағы құрылды. 
Оның тұңғыш т$рағасы болып ұлы ақын 
Ілияс Жансүгіров сайланды. Бас-аяғы 
үш жылдың ішінде қазақ әдебиеті қаулап 
$сіп, жаңа $леңдер, поэмалар, әңгі-
мелер, повестер мен романдар жарыса 
жазыла бастады. Газеттің алғашқы 
жылдарында оның беттерінде қазақтың 
к$рнекті жазушысы Мұхтар 7уезовтің 
ғылыми-әдеби зерттеулері, басқа мақа-
ласы к$птеп жарияланған. Автордың 
«Қырғыз дастаны — Манас», «Қазақтың 
халық музыкасы және музыка театры», 

сы да құттықтау с$зін арнап, газет ұжы-
мына ақ тілегін жеткізіпті. «Сіздерді 
«Қа зақ әдебиеті» газетінің 90 жылдық 
мерейтойымен құттықтаймын! Бұл – ұлт 
баспас$зінің айтулы белесі. Ғасырға 
жуық уақыт ішінде газет қалың оқыр-
маны бар беделді басылым ретінде қа-
лыптасып, т$л тарихымыздың жаршы   -
сына айналды. Алғашқы сандары «Қазақ 
әдебиеті» ұлт мәденниетін к$теруде 
үлкен орын алсын!» деген ұран с$збен 
жарық к$рген апталық әрдайым осы 
үдеден шыға білді. Басылым ұлттық 
құндылықтарды, қазақ қаламгерлерінің 
туындыларын кеңінен дәріптеп, 
руханиятымыздың $ркендеуі не $лшеусіз 
үлес қосып келеді. Ілияс Жансүгіров, 
Бейімбет Майлин, Сәкен Сейфуллин, 
Ғабит Мүсірепов сынды арыстарымыз 
негізін қалаған «Қазақ әдебиетінде» 

сылым қоғамымыздың рухани азығына 
айналып, жас қаламгерлердің шығар -
машылығын шыңдайтын абыройлы 
алаңға айналды. «Қазақ әдебиеті» 
газетінің ұжымын осынау мерейтоймен 
құттықтап, сіздерге таусылмас шабыт, 
толағай табыс, отбасыларыңызға бақыт 
тілеймін», – деп жазды министр құт-
тықтау жазбасында.

Осы ретте, біз «Қазақ әдебиетінде» 
40 жылдан бері табан аудармай қызмет 
етіп, тілшіліктен бастап, б$лім мең -
герушісі, жауапты хатшы, бас редак-
тордың орынбасары деңгейіне $сіп, 
бүгінде редакция меңгерушісі болған 
жазушы-сатирик Еркін Жаппасұлынан 
газет тарихы туралы сыр суыртпақтадық.

«Қазақ әдебиеті» газетіне мен Шер-
хан Мұртазаның басшылық қызметте 
бол ған кезінде келдім. Кейіннен Шераға 
басқа қызметке ауысқанда Т$лен 7бдік 
басшылыққа келді. Сол кездегі алуан 
мәселелерді, әдебиеттегі, рухани-мәде-
ни тақырыптармен қоса әлеуметтік 
проб  лемаларды да қаузады. Оралхан 
Б$кей де осы бір қалыпты жалғады. Га-
зеттің басшылығына келген барлық қа-
ламгер ұлттың мәселесін к$теріп, ел 
руханиятына айтарлықтай үлестерін 
қосты. Сол жылдары бізді $ңір-$ңірге 
жиі іссапарға жіберетін. Біз сонда әр 
аймақтағы қордаланған $зекті мәселе-
лерді зерттеп, газет беттерінде к$лдей-
к$лдей мақалалар жазатынбыз. Біз 
жазған мәселелер сол кездегі Орталық 
партия комитетінің, биліктің құлағына 
жетіп, бізді нысанасына алған кездер де 
болды. Дегенмен газеттің басшылығы 
да, мақаланы жазған адам да сол кезде 
жауапкершіліктен қашпайтын. Бүгінгі 
газетті басқарып отырған Дәурен Қуат 
та осындай ағалардың жолын жалғап 
келе жатқан басшылардың бірі. Осы 
газет арқылы қаншама жас қаламгердің 
тырнақалды туындыларының тұсауы 
кесіліп, қырандай томағасы сыпы-
рылды», – дейді жазушы-сатирик. 

Ал кезінде он жылға жуық баба 
басылымды басқарған Жұмабай Шаш-
тайұлы да ел газетінің $зі басқарып тұ-
сындағы кезеңін еске алып, бізбен 
б$лісті. 

«1996 жылы «Заман Қазақстан» 
газетінде басшылыққа келгенімнен 
бастап мен елдегі басылымдардың ұлт 

руханиятын оятудағы күшіне мән бер-
дім. 2008 жылы «Қазақ әдебиеті» газетіне 
басшылыққа келген кезімде «қайтсем 
газет арқылы халық санасына сілкініс 
жасасам» деген ойдың шырмауында 
болдым. 7ртүрлі шетелдік газет-журнал-
 дарды ақтарып, олардың қандай ерекше-
ліктері мен артықшылықтары барына 
назар аудардым. Дегенмен барлығы біз 
ойлағандай бола бермейді екен. Ол 
уақыттар елдің экономикалық мәселесі 
қиындап, рухани тұрғыда саябырсыған 
уақыты ма екен деп те ойлаймын кейде. 
Кезінде «Қазақ» газетін ашқан ел 
руханиятының әулиелері Ахмет Байтұр-
сынұлы, Міржақып Дулатұлы сияқты 
зиялылар да сол күйді кешсе керек. Ол 
кезде қаржылық та тапшылық болған 
шығар. Дегенмен күллі халықтың ғы-
лым-білімге ұйыса ұмтылып, газеттің 
ғұмырының ұзақ болуына ықпал ете 
алмады. «Қазақ әдебиеті» газетінің 
алтын ғасыры деп, 70 жылдар  дың аяғы 
80 жылдардың басы деп айтар едім. Сол 
кездегі Шерхан Мұртаза, Оралхан 
Б$кей, Сайын Мұратбек сияқ ты қа-
рағайға қарсы біткен бұтақ тардың за-
манында бұл басылым дәуір леді. Мен 
«Қазақ әдебиеті» газетін ке зіндегі ұлт 
ұстындары шығарған «Қазақ» газетінің 
заңды жалғасы деп есептеймін. Себебі 
екі газеттің де мақсаты – ел сана сына 
сілкініс салып, әдебиетіміз бен мә-
дениетімізді дамыту болатын», – дейді 
жазушы.

Тоқсан жыл ұлттың рухани азығына 
айналған газетті құттықтап жатқандар-
дың қарасы мол. Соның ішінде Түріксой 
Жазушылар одағының т$рағасы, 
танымал ақын Ұлықбек Есдәулет «Қазақ 
әдебиетінің» тамыры тереңде, бұтағы – 
биікте, жемісі – жұртының жүрегінде! 
Кешені бүгінмен жалғаған, ертеңге 
рухани жол салған $релі де $ркенді газет. 
«Қазақ әдебиеті» газеті тіл мен әдебиет-
тің, $нер мен мәдениеттің, дәстүр мен 
тарихтың, білім мен $ркениеттің тағ-
лым ды, $негелі жаршысы! Мерейтойың 
құтты болсын, қазақ баспас$зінің абы-
зы!», – десе, «Жұлдыз» журналының бас 
редакторы, жазушы Тұрысбек Сәуке-
таев: «Біздің туған әдебиетіміздің туын 
к$теріп келе жатқан басылымның бірі – 
«Қазақ әдебиеті». Jз басым ес біліп, етек 
жиған кезімнен, 8-9-сыныптан бастап 
үзбей оқып келе жатқан сүйікті газетім. 
Бұл үлкен той – қазақ әдебиетінің тойы 
деп есептеймін. 90 жыл бойы қазақтың 
тарихымен біте қайнасып, бірге жасасып 
келе жатқан басылым ұлттың даму тари-
хын бедерлей білді. Қай ұрпаққа болма-
сын тағылымы мол мағлұматтарға толы 
ақпараттарды бере білді. Қазақ руха-
ниятын байытуға үлкен үлесін қос қан 
басылымның к$рер жарығы ұзақ болсын 
дегім келеді», – дейді ол. 

Жазушы Сәкен Сыбанбай «Қазақтың 
қазақтығын сақтап қалған газеттің бірі – 
«Қазақ әдебиеті»», – деп баға бере келе: 
«Ол әдебиетіміз бен мәдениетімізді ғана 
насихаттаумен шектелген жоқ, сонымен 
қатар ұлттың басындағы бүкіл қуаныш 
пен жұбанышты, қайғы мен қасіретті, 
кемшілік пен мәселені жазды, жазып 

келеді. Тәуелсіздіктің алғашқы жылда-
рын да ұлттық мемлекет құрудың ұстын-
дарын ұсынды. Қазір де әдебиет пен 
мәдениет мәселелерін алғы лекке шыға-
ра отырып, ұлттың болмысын, $зегін, 
қадір-қасиетін сақтап қалу бағытындағы 
мазмұнды мақалалар жариялап жүр. 
Сүйікті газетіміздің мерейлі 90 жасы 
құт ты болсын!», – деп ақжарма тілегімен 
б$лісті.

Қазақстан Жазушылар одағының 
басқарма т$рағасының бірінші орын-
басары Нұржан Қуантайұлы: «Бұл басы-
лым қазақ мәдениеті мен әдебие тінің 
алтын діңгегіне айналды. Бүгінгі техно-
логияның дамыған заманында, әлеумет-
тік желілер алдыға шыққан заматта $з 
оқырманын жоғалтпай уақытпен бірге 
үндесіп, ел руханиятына сүбелі үлесін 
қосып келеді. 7рбір жас талант осы ба-
сылымда тырнақалды туындысы жария-
ланғанда әдебиет ауылына $з отауын 
тіккендей қатты қуанатыны ақиқат. 
Бүгінгі 90 жылдық торқалы той бүкіл 
қазақ мәдениеті мен қазақ қалам герінің 
тойы деп білемін», – деп баға берді.

Жазушы Ғаббас Қабышұлы «Бүгінде 
Тоқсанның т$ріндегі 7деби апта   лы-
ғымыз – мен үшін жап-жас отауым», – 
деп кезіндегі қазақ зиялыларын осы га-
зет арқылы танысқанын баяндайды. 
«Қадірлі қаламгер ағаларымның, дарын-
ды құрдастарымның, інілерімнің к$бі-
мен осында таныстым. Тізе түйістіре 
қызмет еткен: Нығаңнан, одан соң бала-
мінезді дархан бас редакторымыз Сыр-
аға Мәуленовтен, кезінде ұлы Мұх тар 
7уезов оң сапар тілеген, кейінде әлем 
әдебиетінің білгір $кілі болған бас ре-
дак   торымыз 7нуар 7лімжановтан үлгі-
$неге алған жылдарым – қымбат шақта-
рым. Редакцияда қызмет тес болған жас 
ақын-жазушылар: Ізтай Мәмбетов, 
Сәкен Жүнісов, Мұхтар Мағауин, 
Jтежан Нұрғалиев, Қабдеш Жұмаділов, 
Ақұштап Бақтыгереева, Jтеген Күміс-
баев, 7білғазы Нағметов… бір отбасы-
ның балаларындай едік. Жазушылар 
одағы басқармасының қаулысы бо-
йынша 1974 жылы 7деби қордың дирек-
торы болып тағайындалып, басқа шаңы-
раққа барсам да, «Қазақ әдебиеті» 
га  зеті  нің редакциясы ат ты қадірлі 
ұжым    мен,  Құдайға шүкір,  әлі  де 
біргемін», – дейді ол.

Ақын Мейірхан Ақдәулет ана тілі-
міз ді ұшпаққа шығаратын – «Қазақ 
әдебиеті» газеті деп баға беріп, басылым-
ның ұлттың алдында алатын орынын 
атап $тті. «Қазақ әдебиетінің потенциа-
лы ешқандай ұлттыкінен кем емес. «Қа-
зақпыз» деп құр әләуләйімді айт қаннан 
реалды дүниелерді іске асырған әлде-
қайда нәтижелі, жемісті болмақ. Қазақ-
ты шынымен жақсы к$рсек, әдеби ба-
сы лымдарға жағдай жасау қажет. Қазір 
тіл мәселесіне айрықша к$ңіл б$лі ніп, 
к$птеген жұмыс қолға алынып жатыр 
ғой. Тілді ұшпаққа шығаратын да осы 
әдеби басылым. Мемлекеттік билік 
тарапынан ықпал етсе де, барлық интел-
лигенцияға, тиісті мекемеге «Қазақ 
әдебиетін» талап етіп тұрып жаздырсын. 
Бұл газет $зінің жағдайы жақсы болып, 
$зге қаламгерлерге, жастарға жағдай жа-
сай алатындай, к$мектесе алатындай 
деңгейде болғаны ж$н», – дейді ақын. 

Иә, «Қазақ әдебиеті» қазақ әдебие-
тінің әлденеше буын қаламгерлерінің 
қанатын қатайтып шығарған шығар-
машылық ұстахана іспетті болды. Ұлт 
руханиятының шамшырағы, Темірқазық 
жұлдызы іспетті бұл басылым толқын-
тол қын буынға туындыгерлік плат-
форма  ретінде тоқсан жыл бойы қызмет 
етіп, сонау алыптармен жалғасқан сал-
қар керуен ұлттық әдебиеттің ұлы к$шін 
тынбай алға сүйреп келеді. Сондай-ақ 
газет оқу-ағарту, білім, ғылым саласын-
дағы әралуан к$кейтесті мәселелерді с$з 
етіп, кино, театр сынды келелі тақырып-
тарын кеңінен толғап, белгілі әдебиет, 
$нер қайраткерлерімен сұхбат жүргізіп, 
олардың жаңа шығармашылық туын-
дыларын оқырмандарға таныстырып 
отырады. Жаңа таланттарды танытып, 
аға буынның сиясы кеппеген дүниелері 
де осы басылымның бетерінен орын 
алып келеді. Ендеше елдің мәдениеті 
мен әдебиетінің жария-жаршысы бол-
ған баба басылымға біз де ғұмы рының 
ұзақ болуын тілейміз!

«Қазақстанның к$ркем $нері», «Қазақ 
сахнасындағы аударма пьесалар» атты 
мақалалары жарық к$рді. Газеттің 
таралымы 1934 жылы 1-3 мың к$лемінде 
болса, 1935 жылы 3 500-ге жеткен. Жаңа 
газет жыл құсындай бүкіл Қазақстанның 
түкпір-түкпіріне тарап кетті. Десе де, 
1940-1954 жылдары газеттің шығуы бел-
гісіз себептермен тоқтап қалып, 15 жыл-
дық үзілістен кейін 1955 жылдың қаңтар 
айында қайта шыға бастады. Қайта 
жарық к$рген басылымның бас редак-
торы Сырбай Мәуленов болды. Осы 
жылдан бастап газет бір жүйеге түсіп, 
$зіндік жолын қалыптастырды. Қазақ 
әдебиетін дамыту ж$ніндегі жемісті 
жұмысы үшін басылым 1984 жылы, 
$зінің 50 жылдық мерейтойында «Ха-
лықтар достығы» орденімен марапат-
талған.

Осынау ғасырға жуық уақытты бе-
дерлеген басылымға Мемлекет басшы-

біртуар тұлғаларымыздың қолтаңбасы 
қалған. Газет бетінде әрдайым елдік 
мәселелер к$теріліп, ұлт болашағына 
қатысты салмақты ойлар мен салиқалы 
пікірлер айтылады. Т$л әдебиетіміздің 
алтын дәуірін қалыптастыруға зор еңбек 
сіңірген апталық алдағы уақытта да 
$зіне жүктелген мәртебелі міндетті 
мінсіз атқара береді деп сенемін», – 
депті $зінің құттықтауында ел Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Сонымен қатар Мәдениет және 
ақпарат министрі Аида Балаева да 
оқырманын әдебиеттің әр буынындағы 
жазушылардың жауһар шығарма-
ларымен қауыштырып жүрген газет 
ұжымын мерейтойымен құттықтады. 
«Мемлекет басшысының бастаған 
реформалары мен халық үшін маңызды 
ақпараттарын қалың оқырманына 
талмай жеткізіп, ұлтымыздың тарихи 
сана-сезімін жаңғыртып келеді. Ба -
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Биыл – Жүсіпбек 
Аймауытұлының 135 

жылдығы. «Жүсіпбек – Алаштың 
миы еді. Алдымен Жүсіпбекті 
атқаны да сол себепті: Алашты 
миынан айыру» деген еді алаш 
зерттеушілерінің бірі. 
Аймауытұлы алғашқы лекпен, 
1929 жылы ұсталып, атылып 
кетті. Сталиндік репрессия 
Алаш ардақтыларын баудай 
қырмағанда, қазақ әдебиеті 
отыз жылға шегерілмес еді. 
Амал не, бүгінгі міндет – ұлт 
қаймақтарының асыл 
дүниелерін жинақтап, ұрпаққа 
жеткізу. Алаш зиялысы туралы 
біз білмейтін құпия мәліметтер 
көп пе? Біз ол кісіні қаншалықты 
түгендей алдық? Сауалымызды 
жазушы, жүсіпбектанушы 
Нұржан Қуантайұлына қойған 
едік. 

–  Нұржан аға, биыл Жүсіпбек Аймауыт-
ұлының мерейтойы ғой. Жалпы, біз осы 
уақытқа дейін  Жүсекеңді толық зерттей 
алдық па? �ңгімені содан бастайықшы.

– Жүсіпбек Аймауытұлының �мірбаяны-
ның жалпы сұлбасы біршама белгілі. Туған 
жылы ж�нінде бірсыпыра дерек бар. Бірақ... 

Қаламгер ақталған жылы (1988 жылы) 
Қазақстан Компартиясы Орталық Коми-
тетінің қортындысы мен Аймауытұлы ның 
�з қызы Музадан алынған, жазушының 
қайтыс болғаны ж�ніндегі куәліктің негізінде 
қаламгер «1889 жылы дүниеге келді» деген 
тұжырым қалыптасқан.  Десе де, Қазақстан 
республикасы Орталық мемлекеттік архи-
вінде сақталған куәлігінің бір нұсқасында 
жазушы «1892 жылдың 30 ноябрінде туған» 
деп к�рсетілген. Ал Семейдегі мұғалімдер 
семинариясының құжаттарында да туған 
жылы «1892» деп к�рсетілген, сірә, ересек 
жігіт (семинарияға түскен жылы жиырма 
т�ртте) жасын әдейі азайтып к�рсеткісі 
келген болуы керек.

Оңтүстік Қазақстан облыстық мемле-
кеттік архивінде қаламгердің �з қолымен 
толтырған жеке іс-парақтары сақталған. 
Сол кездегі Сырдария губерниялық қазпед-
техникумының 1926-1927 жылдары жазылған 
бұл құжаттарында Жүсіпбек �зінің туған 
жылын 1988 деп к�рсетеді, ал кейбіреуінде 
«1888 жылдың 15 январы» деп күнін де атап 
береді. 

Ұлттық қауіпсіздік комитетінің архивін-
дегі мәлімет сәл басқаша. 1929 жылдың 
21-майында ГПУ тергеушісіне берген жауа-
 бында жазушы «40 жастамын» деп ай  тыпты 
(011494-іс, 2-том, 115-парақ). Бай  қап 
отырғанымыздай, Аймауытұлының туған 
жылы әр жерде әртүрлі жазылған. Тіпті, �зі 
де әрқалай к�рсетіпті. 

– Дұрысы қайсы?
– Меніңше, Жүсіпбектің 1928 жылдың 

қаңтарында Смағұл Садуақасұлына арнап, 
�з қолымен жазған �мірбаянындағы дата 
– ең дұрыс, нақты мәлімет. Осы хатында 
Жү сіпбектің �зі «мен сиыр жылының ая-
ғын да (1890 жылдары) Қызылтаудың бау-
рындағы Қараның адыры деген жерде, 
Дән дебай ауылында тусам керек» деп жазады. 

Санай келсек, сиыр жылы 1889 болып 
шығады. Бірақ қазақтың жыл санауы 
бойынша, 1890 жылдың 22 мартына дейінгі, 
яғни Ұлыстың ұлы күні кіргенше алғашқы 
үш ай да сиыр жылына жатады ғой, сонда 
сиыр жылының аяғы – 1990 жылдың қаңтар, 
ақпан, наурыз айлары болып шығады. 

Ендеше Аймауытұлының 1928 жылы 
Смағұлға жазған хатындағы �з қолымен 
жазған мәліметтің дұрыс екенін мойындау 
керек, сол шындықты қабылдау керек. Яғни, 
Жүсіпбек Аймауытұлы, сол кездегі әкімшілік-
территориялық б�лініспен айтатын болсақ, 
Семей губерниясының Кереку уезіндегі 
Қызылтау болысының 1-ші ауылында, 
Қараның адыры деген жерде (қазіргі Павлодар 
облысының Баянауыл ауданындағы Жосалы 
ауылы) 1890 жылғы қаңтардың 15-де дүниеге 
келген. 2025 жылы туғанына 135 жыл толмақ.

ШЫМКЕНТТЕ ТҰРҒАН 
ҮЙІН МЕМЛЕКЕТ 3З ҚҰЗЫРЫНА 

АЛУҒА ҮЛГЕРМЕДІ
– Сонда 135 жылдығын  биыл емес, келесі 

жылы атап <ту керек дейсіз бе?
–  Солай. 
– Ал Жүсіпбек туралы зерттелмеген 

дүниелер к<п пе? Жүсіпбектанушылар ше?
–  Қазір білмедім, осыдан жиырма 

жылдай бұрын шамамен онға жуық 
аймауыттанушы болды. Одан бері к�бейген 
шығар. 

–  Солардың ішінде Жүсекеңнің мұрасын 
тірілткен, мықты зерттеушілер қайсысы?  

–  Менің алдыма тек белгілі архивист-
ғалым Бейсенбай Байғалиев ғана түсер. 1988 
жылдың күзінде Жүсекең ақталғаннан кейін 
ол кісі жазушының бірталай шығармасын 
араб үлгісіндегі қазақ жазуынан бүгінгі 
кирилл жазуына түсірген. Ол еңбегін былай 
қойғанда, сирек қолжазбалар қорынан 
біршама әңгімесін тапқан адам.  

–  Ахмет Байтұрсынұлының 150 жылдығы 
кезінде арнайы экспедиция ұйымдастырылып, 
Ахаң жүрген жолмен жүріп <тті. Осы кезге 
дейін Жүсіпбек жүрген жолмен жүріп, экс-
педиция ұйымдастырғандар болды ма? 

–  Жоқ, �кінішке қарай, болған жоқ. 
Оған үлкен демеушілер керек. Оны ізденіп, 
солай экспедиция жасайық дейтін ешкім 
байқалмайды. 

–  К<пшілік Жүсіпбектің Шымкенттегі 
үйін жиі айтады. Бірақ ол үйден қазір белгі 
жоқ: бұзылып, қирап қалған секілді. Ол үйді 
неге сақтап қала алмадық?

–  Dкінішке қарай, Жүсекең үш жылға 
жуық тұрған, Шымкенттегі үй осыдан 
жиырма үш жыл бұрын бұзылып кеткен. 
Қошқар ата �зеніне жақын, Шымкенттің 
ескі орталығындағы, бір қабатты үй еді ғой. 
Қазір Шымкент қаласында тұратын, белгілі 
сыншы Құлбек Ерг�бек ағамыз «ол үй т�рт 
коммуналды пәтерден тұратын, т�рт 

қожайынға тиесілі үй еді» дейді «1999 жылы 
Оңтүстік Қазақстан облысына Бердібек 
Сапарбаев әкім болып келгеннен бастап, 
ол үйді музейге айналдыру үшін барымызды 
салдық, �кініштісі, т�рт қожайынның бірі 
к�ніп, бірі к�нбей, үйді мемлекетке алу 
процесі ұзаққа созылып кетті» дейді. Ақыр 
соңында, 2000 жылдардың басында бір 
кәсіпкер иеленіп, үйді бұздырып, орнына 
к�п қабатты жаңа үй салып қойған екен.    

–  «Ақбілек», «Қартқожа», «Күнікейдің 
жазығы» – белгілі шығармалар. Прототиптері 
де белгілі. Белгісіз шығармалар қалды ма? 

–  «Қалмады» деп үзілді-кесілді айтуға 
болмас. Мәселен, «Қартқожа» романының 
бір нұсқасы әлі кирилл жазуына түскен жоқ. 
Негізгі мұрасының бәрі жиналды. Десе де, 
ХХ ғасыр басындағы, кейбір н�мірі табылмай 
тұрған газеттерден шығармалары шығып 
қалуы әбден мүмкін. 

«ҚАЗАҚ» ГАЗЕТІН 
АЛДЫРЫП ТҰРҒАН

– Ең алғаш жазған шығармасы қандай?
–1913 жылы Кереку қаласындағы орыс-

қазақ мектеп-интернатында оқып жүргенде 
Жүсіпбек Аймауытұлы «Қазақ» газетін 
алдырып тұрған. Жазуға деген құмарлығы 
сол кезден басталса керек. 

1998 жылы «Қазақ» газетін ақтарып 
отырып, 1913 жылғы қазанның 16-сындағы 
н�мірінде «Ішкі хабарлар» айдарымен 
берілген, «Болысқұмарлық» деген хабардың  
Жүсіпбектікі екенін байқадым. Соңында 
автор «И.А.» деп қол қойған. Бұл есімді 
«Иусфбек Аймауытұлы» деген аты-ж�нінің 
бастапқы әріптері деп топшылаймын, 
�йткені кейін, 1918 жылы «Абай» журналында 
жарияланған дүниелеріне қаламгер «Иусфбек» 
деп қол қойып отырған. 

Шағын ғана ақпарды толық келтірейік:
«Dткен жаз сайлауда Павлодар үйезі, 

Далба волысында болыс боларлық орысша 
білетін бір кісі болмаған; Мұны естіп, болыс 
боламын деп Павлодар жатағында мелішпен 
кәсіп қылып жүретін Х.И. деген жігіт 
далақтап еліне шауып барған. Болыстың ел 
аларлық пұлы 25 шамалы тақта шай, білімі 
қалада жүріп үйренген саудалық, былдырақ, 
бес-алты ауыз орысша тіл еді. Шар саларда 
елубасылар болыс қоямыз деп байғұстың 
ноғайдан вексельмен алған шайын алдап 
алып қойындарына салыпты. Шарға түсіп 
болыс болмақ түгіл, жұртқа күлкі болып, 
шайынан айрылып, шертиген шенқұмар 
сорлы салы суға кетіп үйіне қайтты». 

Осы хабардың �зінен Жүсіпбектің 
қолтаңбасы, оның стиліне тән юмор 
аңғарылады. Сонымен, қаламгердің жарыққа 
шыққан, баспас�зде жарияланған тырнақалды 
дүниесі – осы. 

–  Жазушы кезінде к<п дүниесін бүркеншік 
атпен жазыпты. Мысалы, «Ақбілек» романын 

алғаш рет журналға «Жанақ» деген псев до-
ми ммен шығарған екен. Жалпы, қанша 
бүркеншік аты болған?

– Қаламгердің баспас�здегі бүркеншік 
есімдерін толықтай қарастырсақ, ғалым 
Бейсенбай Байғалиев 1989 жылы «Жүсіпбек 
Аймауытовтың бүркеншік есімдері» деген 
арнаулы мақала жазып, оның «Қызылтаулық», 
«ЖК», «Қызылбас», «Жанақ», «Келешек», 
«Таңашбай», «Екеу» деген бүркеншіктерін 
атаса, сол жылы жазылған мақаласында 
ғалым Темірбек Қожакеев бұларға қоса 
«Ермағамбет», «Қып-қызыл», «Шоғарақы» 
деген тағы үш бүркеншік атын к�рсетеді. 
Кейінгі зерттеушілер де осы есімдерді атап 
жүр. «Қызылтаулық» деген ат жас Жүсіп-
бектікі екені, осы атпен «Ескі тәртіппен 
бала оқыту», «Рәбиға» пъесаларын жария-
лағаны 1917 жылы «Сарыарқа» газетінде де 
жазылған. Ал «Таңашбай» деген лақап ат 
�зінікі болғанын, ол бесінші атасының есімі 
екенін жазушы 1927 жылы �зі ашық айтқан.

Жазушының 1917-1919 жылдар ара-
лығын дағы Алаш Орда баспас�зінде, кейін 
совет �кіметі орнаған 20-жылдардағы қазақ 
басылымдарында жарық к�рген дүниелерін 
жиыстыра жүріп, біз осы аталған бүркеншік 
есімдерді  расында да қаламгердің �зі 
пайдаланғанына к�з жеткіздік. 

Дегенмен олардың ішінде бір рет 
қолданылған аттар бар екенін де айта кету 
керек. Олардың ішіңде, мәселен, «Келешек» 
(«Елес» әңгімесінде), «Шоқарақы» («К�шпелі 
К�жебай» фельетонында), «Қып-қызыл» 
(«Qсемпаздық» фельетонында) сияқты 
бүркеншік есімдері бар. «Қызылбас» – �зінің 
екі ғана әңгімесінде («Томарбай мен қатыны» 
және «Жаңабайдың жанындагы трагедие») 
қолданған аты. «Жанақ» – тек «Ақбілек» 
романында ғана пайдаланылған псевдоним 
(«Qйел теңдігі» журналының 1927-1928 жылғы 
сандарында). Жанақтың Жүсіпбектің екінші 
ұлы екені белгілі. Мұнымен бірге қаламгер 
«Ж», «Ж.А.» деп аты-ж�нінің басқы әріптерін 
ғана к�рсетіп қол қойып отырған. К�бінесе 
«Жүсіпбек» немесе «Иусфбек» деп �з есімін 
толық к�рсеткен екен.

Жиі қолданған тағы бір бүркеншік аты 
– «Жік». Бұл жазушы есімінің бастапқы 
және соңғы әріптерінің бірігуінен жасалған 
с�з. «Жазушының жиі пайдаланған бүркеншік 
есімі – «ЖК» («Жік» емес)» деп жазады 
Б.Байғалиев. Дегенмен қаламгер алғашқыда 
«ЖК» деп қол қойды десек те, кейінгі 
шығармаларында «Жік» деп анық к�рсеткен 
деп айта аламыз. Оған 1925 жылы «Ақ жол» 
газетіндегі, «Пионер» журналындағы кейбір 
шығармаларына «Жік» деп қол қоюы дәлел 
бола алады. 

Сонымен «Ж», «Ж.А.» және «Жүсіпбек», 
«Исуфбек» деп қол қойғанын есептемегенде, 
Ж.Аймауытұлының он бүркеншік есімі бар 
екендігін аңдадық. Шығармаларын түбегейлі 

жинастыруға ден қойған тұста біз қаламгердің 
тағы үш бүркеншік атын таптық. 

«Құсбегі» әңгімесі �зі шығарып тұрған 
«Абай» журналының 1918 жылғы 1-санында 
«Тікқұлақ» бүркеншік атымен шыққан. 
«Алып ұйқы» әңгімесін 1926 жылы «Қазақ 
тілі» газетіне «Қара адыр» деген атпен 
бастырған. 

Сонымен бірге қаламгердің «Бажаның 
басы қышиды» деген әңгіменің �зінікі екені 
туралы мәлімет қалдырғанын еске түсірсек, 
бұл әңгіме осыған дейін к�зге ілікпеген 
«Ақыл» бүркеншігімен шығыпты. Осы атпен 
«Үй қандай болу керек?», «Неге неке бекем 
емес?» және т.б. мақалалары да жарық к�рген. 
«Ақыл» – �мірінің соңына таман қолданған 
бүркеншігі. Сонымен, Ж.Аймауытұлының 
«Тікқұлақ», «Қара адыр» және «Ақыл» деген 
тағы бір үш бүр кеншік есімі бар деп сеніммен 
айта аламыз.

– «Желкек» деген псевдоним де Жүсіпбек 
Аймауытұлыныкі деуші еді?

– ХХ ғасыр басыңдағы қазақ мәтбүғатын 
жүйелеп, ретке келтіруде керемет үлкен 
еңбек сіңірген, үлкен библиограф-ғалым 
Үшк�лтай апа Сүбханбердина «Қазақ» 
газетіндегі «Желкек», «Желкең» бүркеншік 
есімдері Ж.Аймауытұлына тиесілі ме деп 
болжам жасап к�рген еді, әйткенмен «Қазақ» 
газетінің материалдарын қарап отырып, 
«Желкек» деген бүркеншік есім Жүсіпбектікі 
емес деген қорытындыға келдік. «Желкек» 
– Ресей патшасы заманындағы әкімшілік-
территориялық б�лініспен айтар болсақ, 
Ырғыз уезінің адамы. Dйткені соңғы үш 
хабарда да Ырғыз уезіндегі жаңалықтар: 
уездегі елдің тұрмысы, хал-ахуалы, партия 
таласы, сайлау т.с.с. жағдаяттар с�з болады. 
Жүсіпбек Аймауытұлы болса, бұл уақытта 
Семей қаласындағы мұғалімдер семинария-
сында оқып жүрді. 

АКАДЕМИЯЛЫҚ ТОЛЫҚ ЖИНАҒЫ 
ШЫҚҚАН ЖОҚ

– 2013 жылы Жүсіпбек Аймауытұлының 
алты томдығы жарық к<рді. Сол томдықтарды 

толық академиялық жинағы деп айтуға бола 
ма? 

– Dкінішке қарай, жоқ... Алты томдыққа 
Ж.Аймауытұлының Николай Гогольден 
аударған «Бақылаушы» (Ревизор) пъесасы, 
Фердинанд Дюшеннен аударған «Дәмелі» 
(Тамилла) романы, С.Чуйковтан аударған 
«Тау еліндегі оқиға», тағы басқа да 
шығармалары (Бухарин мен Покровский 
сияқты коммунистердің саяси кітаптарын 
аударғанын есепке алмағанда) кірмеген. 
М.Qуезов атындағы Qдебиет және �нер 
институты Жүсіпбек Аймауытұлының 
академиялық жеті томдығын шығаруы 
керек-ақ. Сол жеті томдықта біздің аты-
ж�німіз тағы к�рсетілмей қалмаса, болғаны...

– Ол қалайша?
– Мен Жүсіпбек Аймауытұлының �мірі 

мен шығармашылығын зерттеп, 1996 мен 
1999 жылдары Алматыдағы Орталық архивте, 
Ұлттық кітапхананың және Ғылым 
академиясына қарасты Орталық ғылыми 
кітапхананың Сирек кітаптар мен қолжазбалар 
қорларында, сонымен бірге  Семей, Шымкент, 
Ташкент архивтерінде отырған адаммын. 

Жұмысымның нәтижесі ретінде 2013 
жылы Алматыдағы «Қаламгер» баспа үйінен 
�з қаражатыма «Жүсіпбек Аймауытұлы. 
Шығармалары» деген жинақты жарыққа 
шығардым (бұл кітаптың ондаған данасы 
Ұлттық кітапхана мен Орталық Ғылыми 
кітапханада бар, жинақтың соңында «басуға 
2013 жылғы маусым айының 26-да қол 
қойылды» деп жазулы тұр). 

Осы кітапты шығарып, «үһ» деп бір к�ңіл 
демдеп отырғанымда (ол кезде Dскеменде 
қызметтемін), сол жылдың шілде айында 
Астанадан сыйлас ағам, белгілі ғалым Дихан 
Қамзабекұлы теле фондады: «Нұржан, сенің 
Аймауытұлының бірталай дүниесін 
тапқаныңды білемін, біразын мерзімді 
баспас�зге жариялап та жүрсің, биыл Qдебиет 
және �нер институты Жүсекеңнің алты 
томдығын шығармақшы, сен жүсіпбектанушы 
ретінде соған жәрдемдесіп, тапқан 
дүниелеріңді соларға берсеңші» деп қолқа 
салды. 

–  Сіз, әрине қуанған шығарсыз?
– Мен архивтен тапқан материалдардың 

қалай қолды болып кететінін жақсы білетін 
адаммын. Басқасы басқа, біздің КазГУ-де 
тарих саласынан Сәбира Иманбаева дейтін 
зерттеуші қыз бар еді, сол қыз Міржақып 
Дулатұлының алты томдығы шығатын кезде 
міржақыптанушы ретінде менен «осы алты 
томдыққа қостырайын» деп, Жақаңның 
жазған хатын сұрады. Міржақыптың Алаш-
Орда әскерін құруға жәрдем сұрап 1918 
жылы Зайсан қазақтарына арнап жазған 
хатын  Орталық архивтен тапқан едім, оны 
2001 жылы «Жас алаш» газетіне де жариялағам, 
Сәбира соны жақсы біледі. Қатар жүрген, 
жүзі игі адам ғой, еңбегімді к�рсетер, оның 

үстіне Жақаңның аруағы риза болар деп, 
архивтің қай қоры, қай бумасы, тапқан 
дерекк�здің бәрін к�рсетіп, хаттың толық 
нұсқасын аманат етіп бердім. Кейін әлгі 
алты томдық шыққан соң ашып қалсам... 
к�зім сенбейді! Міржақыптың хаты шыққан 
томның соңындағы түсінік темеде «хатты 
архивтен тапқан – Сәбира Иманбаева» деп 
жазулы тұр!.. Айдың-күннің аманындағы 
ұрлыққа не айтарымды білмей, тұншығып 
қала жаздағаным әлі есімде.

Осы оқиғаны телефонмен Дихан Қамза-
бекұлына айтқанымда, ол күліп, «жоқ, 
Нұржан, ондай плагиаттық болмайды, бұл 
академиялық жинақтарды шығарып жүрген 
институт қой» деді. 

Артынша, біраз күннен кейін М.Qуезов 
атындағы Qдебиет және �нер институтының 
қызметкері Гүлжаһан Орда телефондады, 
«осылай да осылай, сізге Дихан звандаған 
шығар, мен сол алты томдықтың жауапты 
шығарушысымын, тапқан материалдарды 
бізге берсеңіз» деп.

Qуелі бергім келмей, жүре жауап бергенім 
рас. Бірақ артынан  ойландым: жақында 
ғана Алматыда «Жүсіпбек Аймауытұлы. 
Шығармалары» деген жинақты шығардым, 
ол жинақ кітапханаларда толып тұр, несіне 
қорқамын, Жүсекеңнің мен тапқан дүниелерін 
ешкім иемденіп ала алмайды ғой деп. С�йтіп, 
Гүлжаһан Орда бір хабарласқанында, 
«редакция алқасына мені кіргізерсіз» деп 
с�зін алып, �зім шығарған жинақтың 
электрон нұсқасын поштасына жібердім. 

–  Сонымен? 
–  Сонымен... «Жүсіпбек Аймауытов. 

Шығармалары» деген атпен Алматыдағы 
«Ел-шежіре» баспасынан Жүсіпбек 
Аймауытұлының алты томдық шығармалар 
жинағының алтауы бірдей 2013 жылдың 
соңында жарқ етіп шыға келсін.

Басуға М.Qуезов атындағы Qдебиет және 
�нер институтының Ғылыми кеңесі ұсынған 
(алты томның да соңында «басуға қыркүйектің       
4-де қол қойылды» деп жазулы тұр). 

Qр томның 2-бетінде «Редакция алқасы: 
С.Қирабаев (жауапты редактор), У.Қалижанов, 
Д.Қамзабекұлы, Р.Тұрысбеков, Г.Орда 
(жауапты шығарушы). Томды баспаға 
дайындаған: Б.Мұқатай, Н.Құдайбергенов» 
деп жазылған.

Мен жоқпын!..
Редакция алқасында жоқпын. 
Ж.Аймауытұлының шығармаларынан 

2000 жылы филология ғылымдары бойынша 
кандидаттық диссертация қорғаған мені 
кіргізбегенде, әдебиет институты сонда 
кімді кіргізуі керек? 

Қайран қалдым. 
Басқасын айтпайын, 3-томына Жүсе-

кеңнің мен тапқан «Құсбегі», «Шажамай», 
«Кенжем атты», «Бетім-ау, құдағи ғой!», 
«Аждаһа», «Елеусіз ерлер», «К�шпелі 
К�жебай», «Делебесі қозған жігіт», «Мысыққа 
ойын, тышқанға �лім», «Балалармен әңгіме», 
«Тәубе қылды», «Жаңа талап», «Мен қалай 
үйлендім?» әңгімелері мен «Су жүзінде», 
«Заң білместің зары», «Мұрда», «Мұрданың 
�лімі» атты т�рт аударма әңгімесі кіріпті. 

Бірақ редакция алқасында мен тағы 
жоқпын. 

6-томына «Мемлекет құрылысы», «Qде-
биет», «Қазіргі саяси хал», «Қазір екі нәрсе 
керек», «Уақ қарыз серіктігі», «Ұлтты сүю», 
«Қазақ партиясын жою туралы бір-екі ауыз 
с�з», «Қазақ тілін іске асыру қамы», «Qдет 
заңы», «Орынбордағы қазақ институтының 
оқушылары ортасындағы саяси-ағарту 
ұйымының ережесі», «Музыканың пайдасы», 
«Жастардың тәрбие-тәлімі», «4 жылдық 
�мір», «Мен – Аймауытұлы» деген мен 
тапқан мақалалары енгізіліпті. 

Осы жерде бір мәселе: Аймауытұлының 
«4 жылдық �мір» деп аталатын мақаласының 
тақырыбы 6-томда «2 жылдық �мір» деп 
�згертілген. Жауапты шығарушы неге 
�згерт кен? Дәлел келтірмейді. Сол мақаланы 
тапқан маған хабарласпайды. 

Тым құрыса, 1925 жылы жазылған сол 
мақаланы бір шолып шықсаңшы, айналайын-
ау. «Еңбекші қазақтың» бастап шыққан күні 
1921-ші жыл, ноябрьдің 7-сі еді» деп 
басталатын мақаланы оқып шығуға да ерінген 
ғой. Qйтпесе, сол мақалада «Еңбекші қазақ» 
газеті екінші жылында жетісіне екі рет 
шығуға кіріскені, үшінші жылында жетісіне 
3 рет шыға бастағаны, т�ртінші жылында 
«тұлғасы �сіп, �рісі кеңуге бет алып, басқарма 
адамдары үстеліп, табан серіппей отырып 
қызмет қылатын жазу шылар дың» к�бейгені, 
соңғы кезде тілшілер саны 350-ден асып, 
газет алдырушылардың саны 8 мыңға жеткені 
айтылады емес пе? Тақырыбының «4 жылдық 
�мір» деп тұрғаны сондықтан. Жоқ. Жауапты 
шығарушы оқуға ерінеді, с�йтеді де мақала 
тақырыбын «2 жылдық �мір» деп �згерте 
салады... 

6-томға Жүсекеңнің мен тапқан 14 
мақаласын енгізіпті. Мен берген 59 мақаланың 
14-нің ғана кіргені, қалғанының неге кірмегені 
туралы 6-томның соңында (381-бет) былай 
деп жазып қойыпты: 

«Қазақстан Республикасы Мәдениет 
және ақпарат министрлігі Ақпарат және 
мұрағат комитетінің «Qдебиеттің әленуметтік 
маңызды түрлерін басып шығару» бағдар-
ламасы бойынша алты томдыққа сыймай, 
кітаптың к�лемі к�термегендіктен 40 бетке 
жуық мақалалар қысқартылды» (?). 

Кітап к�лемі к�термеген деген қандай 
уәж? Алты томдықты ауырсынбай шығарып 
отырған баспа ар жағындағы екі баспа 
табаққа қарап тұр ма сонда? Қисыны жоқ 
түсініктеме.

1-томның соңында  (374-бет) 
«Н.Қуантайұлының тапқан шығармалары 
2, 4, 6, әр томға жанр бойынша берілді» деп 
жазады. Бірақ 6-том болмаса, 2-томда да, 
4-томда да мен тапқан шығармалар жоқ. 
Керісінше 1-том мен 3-томда бар. 

Бұл қателік нені к�рсетеді? Бұл қателік 
алты томның жауапты шығарушысының 
тапсырылған дүниеге атүсті, �те жауапсыз 
қарағанын к�рсетеді. Мен кейін алты 
томдықты асықпай қарап шықтым, �те 
нашар шыққан жинақ, грамматикалық 
қатеден аяқ алып жүргісіз.1-томдағы алғыс�зде 
(авторы к�рсетілмеген) Жүсіпбек Аймауыт-
ұлының �мірі мен шығарма шылығына 
қатысты қате мәліметтер жүр. Соған қарным 
ашты. Биылғы мерейтойында осы кеткен 
олқылықтарды түзеп, қайта реттеп бастырсақ, 
ж�н болар еді.

�ңгімелескен 
Гүлзина БЕКТАС 

Нржан �УАНТАЙ�ЛЫ, 

жазушы, жүсіпбектанушы:‰ñ³ïåêò³œ îí ‰øЖЖ
БҮРКЕНШІКБҮРКЕНШІК
АТЫ БОЛҒАНАТЫ БОЛҒАН
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А�тауда а��улар жаппай ліп 
жатыр. Ма��ыстау облысында�ы 
�араклде �ырыл�ан ��с саны 
900-ге жуы�та�ан. Б�л жа�дай�а 
ала�да�ан экологтер мен ор ни-
толог мамандар дабыл �а�уда. 

Бауыржан БАЗАР

«Аққу – құстің т
ресі» дейді халқымыз. 
�кінішке қарай, сұлулық бейнесіне баланған 
киелі құстың басына күтпеген жерден қауіп 
т
нді. 2023 жылдың 21 желтоқсаны мен 
2024 жылдың 9 қаңтары аралығында 
лген 
аққулардың жалпы есебі 870-ке жетті.

11 қаңтар күні Маңғыстау облысының 
қоғамдық коммуникациялар орталығында 
экобелсенділер мен облыстық орман 
шаруашылығы және жануарлар дүниесі 
аумақтық инспекциясының 
кілдері арнайы 
брифинг 
ткізді. «Қарак
л к
ліне тексеру 
күн сайын жүргізілуде, аумақтық инспек-
тор лар мен қорық қызметкерлерінің кезек-
шілік кестелері жасалды», – деп мәлімдеді 
облыстық орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесі аумақтық инспекция-
сының басшысы Ғаббас Досатов.

ҮШ СЕБЕПТІҢ 
ҚАЙСЫСЫНА СЕНЕМІЗ?

/уелгіде мамандар аққудың ажалына 
құс тұмауы себеп болуы мүмкін екенін 
айтқан. «Алдын ала мәліметтерге сүйенсек, 
Қарак
л к
лінде аққулардың жаппай 
қырылуы құс тұмауының 
ршуінен болғанын 
к
рсетеді. Олардан H5N1 азиялық штамы 
табылды», – деп мәлімдеді Ветеринариялық 
бақылау және қадағалау комитетінің 
Маңғыстау облыстық аумақтық инспек-
циясының басшысы Темірбек Нұртазин 9 
қаңтар күнгі аппараттық кеңес отырысында.

Кейіннен құстар суықтан азық жетіспей, 
жаппай 
ліп жатыр деген жорамал жасалды. 
�йткені қырылып жатқан құстардың 90%-
дан астамы жас аққулар.

Соңғы күндері мәселенің үшінші себебі 
де айтыла бастады. /леуметтік желілерде 
тараған бейнероликте Қарак
лге құйылып 
жатқан қарақошқыл сұйықтық Rixos Water 
World Aktau қонақүйінен т
гілген қалдық 
су екені хабарланды. Облыстық Экология 
департаменті 5-6 қаңтарда осы факті 
бойынша аталған қонақүйге қатысты жос-
пар дан тыс тексеру жүргізді. «Мамандардың 
талдауы нәтижесінде, ластаушы заттардың 
шекті рұқсат етілген концентрациясынан 
артық екені анықталды. Бұған дейін тіркелген 
аққулар 
лімінің дерегі бойынша т
гінділер 
әсерінің қатысын толық зерттеу үшін 
Алматы қаласынан орнитолог-мамандар 
шақырылды. Тексеру қорытындысы бойынша 
тиісті инспекторлық ден қою шаралары 
қабылданады және әкімшілік істер 
қозғалады», – делінген ресми хабарламада.   

Rixos Water World Aktau қонақүйінің 
бас менеджері Серік Исағалиев lada.kz 
ақпараттық сайтына берген жауабында 
кәріз суын т
гуге рұқсатнамасы барын 
жеткізген. «Біздегі лас су 250 текше метрлік 
екі резервуарда жиналып, бактериялық 
тазартудан 
ткізіледі. Одан кейін химиялық 
сүзгі арқылы тазартылады.Тазарған су 
қоймаға жиналып, ары қарай Қарак
лге 
ағызамыз. Қонақүй салынған кезде орталық 
кәріз жүйесі болмағандықтан, қалдық суды 
тазартып, Қарак
лге ағызып отыруға рұқсат 
алғанбыз. Барлық құжатымыз бар дейді», 
– дейді ол. Қонақүй 
кілінің айтуынша, 
қазір орталық кәріз жүйесіне қосуға бейімдеу 

жұмыстары аяқталып қалған, алдағы уақытта 
Қарак
лге су ағызу толығымен тоқтатылмақ. 

Еске сала кетейік, 2022 жылы да Rixos 
Water World Aktau қонақүйінің т
гінді суды 
артық ағызу фактісі тіркеліп, 76 млн теңге 
к
лемінде айыппұл т
леген. Каспий теңізі 
мен Қарак
лдің ортасында орналасқан  
мейманхана 2020 жылдан бастап жұмыс 
істеп келеді.

Орталық Азия бойынша Рамсар аймақтық 
бастамасының үйлестіру комитеті т
рағасы-
ның орынбасары, жергілікті экобелсенді 
/ділбек Қозыбақовтың айтуынша, мамандар 
к
лге құйылған судан сынама алып, 
зертханаға тексеруге жіберген. «Сынама 
қорытындысын күтіп отырмыз, нәтижесі 
белгілі болғанда жарияланады» деп жауап 
берді маман. Экобелсенді Rixos Water World 
Aktau қонақүйіне т
гінді суға рұқсат берудің 

зі теріс шешім екенін айтады. «Қарак
лдің 
қаумал деген мәртебесі бар. 1986 жылдан 
бері   ерекше қорғауға алынған болатын. 
К
л осы мәртебесі негізінде 
з деңгейінде 
қорғалуы қажет», – дейді ол. 

«СЫБЫРЛАҚТАР» 
ҚЫРЫЛЫП ЖАТЫР

Орнитологтардың зерттеуіне сүйенсек, 
Қазақстанда аққудың үш түрі мекендейді. 
Олар: сұңқылдақ аққу, «сыбырлақ аққу», 
«кіші аққу» деп аталады. Дыбыс шығару 
ерекшелігіне орай «сұңқылдақ, сыбырлақ»  
деп аталатын екі түрі к
ктем, жаз айларында 
еліміздің солтүстік аймағындағы 
зен-
к
лдерді жайлап, қазанның суығы мен 
қарашаның ызғары түсе Каспий мен Қара 
теңізге оралады. Мамандардың зерттеуінше, 
кейінгі жылдары Қарак
лді қыстап қалатын 
жыл құстарының саны к
бейген. Қарак
л 
– Ақтау қаласының оңтүстік-шығысында 
10 шақырымдай жерде орналасқан жасанды 
к
л. Ол 1967 жылы Маңғыстау атом-
энергетика комбинатының тұндырғысы 
ретінде пайда болған. Каспий теңізіне 
қарағанда суы жылы болғандықтан, аталған 
к
лді әр жылдары жыл құстарының 80 түрі 

келіп мекендейді екен. Оның ішінде 21 құс 
түрі Қазақстанның Қызыл кітабына енген. 
Жоғарыдағы сұңқылдақ аққу мен кіші аққу 
да саны азайып кеткендіктен, Қызыл кітапқа 
тіркелген құстың есебінде.

Қазір Қарак
лді жағалап сұлық түсіп, 
сұлап жатқан аққудың түрі – сыбырлақ 
аққу. /зірге аққудың бұл түрі сирек кезде-
сетіндер тізімінде жоқ. Дегенмен құс басына 
тиген қырғын тоқтамаса, сыбырлақ қудың 
да үні 
шіп кетпесіне кім кепіл?

Орталық Азия бойынша Рамсар аймақтық 
бастамасының үйлестіру комитеті т
рағасы-
ның орынбасары /ділбек Қозыбақов кейінгі 
жылдары Қарак
лге келіп, құстарға жем 
шашып, оңды-солды тамақтандыратындар, 
дрон ұшырып мазасын қашыратындар 
к
бейгенін айтады. «Олардың табиғи қорегі 
онсыз да жеткілікті. Қарак
лде жыл сайын 
тұрақты түрде 10-15 мыңдай аққу қыстап 
шығады. Біздің аймаққа ұшып келетін 
сыбырлақ аққулар құс тұмауына 
те сезімтал. 
/сіресе, жас құстардың иммунитеті 
дамымаған, сондықтан қолдан тамақ шашу 
қауіпті», – дейді маман.Құс тар ды қолдан 
азықтандыруға болмайды деген пікірді 

Қазақстан биоалуантүрлілігін сақтау 
қауымдастығының ғылым ж
ніндегі 
директоры Сергей Скляренко да құптайды. 
Орнитолог маман құстарға жем-азық беру 
Қарак
л к
лінің бірегей экожүйесіне 
айтарлықтай зиян тигізуі мүмкін деп 
санайды. «Аққулар негізінен балдырлармен 
қоректенетінін ескерсек, Қарак
л к
ліне 
қолдан жем, тамақ шашу қисынсыз. Себебі 
бұл әрекет судың ластануына және улануға 
әкелуі мүмкін, бұл құстар мен экожүйеге 
одан да к
п зиян тигізеді. Егер күн қатты 
аяз болып, к
лдің суы қатып қалса ғана 
азықтандыру қамын жасауға болады. Басқа 
кезде негізсіз к
мек к
рсетуден абай болу 
керек», – деп түсіндірді сарапшы.

Экобелсенді /ділбек Қозыбақов 
Қарак
лге қазіргі қаумал мәртебесінен 

жоғары статус берілуі қажет деген пікірде. 
Оның айтуынша, к
лді табиғи резерват 
немесе табиғи парк деп танығанда ғана 
қатаң тәртіппен қорғауға  болады. К
лді 
күні-түні қорғап, қадағалап, күзетуге Үстірт 
қорығы инспекторларының шамасы 
жетпейді. Аң-құс қырылса да, нақты себебі 
айтылмайды. 

Қазақстанда қоршаған ортаның бұзылуы 
мен экологиялық ахуалдың асқынуы жан-
жануарлардың тіршілігіне қауіп т
ндіре 
бастады. Естеріңізде болса, 2022 жыл 
Каспийде итбалықтардың жаппай 
қырылуымен есте қалған еді. Сол жылы 
сәуір-мамыр айларында Маңғыстау облысы 
Түпқараған ауданына тиесілі жағалаудан 
216 итбалықтың 
лексесі табылған. Кейіннен 
жыл соңына қарай 7 қараша мен 3 желтоқсан 
аралығында теңіз жағалауына жүргізілген 
рейд нәтижесінде 
лген итбалық саны 172 
деген қорытынды шықты.  

Каспий теңізі – Жер бетіндегі ең үлкен 
тұйық су айдыны саналады. Оны мекендейтін 
жануарлардың 46 пайызы эндемиктер 
санатына кіреді. Олардың ішінде Каспий 
итбалығы – Каспийдегі жалғыз сүтқоректі 
әрі әлемдегі ең кішкентай итбалық 
қатарында. Соңғы 100 жыл ішінде бұл 
жануардың популяциясы 90 пайызға азайған. 
Экологтер бұрын итбалықтарды аулау 
бақылауға алынбаса, қазіргі басты проблема 
– экологиялық мәселе болып отырғанын 
айтады. Оған судың ластануы, табиғи 
газдардың теңіз түбіне дейін жетуі, заңсыз 
балық аулау, тағы басқа факторлар әсер 
етуде.Екі жыл бұрын ақпарат құралдарына 
берген сұхбатында  Орталық Азия 
экологиялық зерттеулер институтының 
негізін қалаушы /сел Тасмағамбетова 
Каспий итбалығын зерттейтін немесе емдей 
алатын бірде-бір орталық жоқ екенін айтқан. 
Сол себепті Каспийде болып жатқан жағдай 
бойынша ақпарат басқа орталықтарға және 
ресейлік зертханаларға жолданады. Осындай 
түрлі себептен кейін де итбалықтар неліктен 
қырылып жатыр деген сұраққа нақты жауап 
әлі табылған жоқ. Мұндай жауапсыз сұрақ 
осыдан 9 жыл бұрын киіктің басына түскен 
қырғында да табылмаған. 2015 жылы мамыр 
айында ресми органдар Қостанай, Ақмола 
және Ақт
бе облыстарында Бетпақ даланы 
мекендейтін 150 мыңнан астам киік 
лгенін 
мәлімдеді. Ол жылы да ұлы даланы мекен 
еткен ежелгі жануар – ақб
кеннің ажалына 
себеп болған нақты жағдай айтылмай қалды.  
Осы оқиғадан кейін ресми орындар 2016 
жылғы санақта киіктің саны 63,3 пайызға 
азайғаны белгілі болғанын жеткізді. 

Кейінгі жылдары қоңыр аңды қорғауға 
қатысты шаралардың нәтижесінде жануардың 
басы қайта к
бейді. Оған дәлел былтыр 
Халықаралық табиғатты қорғау одағы киікті 
«Жойылып кету қаупі жоғары» жануар 
санатынан халықаралық Қызыл тізімдегі 
«Қауіп т
нуге аз тәуекел бар» деген санатқа 
ауыстырды.   Десе де, дала жануарына ауру 
мен жұттан әрі қаск
йден қауіп әркезде де 
жоғары екені анық. 

2023 жылдың 22 желтоқсанында 
Маңғыстау облысына барған Экология 
және табиғи ресурстар министрі Ерлан 
Нысанбаевқа тұрғындар 
ңірдегі бірқатар 
экологиялық мәселемен бірге Қарак
л 
к
лінің жағдайын да аманаттап тапсырған 
болатын. Қарак
лді қыстап, пана тауып 
жүрген жыл құстарының ендігі тағдыры 
Үкіметтің нақты әрекетіне байланысты 
болмақ.

АДАМ ҚОЛЫНАНАДАМ ҚОЛЫНАН
АЖАЛ ҚҰШҚАН АҚҚУЛАР

7 қаңтар күні Орал – Атырау тасжолы 
бойында екі к
лік соқтығысып, үш адам 
қаза тапты. Оқиға орнына т
рт бірдей жедел 
жәрдем к
лігі барып, жол апатынан зардап 
шеккен 12 адамды ауруханаға жеткізді. 
Оның ішінде алтауы – балалар. Дәрігерлер 
14 жасар баланың жағдайы ауыр, жансақтау 
б
лімінде жатқанын айтты.

9 қаңтар күні БҚО Чапай– Жаңақала 
– Сайхын тасжолы бойында екі к
лік 
соқтығысып, бес адам жол апатынан қаза 

тапты. Дәл осы оқиға елді дүр сілкіндірді. 
/леуметтік желіде «қашанғы жолда қырыла 
береміз» деген сарындағы жазбалар к
бейді. 

Оқиға Жаңақала ауданының Пиятимар 
ауылы мен Ақбалшық ауылының ортасында 
болған. Қаза тапқан бес адамның т
ртеуі 
бір отбасының адамдары. Осы жол апатынан 
бір жарым жастағы сәби аман қалған, бірақ 
жағдайы ауыр, қазір ауруханада. Қазақ 
мұндайда «сәбидің періштесі қаққан шығар» 
дейді. 

Осы оқиғадан кейін БҚО Полиция 
департаментінің басшысы шұғыл брифинг 

ткізді. 

– Біз қазір сіздерді шұғыл жинап 
отырмыз. Биылғы жыл басталған 10 күн 
ішінде 11 жол апаты тіркеліп, 12 адам қаза 
тапты, 21 адам жарақат алды. Бұл – соңғы 
20 жылда болмаған оқиға. Мұндай 10 күн 
ішінде жол апатынан осынша адамның 
қаза табуы туралы дерек соңғы 20 жылда 
тіркелмеген. Бұл – бір 
кінішті жағдай. Біз 
қазір жолдағы қауіпсіздікті күшейтіп 
жатырмыз, – деді БҚО Полиция департа-
ментінің бастығы Арман Оразалиев. 

Департамент бастығының айтуынша, 
қазір облыстық маңызы бар жолдарда 47 
патрульдік полиция к
лігі кезекшілік етеді. 
Оның ішінде 3 кибер-шериф бар. Соған 
қарамастан облыста жол апатының саны 
азаймай отыр. «Оның себебі тасжолдар 
қардан дұрыс тазартылмайды», – дейді 
тәртіп сақшылары. 

– Мен Атырау – Орал, Чапай – Жаңақала 
тасжолында жол апаты болған кезде екі 
жерге де дереу бардым. Бәрін 
з к
зіммен 
к
рдім. Жол қардан тазаланбаған, к
к мұз. 
Ештеңе к
рінбейді. Алдында Атырау – Орал 
тасжолында үш адам жол апатынан қаза 

тапты. Біз әбден оқиға орнынан кетіп бара 
жатқан бетте «ҚазАвтоЖолдың» жол 
тазалайтын к
лігі енді келе жатты. Жаңала 
тасжолы да к
к мұз. Жолда ешқандай 
техника жүрген жоқ. Бізде жолды күтіп 
ұстайтын мекемелер тек жол апаты болып, 
бірнеше адам қаза тапқаннан кейін барып 
жолға құм себуге шығады. Олар жолды 
дұрыс күтіп ұстамай отыр. Біз күн райы 
бұзылған бойда барлық мекемеге нұсқама 
жібереміз. Бірақ оны нысанаға алып отырған 
басшылықты к
рмей отырмыз. Бұған дейін 
бірнеше мәрте әкімшілік іс қозғадық. Енді 
осы оқиғадан кейін қылмыстық жаза 
мәселесін қарастырып жатырмыз, – деді 
БҚО Полиция департаменті бастығының 
бірінші орынбасары Жанболат Жаншин. 

Жоғарыда аталғандай тасжолдар күтіп 
ұсталмай отырғаны рас. Бұл туралы 
әлеуметтік желіде қоғам белсенділері үнемі 
айтып жүр. 

Атырау– Орал тасжолын күтіп-ұстауға 
«ҚазАвтоЖол» мекемесінің БҚОФ жауапты. 
Ал Чапай – Жаңақала тасжолын БҚО 
Жолаушылар к
лігі және автомобиль 
жолдары басқармасы күтіп ұстауға тиіс. 

Жыл басынан бері тәртіп сақшылары 
тасжолдарда 90 тексеріс жүргізіпті. 

– Жыл басталғалы жол қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету мақсатында 90 мәрте 
тексеріс жүргізілді. Батыс Қазақстан 
облыстық жолаушылар к
лігі және 
автомобиль жолдары басқармасының 
басшысы облыстық Полиция департаментінің  
тарапынан берілген нұсқамаларды 
орындамағаны үшін  /кімшілік кодекстің 
462-баптағы 3-б
лігі бойынша әкімшілік 
жауапкершілікке тартылып жатыр. Дәл 

осы баптың, осы б
лігі бойынша респуб-
ликалық маңызы бар тасжолдарды күтіп 
ұстауға міндетті «ҚазАвтоЖол» ЖШС-ның 
БҚОФ-на полиция берген нұсқамаларды 
орындамағыны үшін хаттама толтырылып, 
сотқа жолданды. Енді осы мекемеге 500 
АЕК дейінгі аралықта айыппұл салу к
зделіп 
отыр. Биыл жолдарды күтіп ұстамағаны 
үшін 12 лауазымды тұлға жауапқа тартылды, 
– деді БҚО ПД /кімшілік полиция бас-
қармасы бастығының орынбасары Олжас 
Ибрайымов. 

Жалпы, ел ішінде Орал – Атырау 
тасжолын «
лім жолы» деп атайды. �те 
ауыр с
з, әрине. Бірақ дәл осы тасжолда 
жаны үзілген адам к
п. 

– «ҚазАвтоЖол» деген құдайға керегі 
жоқ мекеме бар. Тек Үкіметтің ақшасын 
ауаға шашып отыр. Атырау – Орал тасжолы 
к
к мұз. Жалтырап жатыр. Мемлекеттен 
б
лінген миллиондар қайда кетіп жатыр? 
/лде тағы кісі 
лімін күтіп отырсыздар ма? 
– деп жазды 
зінің Facebook парақшасында 
қоғам белсендісі Айболат Букенов. 

Осы Орал – Атырау тасжолын кеңейту 
мәселесі жиі айтылады. Бірақ әзірге нақты 
әрекет жоқ. Тек жолды кеңейту мәселесі 
әзірге жоспар күйінде тұр. Бұл туралы бізге 
«ҚазАвтоЖол» мекемесінің облыстағы 
филиалының 
кілі айтқан болатын. 

– 2026 жылы Атырау – Орал тасжолы 
қайта салынады. Қазір жол екі жолақты. 
2026 жылғы құрылыстан кейін Атырау – 
Орал тасжолы т
рт жолақты болады. Қазір 
сметалық құжаттары әзірленіп жатыр, – деді  
«ҚазАвтоЖол» мекемесінің БҚО филиалы 
директорының орынбасары Дамир Тілеубаев.

Айта кетейік, былтыр облыста 445 жол-
к
лік оқиғасы тіркеліп, 107 адам қаза 
тапқан.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы 

ТАСЖОЛДА ТАЛҚАНДАЛҒАН ТАҒДЫРЛАР

Қазақстанда қоршаған 
ортаның бұзылуы мен 
экологиялық ахуалдың 

асқынуы жан-жануарлардың 
тіршілігіне қауіп т!ндіре 

бастады. Естеріңізде болса, 
2022 жыл Каспийде 

итбалықтардың жаппай 
қырылуымен есте қалған еді. 

Сол жылы сәуір-мамыр 
айларында Маңғыстау 

облысы Түпқараған 
ауданына тиесілі 
жағалаудан 216 

итбалықтың !лексесі 
табылған.

Батыс �аза�стан облысы "шін жа�а 2024 жыл ауыр сына�тармен басталды. Олай дейтінімізге бір неше себеп 
бар. Тура жа�а жылды� "шінші к"ні, я�ни �а�тарды� "шінен тртіне �ара�ан т"ні �алада�ы дәмханаларды� бірінде 
жарылыс болып, "ш адам �аза тапты, бес адам ауыр халде аурухана�а жеткізілді. Ттен шеліктер «газ балоны 
жарыл�ан» деген а�парат берді. Біра� екі �а батты �имаратты� ортасына опыры лып т"скеніне �арап, ел ішінде 
сенімсіздік танытып жат�андар бар. Ал ттеншеліктер болса, «Тергеу толы� ая�тал�ан со� мән-жайды айтамыз», 
– деп ��тылды. Б�л аз десе�із, 2024 жылды� 10 к"нінде Б�О-да жол апатынан 12 адам �аза тауып отыр. Ел ішінде 
жыл ауыр бас талды деп ж"ргендері осыдан. �азір Б�О-ны� тасжолдары жол апатынан кз ашпай отыр. Тасжолда 
тал�ан болып жат�ан та�дырлар кім-кімді де бейжай �алдырмай отыр. 
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БАЗАРДА АШЫЛҒАН 
КІТАПХАНАЛАР

Тркістан �аласында халы� к�п шо�ырлан�ан базарларда кітап-
хана ашу жобасы іске асырыла бастады. Осы жоба аясында �а-
лада�ы е' лкен «�уаныш» сауда орталы�ында «Фараб» кітапхана-
сыны' пункті ашылды. Атал�ан кітапхана о�ырманмен ты�ыз 
байланыс орнатып, келушілерді' уа�ытын тиімді �ткізуіне ы�пал 
етеді.

Жаңа руханият ордасының ашылуына 
жергілікті зиялы қауым �кілдері, кәсіп-
керлер және облыс әкімінің орынбасары 
Бейсен Тәжібаев қатысып, к�птің қуа-
нышы мен б�лісті.

– Халық к�п шоғырланған орында 
білім беру және мәдени платформа құру 
мақсатында «Базардағы кітапхана» идеясы 
туындап, бүгін іске асырылуда. Бұл жобаны 
облыс әкімі Дархан Сатыбалды қолдап, 
қоғам мәдениетін дамыту бағытында 
жүйелі шаралар ұйымдастыруды тапсырып 
отыр. *здеріңізге белгілі, �ңірде 
тұрғындардың басым к�пшілігі сауда 
нүктелері арқылы кәсібін д�ңгелетіп жүр. 
Қарапайым халықтың да жиі келетін орны 
– базар. Сондықтан да осындағы 
кәсіпкерлердің кітап оқып, іскерлік 
тұрғыдан ізденуіне қолдау білдіріп, мәдени 
ортаны кеңейту мақсатында тың жобаны 
бастадық. Қаладағы ең үлкен «Қуаныш» 
сауда орталығында 1 700-ден астам кәсіпкер 
жұмыс істейді. Күніне орта есеппен 20 
мыңнан астам адам келеді. Бүгінгі ашылып 
жатқан кітапхана бір күнде 70 адамға 
дейін қызмет к�рсетеді, айына орта есеппен 
1 500 адамды қамтиды деп жоспарлануда. 
Мұндай тың жобаны әрі қарай да аудан, 
қалалардағы орталық базарларда 
жалғастыратын боламыз. Қоғамды кітап 
оқуға қызықтыратын жаңа жобалардың 
жандануы оқырманның к�беюіне тікелей 
әсер етеді. Бастамамызға қолдау білдірген 
базар иелеріне алғысымды білдіргім келеді. 
Бүгінгі кітапхана пункті де оқырман игілігі 
үшін қызмет етеді деп сенемін, – деді 
облыс әкімінің орынбасары.

Руханият ордасында әртүрлі бағыттағы 
к�ркем әдебиеттер, адамға жігер беретін 
әлемдік бестселлерден құралған 3 мыңға 
жуық кітап қоры бар. Сонымен қатар 
кітапхана с�релері кәсібін нығайтқысы 
келетін жандарға арналған, креативті 
идеялардың тууына мүмкіндік беретін 
кітаптармен де толыққан. Олардың қатары 
халықтың сұранысына сай тұрақты түрде 
жаңартылып отырады. Кітапханада 
оқырман �зі оқыған кітаптарын сыйға 
қалдыруға немесе басқа кітаптармен 

алмастырып оқуы үшін арнайы  қатарлар 
мен шкафтар орнатылған. Облыс әкімдігінің 
тапсырмасына сәйкес ашылып отырған 
кітапхана қызметі білімге қолжетімділікті, 
мәдени құндылықтармен алмасуды 
к�здейді. Сонымен бірге азаматтарға 
мерзімді басылымдар мен к�ркем 
әдебиеттерді, балаларға арналған кітаптарды 
ұсынады. Айта кетейік, жалпы облыс 
к�лемінде 398 кітапхана, 6 миллионға 
жуық кітап қоры бар. Былтыр «Ашық 
әкімдіктегі ашық кітапхана» жобасы қолға 
алынып, нәтижесінде облыстың және 
аудан, қалалардағы әкімдік ғимараттарында, 
әлеуметтік нысандарда кітапхана бұ-
рыштары ашылып, кітапқа деген қол-
жетімділік артты. Атап айтсақ, қазір облыс 
бойынша әкімшілік ғимаратынан 15 және 
басқа да нысандарда 8 кітапхананың 
жыл жымалы пункті ашылып, оқырман 
игілігі үшін қызмет етіп жатыр.

Ал бүгін ашылған кітапхана орта есеп-
пен күніне 70 адамға дейін қызмет к�рсетеді, 
яғни айына шамамен 1 

500 оқырман қабылдайды деп 
жоспарлануда. Мұндай тың жоба аудан, 
қалалардағы орталық базарларда жалғасын 
таппақ. 

С. БЕГІМБАЕВА

Сатып алуға қатысу шарттары: Университеттің «Сатып алу және сату» регламентінің 10-бабына сәйкес, сатып 
алуға қатысуға мынадай құжаттарды ұсынуды сұраймыз:

1. @леуетті �нім берушінің қаржылық жағдайы туралы банктен анықтама;
2. Сатып алу мәні болып табылатын жұмыстарды орындау саласындағы жұмыс тәжірибесін растайтын құжаттар 

(шарт, электрондық шот-фактура, орындалған жұмыстардың актілері)
3. Заңнаманың талаптарына сәйкес тиісті құзыретті органдарда әлеуетті �нім берушіні тіркеу туралы анықтама;
4. Егер әлеуетті �нім беруші ҚҚС т�леуші болып табылған жағдайда, онда сатып алынатын тауарлар бойынша 

баға ұсынысында ҚҚС к�зделуі тиіс.
5. @леуетті �нім берушінің уәкілетті органнан берешегінің жоқ екендігі туралы анықтамасы.
6. Конкурсқа қатысу үшін және конкурсқа ұсынылған жалпы соманың кемінде 5% м�лшеріндегі шарттық кепілдік 

ретінде: Қ.А. Ясауи атындағы ТҚХК мекемесінің, БСН-990440008043, БИК-HSBKKZKX, ЖСК-KZ436010291000010 
шотына есептеу талап етіледі.

29.01.2024 (15:00), №201 кабинет.
Сатып алуға қатысу үшін баға ұсыныстары Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы № 29В, Қ.А.Ясауи атындағы 

Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, № 203 кабинет мекен-жайы бойынша арнайы конвертте 
хабарландыру жарияланған күннен бастап 20 күнтізбелік күн ішінде қабылданады.

«ОТА үшін құрғақ газ тығыздауышын (ҚГТ) сатып алу» тауарларын қайта сатып алу 
бойынша ашық тендердің қорытындылары туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС Қазақстан Республикасы, Жамбыл облысы, Тараз қ., К�шек 
батыр к�шесі, үй 297А, БСН 200540009439, «BATYS ATYRAU CONSTRUCTION» ЖШС-ның 
тендерлік �тінімі «ОТА үшін құрғақ газ тығыздауы шын (ҚГТ) сатып» тауарларын сатып алу 
н�мірі 1, 2-ші Лоттар бойынша ашық тендердің жеңімпазы болып танылсын.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: 
+ 7 (727) 393-04-76.

Объявление о результатах открытого тендера по закупке товаров «Приобретение сухого 
газового уплотнения (СГУ) для ЦБН»

ТОО «Азиатский Газопровод» признает победителем открытого тендера по закупке товаров 
«Приобретение сухого газового уплотнения (СГУ) для ЦБН» по Лотам №1,2 тендерную заявку 
ТОО «BATYS ATYRAU CONSTRUCTION», Республика Казахстан, Жамбылская область, г. 
Тараз, улица Кошек Батыра, дом 297А, БИН 200540009439.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: 
+ 7 (727) 393-04-76.

Десе де, біздегі қалыпты ғылыми 
зерттеулер немесе әдеби туындылардан 
ерек, құрылымы б�лек дүниенің болғанын 
қаладым және оны Дидар жазады деп 
үміттендім. *йткені дәріс оқитын 
студенттерім, тұлғаның Алматыдағы 
музей-үйіне келетін жас ұрпақтың дені 
Дидардың қаламгерлігін талқылайтынын 
жиі аңдадым.

Бірде «Қазіргі қазақ әдебиеті» пәні 
барысында жас маман Айнұр Ахметова-
ның философ жазушымен жүздесу 
on-line сабағына қатысып, Дидарға 
к�п тен санама қонақтаған сауалымды 
қойдым... Кейін жазушымен арамызда 
түрлі сұхбаттар болды. Шынын айтсам, 
оның тілін түсінбейтінімді, шығарма-
ларын аса қабылдай алмайтынымды 
жасырмадым. Ол үндемеді.., бірақ 
әңгімеміз �рби берді. Аңдағаным, бір 
заманның т�лі болсақ та ойымыздағы 
кереағарлық айқын к�рінді. Бірақ бізді 
Ұлт ұстазы мұрасының тоғыстыратынына 
кәміл сендім. Жазушыға тарихи тұлғаның 
150 жылдығын мерекелеу қарсаңына 
дейін туындыны шығаруымыз керектігін 
басыңқырай айтып, қажет материал-
дармен қамтамасыз етуді жауапкер-
шілігіме алдым. 

Дидар замандас сырқаттанып жүр-
геніне қарамастан, келісілген мерзімге 
қолжазбасын әкелді. Азаматтың уәдеге 

беріктігі қандай да құрметке лайық 
емес пе?! Разы болдым. @йтсе де, бұл 
қол жазбаны 2022 жылы бастырудың 
сәті түспеді. Тіпті, 2010 жылы жарық 
к�рген «Ғасыр саңлағы: Ахмет 
Байтұрсынұлының шығармашылық 
ғұмырбаяны» атты монографиямды 
толықтырып, қайта �ңдеп әдеби туынды 
ретінде қаражат тауып �зім шығаруға 
тура келді. Бір қызығы, ғұламаның 150 
жылдығын мерекелеуге Үкімет 
тарапынан арнайы б�лінген қыруар 
қаражатқа ілінбеген біздегі ахуал 
ахметтанушы әріптестерімнің біршама-
сының басында да болды. 

Жә, пәлсапалық пайым сүзгісінен 
шыққан соны туындыға оралайын. 
Қолыма тиген қолжазбаны індете 
оқыдым. Құрылымы �згешелеу к�рінген 
Дидардың с�з саптасы да б�лек-ақ екен. 
Батысшыл Дидардың тосын с�здері 
мен оқыс ойларын тосырқадым. Іркілдім, 
қайта-қайта пысықтап оқуға, түсінбеген 
тұстарымды ғаламтордан іздеуге мәжбүр 
болдым. Ғұлама ғалым мұрасына қатысты 
жазылған талай-талай кітаптардан 

ұстанымы б�лек Дидардың ділмарлығы 
оқушыны �зіне еліктіре алуының сырын 
ұққандаймын. Жазушының аз уақытта 
қаламына қуат берген талантына тәнті 
болдым. Қаламгердің Ахметтің мұрасын, 
болмысын, тұлғалық қайраткерлігін 
құлай сүйгеніне қуандым. 

Роман-эссе мазмұны баламалы 
тақы рыпшаларды қамтыған негізгі үш 
б� лімнен тұрады. Атаулары да қилы-
қилы, бірақ мазмұны мәндес. С�з 
пайымдауы орағытқан қайыңды ормандай 
қалың ойға жетелейді. Кітапта талдануы 
тиіс негізгі нысан – Ахмет Байтұрсын-
ұлы ның ұлт жазуындағы ұстанымы, 
қа зақ тіл білімі мен ұлттық әдебиет-
тану дың негізін салудағы болмыс дара-
лығы, к�семс�здегі кемеңгерлігі, жалпы 
сан қырлылығы қамтылған. К�ркем ой 
мен философиялық пайым бастамасын 
жазушы тіл мұраты және ұлттық мүдде 
туралы толғаныстарын аңдатуда ұлылар 
– �з дәуірінен озып туған озық ой иесі 
екендігін, заман тудырған ағартушыны 
ұлт тілімен б�лінбес бірлікте қарас-
тыра ды. Сананы селт еткізер оқтын-
оқтын т�гілген соны ой �рнектеле 
бай ланысқан с�йлемдер салмақты 
тұжырымға жетелейді. 

Автор Ахмет Байтұрсынұлының 
ғұмырбаянын Қарқаралы кезеңі 
(1896–1907), Торғай уақыты (1872–1892), 

Орынбор дәуірі (1910–1924), Орынбор 
дәуірі (1910–1917) деп б�ліп қарастыр-
ғанымен, хронологияға бағынбайды. 
Қарқаралы кезеңінен басқасы мұрағат 
деректерімен дәйектелген. 

Бірінші б�лімнің жалғасы «Жазу 
тәртібі. Жаңа әліппе жолындағы бейнет», 
«Жазу тәртібі. Күміс латын – алтын 
ла тын», «Жазу тәртібі. Ахмет Байтұр-
сын ұлы баяндамасын талдау» тарауша-
ларында «Азаттық әліппеден басталды, 
әліппе – Ахаңнан» деген кесекті ойларға 
құрылған талдауларды к�реміз. Жазушы 
А.Байтұрсынұлы шығарма шылығын 
зерделеп, ғалымның араб қарпіне, ла-
тынға қатысты к�зқарастарын сараптап-
саралайды. «Жазу тәртібі. Күміс латын-
алтын латын» тақырыпша атауы латын 
тілінің даму тарихына байланысты 
қойылуындағы ұтқырлықты байқауға 
болады. Қаламгер А.Байтұрсын ұлының 
«әр с�зді тұрпатына қарап танып айтады» 
деген қисынын Людвиг Витгенштейн 
теориясымен салыстырады. Лингвист 
ғалымның танымына таңда нысын да 
білдіреді. 

Екінші б�лім «@діс және қолтаңба. 
Ана тілі философиясы, Логика/Диа-
лек тика», «Тіл және технология», 
«Мем лекет», «Ғаламдану» атты бас 
та қы рыпшаларға сүйенген тарау-
шаларынан құрылған. @р ғылымның 
бастапқы іргетасын құрайтын таным 
философиядан бастауын алады. Жазушы 
Д.Амантай ғалымның еңбектерін 
зерделей келе, Ахмет «саяси-қоғамдық 
табысқа қол жеткізе алды ма, елді 
сауаттандыру жолында тұрған әлеуметтік 
мәселені шешті ме, филологиялық 
арман-мұраты орындалды ма?» деген 
сауалдардың жауабын философиялық 
тұрғыда нақты атап к�рсетеді. Роман-
эссенің сонылығы осы б�лімде айқын-
далғандай. Ахметтанудағы пәлсапалық 
әдістеменің �зіндік айырма-белгілерін 
тізбелеп к�рсетеді: «біріншісі, абс-
трактілік қасиеті, яғни жалпыламалығы, 
біржақты мағыналы немесе нақты амал 
еместігі, екіншісі, эвристикалық сипаты, 
түсінуге жеңілдетілген әдіс-амалдар 
құрамынан к�рінуі, кейде, тіпті, сілтеме, 
нұсқау, белгі түрінде бой беруі». Ғалым-
реформатор қалыптастыр ған ұғымдардың 
(термин) �міршеңдігі, ана тілі атауын 
үлкен философияға айналдыруы, 
табиғатын жете ұғынуын түсіндіреді. 

Үшінші б�лім «Ахмет Байтұрсынұлы 
жазып алған «Ер Сайын» жыры», «Талқы: 
автор шығармасы «Тіл – құралдың» үш 
кітабы: философиялық талдау», «Талқы: 
«@дебиет танытқыш»: герменевтикалық 
талдау және постмодернизм» 
тақырыбында түйіседі. Автор «Ер Сайын» 
жырының мазмұны мен мәні, ғалымның 
жырдағы негізі айтпақ ойларын тарқатып, 
қазақ тіл білімінің негізі – «Тіл – құрал» 
және ұлттық әдебиеттің іргетасы – 
«@дебиет танытқыш» еңбегіне толғам-
пайымдарын қоса отырып, тіл мен сана, 
тәпсір �неріне т.б. қатыстылығын, 
реформатор ғалымның бір кітабының 
арқалар жүгін қос кітапқа балайды. 
Мәтінді талдау теориясы, «әлем-мәтін» 
түсінігі, жаңаша пайым роман-эссенің 
мәнін айқындайды. 

Тоқсан ауыз с�здің тобықтай түйіні, 
роман-эссе Ахмет Байтұрсынұлы 
шығармашылық мұрасы жайында 
жазылған зерттеушілік бағыты басым 
«с�зі де оқушысын сынайтын» тың 
туынды. 

Ақиқатында, кітапқа �рілген ойдың 
сана таразысы, ол – оқырман. Ендеше 
алдағы айтылар с�з сарасы – оқырман 
�зіңіздің еншіңізде.

Райхан ИМАХАНБЕТ,
Ахмет Байтұрсынұлы музей-үйі 

жетекшісі,
 «Тіл – құрал» О�ҒЗО директоры

СЕРТ пенСЕРТ пен СЕНІМНЕН СЕНІМНЕН
ТУҒАН СҮБЕЛІ ТУЫНДЫ

Философ жазушы Дидар Амантайды' әмбебап �;лама, 
реформатор-�алым, мемлекет және �о�ам �айрат кері, 

Алаш арда�тысы ха�ында�ы «Ахмет Байт;рсын;лы: тіл м;раты, 
болмыс философиясы» атты туындысы роман-эссе жанрында 
жазылды. Сол туындыны' жазылуына трткі болып, асы�а 
кткен бірінші о�ырман – �зім. Оны' �зіндік себептері жеткілікті 
еді. Мәселен, �скеле' жастарды' на зарын ?лт ;стазы м;расына 
дендету шін жа'аша пайыммен жазыл�ан заманауи 
к�з�араста�ы кітапты' керек екенін немі сезінетінмін. Иә, 
т;л�аны' шы�армашылы�ына, �айрат керлігіне �атысты 
жазыл�ан зерттеулер легі жетерлік және жазыла берері де 
аны�.

Ғалым-реформатор қалыптастыр ған ұғымдардың 
(термин) %міршеңдігі, ана тілі атауын үлкен философияға 

айналдыруы, табиғатын жете ұғынуын түсіндіреді. Үшінші 
б%лім «Ахмет Байтұрсынұлы жазып алған «Ер Сайын» 

жыры», «Талқы: автор шығармасы «Тіл – құралдың» үш 
кітабы: философиялық талдау», «Талқы: «�дебиет 

танытқыш»: герменевтикалық талдау және 
постмодернизм» тақырыбында түйіседі. 
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– Нәзира апай, бір фильмге байланысты 
түрлі к�зқарастың болатыны – заңдылық. 
Дегенмен бүгін біз «Дәстүрдің» аясында ой 
�р бітсек деп отырмыз. «Дәстүр» – режиссер 
Қуаныш Бейсектің туындысы. Хоррор жан-
рында түсіріліп отырған алғашқы фильм. 
Кас салық тұрғыдан алғашқы аптаның �зін-
де мол қаражат жинады. Бұл фильмді к�р-
генде қандай ой түйдіңіз?

– «Дәстүр» фильмі – қазір біздің қо-
ғам да ең к�п талқыланып жатқан та қы-
рып тардың бірі. Бұл, әрине, к�рерменнің 
�з киносына, жалпы �неріне бейжай қа-
ра майтынының дәлелі ғой. Ең алдымен, 
айт қым келетіні – бұл фильмге дейін 
хор    рордың элементтері бар немесе хоррор 
жә не тағы бір жанрдың синтезінен құрал-
ған фильмдер болды. Мысалы, 2020 жылы 
к�к темде (пандемия басталар алдында) 
про катқа Ернар Нұрғалиевтың қара ко-
ме дия мен хоррор жанрлары әдемі үйлес-
ті рілген «Жаным, айтсам сенбейсің» деген 
фи льмі шықты. Шын мәнінде, бұл фильм 
де к�рермен үшін қызықты болды, ай нал-
дырған 4 күннің ішінде бюджетін толық 
ақтамаса да, жақсы қаражат жинады. 
Кейін қырықтан астам фестивальге қа ты-
сып, соның он тоғызында жүлдеге ие 
бол ды. Яғни, кез келген дүние �здігінен 

айтып �ткендей, «Дәстүрге» қоғамның аса 
назар аударуының басқа да себептері бар 
деп ойлаймын. Ең алдымен, тақырыбы 
біздің қоғамға �те таныс әрі ең бір �зекті 
мәселелердің қатарынан екені белгілі. 
Екіншіден, әрине, жанры. Хоррордың �зі 
әу бастан к�рерменді қызықтыратын не-
гізгі жанрлардың бірі екенін жоғарыда 
айттық. Осы жанрмен бір Америка ки-
носының �зі әлем экранын жаулап, қан-
шама табыс тауып отыр. Үшіншіден, 
про   катқа шығар алдында фильмнің жар-
намасы �те жақсы болды. <леуметтік 
же лілерді, тизерін айтпағанның �зінде, 
Қанат Бейсекеевтің бір ғана «Замандас» 
бағдарламасы бұл фильмге едәуір жарнама 
жасап берді деп ойлаймын. Оның үстіне, 
режиссері Қуаныш Бейсектің атышулы 

«Ирина Кайратовна» тобының клиптерін, 
сондай-ақ «Отыздан асып барамын» фи-
льмін түсіргені белгілі. Топ та, фильм де 
к� рерменге �те жақсы таныс. Осылардың 
бар лығы к�рерменнің фильмге деген қы-
зығушылығын арттырғаны бел гілі. <ри-
не, басты әрі негізгі себеп – фи льм нің 
�зі нің қалай жасалғаны. Біздіңше, фи льм 
жанр табиғатын толық сақтаған. Ак тер-
лерік ойын, операторлық жұмыс, мон таж, 
т.б., яғни кинематографиялық тұр ғыдан 
тәп-тәуір шыққан фильм деуге бо ла ды. 
Бір жарым сағат бойы экран ал дын да 
тапжылтпай ұстап отыратыны да рас. Бұл 
да жақсы жетістік деп ойлаймын. 

Алайда к�птеген к�рермен секілді, 
фи льмнен соң мені де бір сұрақ мазалады. 
Фильмде бір ғана жағымды кейіпкер бар, 
ол – ауыл мешітінің имамы. Және соңына 
қарай, әсіресе кульминациясында бар 
ба   сымдық имамға, ол оқитын жын-пе рі-
лерді қуатын сүреге беріледі. <рине, 
жын-пері хоррор жанрында жиі кез-
десетін мотивтердің бірі ғой. 
Бірақ дәл осы мотивтің ше-
шімі бұл фильмде қа лай 
к�рініс тапқа ны ойлан-
тып қой ды. Оған аса 

деріне сілтеме жасағанын немесе тәжі ри-
бесін қолданғанын да байқауға болады. 
Мысалы, негізінен хоррор жанрында 
фи   льмдер түсіретін белгілі америкалық 
режиссер Тай Уэстің кинематографистер, 
к� рермен тарапынан �те жақсы қабыл-
данған әрі тұсаукесері 2022 жылы Венеция 
фестивалінде �ткен «Пэрл» деген фильмі 
бар. Осы фильмнің соңына қарайғы бір 
эпизодта басты кейіпкер алдында ғана �зі 
�лтірген әке-шешесін үстел басына отыр-
ғызып қояды. Осыған ұқсайтын к�рініс 
«Дәстүрдің» соңғы эпизодтарының бірін-
де де кездеседі. Немесе б�лмедегі құрт-
құ мырсқалар, иә болмаса Болаттың қа-
бырғамен �рмелеуі, т.б. секілді сәттер 
хор рор жанрында түсірілген фильмдердегі 
та ныс к�ріністер ғой. 

– «Дәстүрдің» атауына қатысты да сын 
к� бірек айтылып жатыр. Егер «Дәстүр» 
болмағанда қалай атауға болар еді?

зының жұрнағы да қалмаған. Оның ор-
ны на �зінен кішілерге, әлсіздерге әлім-
жет тік к�рсету, қыз зорлау, бірақ ештеңе 
бол мағандай, әрі қарай тайраңдап жүре 
беру, жағымпаздана, жарамсақтана жүріп, 
бақай есебін түгендеп алу, к�з алдарында 
қыз дары зорланады, бірақ оны білсе де 
біл мегенсу, т.б. бұл ауыл адамдары үшін 
шын мәніндегі дәстүрге айналған. Біз дің-
ше, фильмнің «Дәстүр» деп аталуының 
астарында осындай ой жатқандай. 

Бүгінде қазақы дәстүрдің мазмұны 
жоғалып, тек сыртқы формасы 

қал ғанын сынау осыдан екі-үш жыл бұ-
рын түсірілген Серік Апрымовтың «Ауыл» 
деген фильмінде де бар. Ол енді авторлық 
кино бағытында түсірілген фильм ғой. Ол 
фильмнің де негізгі нысаны – қазіргі қа-
зақ ауылы мен оның тұрғындары. Басты 
кейіпкері сол ауылдағы жалғыз қона қүй-
дің иесі, ауыл шетіндегі зиратты трак тор-
мен сырып, ондағы адамдардың мәйітін 
қа зып алып, басқа жаққа жерлемекші. 
Мақ саты – жаңағы зираттың орнына 
бен зин сататын орын ашу. Бірақ үнемі 
«біз дәстүрімізді сақтауымыз керек» дейді 
де жүреді. Істеп жүргені – зұлымдық, 
аузын дағы с�зі – жаңағыдай. Осы фильм-
де кішкентай баланың тұсауын кесетін 
эпизод бар. Ауылына талай зұлымдық 
жа сап жүргендер сол жерде дәстүр туралы 
жа лынды с�здер айтады. 

К�ріп отырғанымыздай, бүгінгі таң-
дағы дәстүр тақырыбы «Дәстүр» филь мін-
де тұңғыш рет қозғалып отырған жоқ. 
Сти листикасы, формасы, жанры жағынан 
әрқилы екі фильмде де бір мәселенің 
айтылуы кездейсоқ емес. Олай болса, бұл 
біздің қазіргі қоғамдағы бар мәселе деген 
с�з ғой. 

– Соңғы жылдары тұрмыстық зорлық-
зомбылық тақырыбы эфирге жиі шығып 
кетті. Баян Есентаеваның «Бақыты» да 
сондай мәселені арқау етті. «Дәстүрге» де 
хоррор деп қарағанымызбен, астарында 
зорлық-зомбылыққа қарсылық к�рсетілген. 
Дегенмен фильм – идеология құралы деп 
есептесек, бір жағынан ашық насихат 
жасап отырған жоқпыз ба?

– Иә, �те маңызды мәселені қозғап 
отыр сыз. Мұндай фильмдердің біртіндеп 
к�бейіп келе жатқанына – ең алдымен 
күн сайын естіп-к�ріп жүрген негативке 
то лы жаңалықтардың да әсері бар деп 
ой лаймын. Байқасаңыз, қоғамда қай та-
қырып к�бірек қозғалады, сол тақырып 
к�п уақыт �тпей-ақ сценарий болып 
жазылып, фильмдер түсіріліп жатады. 
<сі ресе, әлеуметтік желілер, интернет тек 
�зіміздегі ғана емес, әлемдегі жаңа лық-
тар дан лезде хабардар болуымызға мүм-
кіндік беруде. <рқилы мазмұндағы ақ-
парат легінің қарқыны соншалық, адам-
дар оларды талдап, қорытып үлгере алмай 
жа тады. Екіншіден, қазір к�рерменді 
эк ран алдында тапжылтпай ұстап отыру 
да оңай емес, сондықтан адам санасына 
мей лінше әсер ететін фильмдер түсіруге 
тал пыну да себептердің бірі деп ойлай-
мын. Оның үстіне, мұндай қатігез к�рініс-
тері бар дүниелер ютубқа шығатын се-
риал дарда пайда бола бастады. Мысалы, 
«Дәс түрге» дейін «5:32» сериалы шықты. 
Ол сериалдың да қорқыныш, үрей туғы-
за тын, қатыгез к�ріністері бар хоррордан 
еш айырмашылығы жоқ. 

Сондықтан зорлық-зом бы лық-
ты к�рсететін фильмдердің 

пай да болуына ықпал ететін себеп-
тері к�п деп ойлаймын. Бұл мәсе-

лені біржақты қарастыру мүмкін 
емес. Қазіргі қоғам қаншалықты 
күр делі болса, мұндай фильм-
дер дің пайда болуы да сон ша-
лықты күрделі мәселе. Екеуін 
бір бірінен б�ліп қарастыра 
алмайсыз. 

Шын мәнінде, осындай 
күр делі кезеңде, керісінше, 
адам жанын нұрландыратын, 
санасына ізгілік себетін дү-
ние лердің к�птеп түсірілуі �те 
маңыз ды. Бар мәселе автор-

лар д ың таланты мен ниетіне, 
пайымына байланысты. 

– «Дәстүр» нені мансұқтайды? 
Саяси к�зқарас па, діни фанатизм 

бе, әлде… Сіздің ойыңыз қалай?
– Фильм қазіргі қоғамда ең жиі 

қоз ғалатын тақырыптарды алып, хор-
рордың қалпына (формасына) салған. 

Кейіпкерлердің есімдері, ауылдың, дү-
кендердің аты, былай қарасаңыз, саяси 
мә селені қозғағандай к�рінеді. Бірақ бұл 
кинода әбден таптаурын болған тәсіл, 
мұнысымен фильм ешқандай жаңалық 
ашқан жоқ деп ойлаймын. Екіншіден, 
жоғарыда айтып �ткенімдей, соңына қа-
рай, фильм оқиғасының шешуші сәтінде 
дін �кіліне аса назар аударылып, басым-
дық беріледі. Яғни, астарынан қаласаңыз 
да, қаламасаңыз да, барлық жамандық 
атаулыдан құтқаратын тек мешіт деген ой 
оқылады. Сондықтан фильм �з жанрынан 
ауытқымай, қаншалықты жақсы шықса 
да, осындай сәттері ойлантып қойғанын 
жасырмаймын. 

– Қуаныш Бейсек – жаңа буынның 
�кі лі. Кәсіби режиссер емес, әуесқойлықтан 
бас таған адам. Жалпы, оның фильм түсіру-
ге деген бағыт-бағдарын қалай қабылдай-
сыз?

– Қуаныш Бейсек бұған дейін клип-
тер, сериалдар, қысқаметражды фильмдер 
мен «Отыздан асып барамын» атты то-
лық метражды фильмін түсірді. Жас ре-
жиссерді толғандыратын тақырып тар дың 
кей бір белгілерін сол түсірген дүние лері-
нен аңғаруға болады. Шынымды ай-
тайын, кезінде «Отыздан асып барамын» 
фи  льмін к�ркемдік тұрғыдан аса қабыл-
дай алмағанмын. Бірақ «Дәстүр» филь-
міне кинематографиялық тұрғыдан біраз 
дайындықпен келгені байқалады. 

– 2ңгімеңізге рахмет!

Сұхбаттасқан 
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Б І Р  Ф И Л Ь М  Ж Ә Н Е  Б І Р  К Ө З Қ А Р А С

Соңғы уақытта кинотеатрларда жаңа леп ретінде 
«Дәстүр» фильмі к�рермен назарына ұсынылды. Қаптаған 
комедиядан жалыққан жұрттың легі хоррор жанрындағы 
киноға ағыла бастады. Бұл киноға барушылардың ынтасы 

қалың екенін билет сатылымындағы аншлагтан-ақ аңғаруға 
болады. К�рермен санасын жаңа жанрмен жаңғыртқан 

«Дәстүр» жайында кинотанушы, �нертану ғылымдарының 
кандидаты, Қазақ ұлттық �нер университетінің 

профессоры, «Құрмет» орденінің иегері Нәзира 
Рахманқызымен әңгімелестік.

Нәзира РАХМАНҚЫЗЫ,
 кинотанушы:

КЕЗЕҢДЕ
К‡РДЕЛI

пай да бола қоймайды. Сол сияқты «Дәс-
түр дің» дүниеге келуіне ықпал еткен 
осын дай фильмдер, одан б�лек басқа да 
ал ғы шарттары болды. 

Фильмді к�ргенде мені ең алдымен 
қызықтырғаны – бұл жанрдың 

эк  ранымызда он-жиырма жыл бұрын, 
тіп ті одан да ерте емес, неліктен соңғы 
үш-т�рт жылда пайда болды деген сұрақ 
бол ды. Сондықтан сұрағыңыздың жауа-
бын сәл әріден бастағым келіп отыр. 
Жал пы, хоррор жанры кеше пайда болған 
жоқ. Кино �нерінің алғашқы жылда рын-
да-ақ, мысалы Жорж Мельестің біраз 
фи   льмдерінен хоррордың элементтерін 
к�руге болады. Ал нағыз �нер ретіндегі 
бас тауы ХХ ғасырдың 20 жылдарындағы 
не міс экспрессионизмімен тығыз байла-
ныс ты. Сонан соң тағы бір қызық сәт бар: 
қо ғамда, әлеуметтік �мірде үлкен сілкі-
ніс тер туындағанда хоррор жанрына деген 
сұ раныс тым к�бейіп кетеді. Жаңағы 
айт қан экспрессионизмнің �зі Бірінші 
дү ниежүзілік соғыстан кейінгі Гер ман ия-
дағы әлеуметтік, психологиялық, мора-
ль дық, экономикалық, саяси дағдарыс-
тар дың кезінде тарих алаңына шықты. 
Не месе Екінші дүниежүзілік соғыстың 
адам баласына алып келген күйзелістері 
1945 жылдардан кейінгі Америкадағы 
хор рор жанрының аса сұранысқа ие 
болуына ықпал етті. Одан кейінгі ке зең-
дердегі жағдайлар, тіпті кешегі пан де мия-
ның �зі хоррор жанрына тағы да қарқынды 
дем берді. 

Сондықтан соңғы жылдардағы қо-
ғам ның к�ңіл күйі, түрлі әлеу мет-

тік жағдайлар бұл жанрдың бізде пайда 
болуына әсер еткен секілді. Ендігі жер-
де – авторлар бұл фильм арқылы не айт-
қысы келеді, мәселе осында болып отыр. 
Ең алдымен, фильмнен к�ретініміз – қа-
зір ең к�п талқыланатын мәселелерді 
та қырып етіп алған. Соның бірі – екі 
күн нің бірінде жаңалықтардан к�ріп-бі-
ліп отырған әрі ең бір жан ауыртар зор-
лық-зомбылық мәселесі. Осы тақырыпты 
экранға алып шығарда авторлардың бір 
ға сырдан астам тарихы бар хоррор жан-
рының бай тәжірибесіне сүйенгені әрі 
жанр табиғатын жақсы зерттегені к�рініп 
тұр. 

– Кез келген фильмнің к�теретін тақы-
ры бы болады. Соңғы жылдары комедиялық 
жанрға к�бірек бет бұрып кеткендіктен, 
«Дәстүрдің» к�пшілікті елең еткізгені рас. 
Хоррор ретінде �з жанрын ақтай алды ма?

– Жалпы, комедия – кірпияз әрі күр-
делі жанр ғой. Кино тарихында осы жанр-
да түсірілген қаншама тамаша фильмдер 
бар. Соңғы бірнеше жыл бойы экра ны-
мыз да к�ркемдік сапасы сын к�термейтін, 
тек табыс табуды к�здейтін комедиялық 
фи льмдер жауыннан кейінгі саңырау құ-
лақ  тай қаптап кеткені белгілі. Пандемияға 
дейін тіпті к�п түсірілді, қазір де шығып 
жа тыр. Nкініштісі, бұл фильмдердің к�-
рер мен санасында комедия жанры туралы 
бел гілі бір талғамның қалыптасуына ық-
пал еткені. Бірақ сан бар жерде, сапа бо-
латыны белгілі. Осындай фильмдер ақыр-
соңы сапалы комедиялардың дүниеге 
келуі не ықпал етері с�зсіз. <рине, біртек-
тес комедиялық фильмдерден жалыққаны 
және дәл осы кезде «Дәстүрдің» экранға 
шық қаны к�рерменді елең еткізгені де 
рас. Бірақ бұл бір ғана себебі. Жоғарыда 

АДАМ ЖАНЫН 
НҰРЛАНДЫРАТЫН

Д‡НИЕқажет р алдында 
тапжылтпай ұстап отыратыны да рас. Бұл 
да жақсы жетістік деп ойлаймын. 

Алайда к�птеген к�рермен секілді,
фи льмнен соң мені де бір сұрақ мазалады. 
Фильмде бір ғана жағымды кейіпкер бар, 
ол – ауыл мешітінің имамы. Және соңына 
қарай, әсіресе кульминациясында бар 
ба   сымдық имамға, ол оқитын жын-пе рі-
лерді қуатын сүреге беріледі. <рине, 
жын-пері хоррор жанрында жиі кез-
десетін мотивтердің бірі ғой. 
Бірақ дәл осы мотивтің ше-
шімі бұл фильмде қа лай 
к�рініс тапқа ны ойлан-
тып қой ды. Оған аса 

«Дәстүрдің» соңғы эпизодтарының бірін-
де де кездеседі. Немесе б�лмедегі құрт-
құ мырсқалар, иә болмаса Болаттың қа-
бырғамен �рмелеуі, т.б. секілді сәттер 
хор рор жанрында түсірілген фильмдердегі 
та ныс к�ріністер ғой. 

– «Дәстүрдің» атауына қатысты да сын 
к� бірек айтылып жатыр. Егер «Дәстүр» 
болмағанда қалай атауға болар еді?
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Кейіпкерлердің есімд
кендердің аты, былай
мә селені қозғағандай к
кинода әбден таптаур
мұнысымен фильм еш
ашқан жоқ деп ойлай
жоғарыда айтып �ткені

мән бе ріл мес те ме 
еді, егер имам, жаңа 
ай  тып �ткендей, фи-
льм дегі жалғыз жағымды 
кейіпкер болмаса. Жаңағы 
эпизодты бү кіл ауылда Бо лат-
тың бейнесін дегі зұлымдық ты 
құрықтауға жан адам ның қауқары жет-
пейді, осындайда тек әлдебір тылсым 
күштің, яғни сүренің ғана күші жетеді деп 
қа былдауға да болатын шығар. Алайда 
фильмде жын-пері мотиві күт пеген жер-
ден басталады, яғни оның пай да болуы-
ның алғышарттары нанымды беріл меген. 
Ал ол �те маңызды еді. Nйт кені бұл мо-
тив тің ұшы имамға әкеліп ті рейді. Сон-
дықтан қазір осыған байла ныс ты түрлі 
пікірлердің туындап жатқаны заң ды деп 
ойлаймын. 

– Хоррор фильміндегі алғашқы кейіп-
керлер қанішер болғанымен, олар жиір-
кеніш тудырмайтын. Алғашқы хоррорларда 
мелодрама мен романтика басым келетін, 
қазіргі «Дәстүрде» мистика к�бірек. 2лде 
бұл қалыпты жағдай ма?

– Ең алғашқы хоррор жанрындағы 
фи льмдер біз үшін аса қорқыныш ту дыр-
мауы мүмкін. Бірақ сол заманның к� рер-
мені үшін ерекше әсер етті. Ол фильмдерді 
қа былдағандар да, айыптағандар да бол-
ды. Жалпы мистика хоррор жанрындағы 
фильмдерде жиі кездеседі, кейде тіпті 
негізгі элементтерінің бірі ретінде қол да-
ны лады. Алдында айтып �ткенімдей, 
«Дәс түр» жанр табиғатын әдемі сақтай 
оты рып, мистикаға назар аударған және 
оны шебер қолданған. Сондықтан фи-
льм де мистикаға басым назар аударыл ға-
нын жаңалық деп қабылдаудың қажеті 
жоқ. Осы тұста әлемнің белгілі фильм-

– Фильмнің тақырыбы мен мазмұнына 
жүгінсек, атауы сәтті берілген деп ой лай-
мын. Бұл жерде фильм авторлары әрбір 
адам үшін қастерлі халық дәстүрлерінің 
мазмұны емес, формасына ғана мән 
берілетінін айыптап, сынап отыр. Ауыл 
әкімінің ақылымен, Болаттың ата-анасы 
қыздың әке-шешесіне келіп: «Бүкіл ауыл 
естіді. Қыздың тағдыры енді не болады, 
одан да дәстүріміз бойынша екі жасты 
қосайық», – дейді. <рине, бұл тек кеше 
ғана мектеп бітіріп, үлкен сахнаға шықсам 
деген үкілеген арманы бар бүлдіршіндей 
жас қыздың болашағына балта шапқан 
жалғыз ұлын түрмеден алып қалу үшін 
жа салған қадам екені белгілі ғой. Бұл жер-
де �здері айтып отырған дәстүр алдында 
ғана үлкен қылмыс жасаған Болатты ақ-
тап алу үшін керек болып тұр. <рі қарай 
қыз дың әкесінің Болаттың әкесінен қо-
мақты ақша алатын, мешіттегі неке қию, 
тойдағы, т.б. к�ріністерді есімізге түсі-
рейік  ші. Ауылдарында қандай қылмыстың 
болғанын біле тұра, бәрі білмегенсиді. 
Nйт кені той да, неке қию да, бәрі-бәрі 
«дәс түр» бойынша �тіп жатыр. Яғни, екі 
жас ты бір-біріне атастырып, ел мен елді 
жа қындатқан, мың жылдық құда болып, 
�рі сін кеңейткен, ұрпағының, әулетінің 
қа мын ойлап, болашағына алаңдатқан 
осы нау дәстүрдің шын мәніндегі маңы-

Фильм қазіргі қоғамда 
ең жиі қоз ғалатын тақырыптарды 
алып, хор рордың қалпына (формасына) 
салған. Кейіпкерлердің есімдері, 
ауылдың, дү кендердің аты, былай 
қарасаңыз, саяси мә селені қозғағандай 
к�рінеді. Бірақ бұл кинода әбден 
таптаурын болған тәсіл, мұнысымен 
фильм ешқандай жаңалық ашқан жоқ 
деп ойлаймын. Екіншіден, жоғарыда 
айтып �ткенімдей, соңына қа рай, 
фильм оқиғасының шешуші 
сәтінде дін �кіліне аса назар 
аударылып, басым дық беріледі.
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Инклюзивті оқыту әдісінің білім саласына 
енгеніне он шақты жылдан асып кетті. Қазір 
мектептердің к�бінде инклюзивті білім беретін 
сыныптар ашылып, ол сыныптарда мүгедектігі бар 
балалар білім алып жатыр. Бір ғана БҚО-ның �зінде 
4 572 бала инклюзия сыныптарында оқып жүр.

Дәрігер мамандар бедеулікке 
алып келетін себептің к�п 

еке   нін айтады. Сондықтан «әлі жас-
сың» деген жұбату с�зден г�рі бала 
сүйе алмай жүрген жұптарды дәрі гер-
ге баруға шақырған ж�н», – дейді 
ма мандар.

Репродуктолог, І санатты акушер-
ги неколог Баян Дүйсенованың ай-
туынша, бедеулікке түрлі жағдай се-
беп болуы мүмкін. «Сәби сүйсем» 
де ген үмітпен ем алуға  келіп жүрген 
па циенттердің қатарында 20 жасқа 
ен ді толатын келіншектер де, 50 жас-
тағы әйелдер де бар.

«Ерлі-зайыптылардың қабыну 
ау руына шалдығуы, т�сек қаты на-
сына ерте жастан түсуі, түсік жасату, 
туа бітті ақаулар мен экологиялық 
ауыр жағдайлар да бедеулікке әкелуі 
мүмкін. Тіпті, оң жақта отырған қыз 
ба л алардың цикл бұзылыстарына да 
к�ңіл б�лу қажет. Дер кезінде маманға 
қаралып, сауатты шешімдер қабыл-
дау – �з денсаулығына жауапкер ші-
лік пен қарау дегенді білдіреді. «Тұр-
мысқа шыққан жоқ» деп қыздардың 
ги некологқа бармауы да кері әсер 
ету ші фактор. «Басың жас, әлі де к�-
те ресің» деп уақыт созуға да бол май-
ды. Ең басты ескеретін жайт – бе деу-
лік әйел адамға ғана қатысты емес, 
45-46 пайызы ер адамға қатысты 
бо  лады. Негізінде, бізге келген әр 
от  ба сының �з тарихы, �зіндік қиын-
дығы болады. Шыны сол, қазақы 
мен талитетіміз шығар, к�біне кінәні 
әйелден іздеуге бейімбіз. Шын мә нін-
де, мәселе екі жақтан да болуы мүм-
кін, соны ескере бермейтініміз �кі  -
нішті», – дейді маман.

7леуметтанушы-ғалымдар Қа-
зақ станда сәби сүйе алмағандықтан, 
әрбір алтыншы отбасының ажырасып 
тынатынын алға тартып отыр. 7рине, 
жа санды жолмен сәбилі болу про це-
дурасын кез келген отбасының қал-
та сы к�термей жатады. 9йтпегенде 
ше, жасанды ұрықтандыру қыз ме ті-
нің орташа құны 1 миллион теңгенің 
ша масында бағаланады. ЭКО жаса-
ту ға алғашқы талпыныстары сәтті 
шықпай, қолын сілтегендер  де бар. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың бас та-

ма сымен жүзеге асырылып жатқан 
«Аң саған сәби» бағдарламасы жыл 
сайын ел бойынша 7 мың бүлдір шін-
нің �мір есігін ашуына ықпал етуде.

«Аңсаған сәби» бағдарламасы ая-
сында ЭКО қызметін Қазақстандағы 
19 ірі медициналық орталық әлеу мет-
тік медициналық сақтандыру жүйесі 
арқылы к�рсетуде. 

Бедеулік бойынша Атырау об лы-
сында 1000-нан астам отбасылық жұп 
есепте тұр. Кешенді жүргізілген ем-
ша ралардың арқасында жасанды 
ұрық тандыру жолымен соңғы үш 
жыл да облыста 60-тан астам сәби 
�мір ге келді. 

Сәби сүйгісі келетін, бірақ «бе-
деулік» немесе «белсіздік» диагнозы 
қойылған отбасылық жұптар «жа сан-
ды ұрықтандыру» қызметіне жүгінуі 
үшін тіркелген жері бойынша ем ха-
наға барып, бедеулігі бар диспан сер-
лік пациенттердің электронды ті зі-
міне қосылуы қажет екен. «Арнайы 
тек серуден �ткеннен кейін маманның 
қорытындысымен пациенттің құ жат-
тары жергілікті комиссияға жібе рі-
леді. Оң шешімі шыққан соң арнайы 
пор талға тіркеп, дайындық баста ла-
ды. Бағдарлама қатысушысы кли ни-
каны �зі таңдайды», – дейді реп ро-
дуктолог, І санатты акушер-гинеколог 
Баян Дүйсенова. 

Жасанды ұрықтандыру жо лы-
мен ана болу бақытын сүй-

гендердің қатарында 52 жасында 
жүк ті болып, алғашқы нәрестесін 
�мір ге әкелген атыраулық Айгүл Би-
сен баева да бар. Салмағы 3 келі,  70 
грамм, бойы 51 см болып �мірге кел-

ген шақалақты дәрігерлер анасының 
ішін жарып алу арқылы аман алып 
қалды. 50 жасында тұрмысқа шығып,  
бедеуліктен емделіп, сәбилі болған 
ана осылайша талай отбасына үміт 
сыйлады. 

Аты-ж�нін атамауды �тінген 
Р. есім ді кейіпкеріміз «Аңсаған сәби» 
бағ дарламасының жемісін к�рген 
бақытты ананың  бірі. Жасы 30-да. 
Ке ліншек сәби сүю бақытын 12 жыл 
күт кен. «Тұрмыс құрғалы уақытым-
ның негізгі б�лігі жағалай ем іздеумен 
кетті. Атырау, Ақт�бе, Ресейдің Аст-
ра хань қалаларына барып, дәрігер-
лер ге қаралдық. Нәтиже болмады. Бір 
қуа натыным, екі жақтың ата-анасы 
да қолдап, үмітіміздің үзілмеуіне 
себеп болып келді. Таныстарымыздың 
арасында бала асырап алу арқылы 
не кемізді сақтап қалуға  кеңес бер-
ген дері де болды. Ішкі сезімім «�з 
б� пе міз болады» дейтін, алдамапты. 
Осы мәселе туралы к�п оқып, ізден-
дім. Атырауда арнайы клиниканың 
ашылғанынан да хабардармын. Алай-
да бірден шешім қабылдаған жоқпыз. 
9йткені �зге медициналық клини ка-
ларда қаралған кезде «табиғи жолмен 
ба лалы болу мүмкіндіктеріңіз бар» 
де ді. Алайда ойлана келе «Атырау 
эко мед» клиникасына келдік. Тек-
серілген соң, квота алу үшін құжаттар 
жинадық. Ұзақ жолдан �тіп, жүкті 
болдым, – дейді келіншек.

Репродуктолог-дәрігер, аку-
шер-ги неколог Баян Дүйсе-

но ваның ай туын ша,  50 жастан кейін 
тіп ті ЭКО к� мегімен балалы болу 
оқи ғасы �те си рек кездесетін құбы-
лыс. «Қазір әйел адамдардың арасын-
да климакс «жа сарып» барады. Егер 
бұрын кли макс 44-58 жаста баста-
латын болса, қа зір ол 37-38 жаста-ақ 
тір келіп жа та ды. Осындай құбы лыс-
пен бетпе-бет келген емделу ші лерім-
нің арасын да 29 жастағы әйел адам 
да бар», – дейді маман. 

Сондықтан да мамандар әйел дер-
ге де, ерлерге де денсаулығын жас-
тайы нан күтуге, дұрыс тамақтануға, 
са  ламатты �мір салтын ұстануға, 
қан  дай ма бір проблемалар туындаған 
жағ дайда ертерек мамандардың к�-
мегіне жүгінуге шақырып отыр.

Еске сала кетсек, жасанды жол-
мен ұрықтандыру әдісі елімізде алғаш 
рет 1995 жылы қолданысқа енді. Сол 
жылғы 18 сәуірде негізі қаланған ел-
дегі алғашқы экстракорпоралды 
ұрық тандыру (ЭКҰ) зертханасында 
1996 жылдың 31 шілдесінде  тұңғыш 
сәби дүниеге келді. «Пробиркада» 
ба ла �сіру жобасының авторы рі же-
текшісі – елдегі алғашқы клиникалық 
эмбриолог Салтанат Байқошқарова. 
Ширек ғасырдан астам уақыт ішінде 
мамандардың к�мегімен 22 мыңнан 
ас там бала дүниеге келіпті.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

МЕЙІРІМ МЕКЕНІНЕ

Инклюзивті білім берудің не-
гіз гі мақсаты барлық баланы 

тең қабылдау деген түсініктен шы ға-
ды. Яғни, мұғалім алдына келген 
ба   ланың барлығына бірдей қарайды, 
мүм кіндігі шектеулі баланы бұрын-
ғы дай үйден оқытудың қажеттілігі 
бол майды. «Білім туралы» заңда инк-
   люзивті білім беру ерекше білім беру 
қа жеттіліктері мен жеке-дара мүм-
кін діктерін ескере отырып, барлық 
бі лім алушы үшін білім алуға тең 
қол  жетімділікті қамтамасыз ететін 
про цесс деп к�рсетілген. Инклюзивті 
бі лім балаларға қатысты кез келген 
кем сітушілікті жоққа шығаратын, 
бар лық адамға бірдей қарым-қаты-
нас ты қамтамасыз ететін, бірақ ерек-
ше білім беру қажеттіліктері бар ба-
ла ларға ерекше жағдай жасайтын 
идео логияға негізделген.

БҚО-да мектепке дейінгі ұйым-
дар да 17 арнайы топ, 29 инклюзивті 
тәр    биелеу кабинеті  бар. Ол топтарда 
144 бала арнайы білім алып, 368 бала 
тәр биеленіп жатыр екен. Бізге бұл 
ту ралы БҚО Білім басқармасы ар-
найы білім беру және балалардың 

226 дефектолог пен 221 логопед ма-
ма ны бар.

Сонымен, инклюзивті білім 
бе ру тәжірибесі сәтті жүріп 

жа  тыр ма? Біз осы сұрақты Білім бас-
қар масының маманына қойдық. 

– Қай нәрсе де басында қиын 
бо лары с�зсіз. Инклюзивті білім бе-
ру дің мақсаты мүмкіндігі бар баланы 
шек темей, керісінше топқа, ортаға 
қо суды к�здейді. Иә, қиындығы бар. 
Бір ақ нәтиже де жоқ емес. Мысалы, 
с�й лей алмайтын бала топқа қосы-
лып, жап-жақсы с�йлеп кетті. Ортаға 
мүл де қосылып к�рмеген бала мек-
теп ке келген соң ашылып, қуантар-

қо ғамның мынауы жақсы, мынауы 
жаман, мынау артық, мынау кем деп 
қа рауға болмайды. Бүгінде инклю-
зив ті білім беру екінші сатыға �туі 
ке рек. Алқалы топта бір жері кем 
адам ға тесіліп қарауға болмайтынын 
біз дің �зіміздің қазақы тәрбие ұғын-
дырып отыр. Сол ұлттық тәрбиені 
не гізге алып, қайта жандандырып, 
мек тепте қолдану керек. «Ақсақтар 
мек тебі, соқырлар мектебі» деп олар-
ды б�ліп тастауға қарсымын. Себебі 
он д ай арнайы мектепте оқыған ба ла-
лар �здерін �мір бойы кем к�реді. 
Сон дықтан да инклюзивті білім де-
геннің �зі адамгершілік құндылыққа 
негізделген. Баланың жанын жара ла-
май, білім бере алу да үлкен �нер. 
«К�ңіл мектебі, пейіл мектебі» деген 

құ қықтарын қорғау б�лімінің бас 
ма маны Шынар Бауеденова айтты. 

– БҚО-да психологиялық-дәрі-
гер лік-педагогикалық кеңес беру 
ме кемесі есебінде ерекше білімді 
қа жет ететін 6 628 бала тұр. Оның 
ішін де 1 425 бала мүгедек санатына 
жа  тады. Жалпы білім беретін  мек-
теп терде 341 бала оқып жүр. Ал 367 
ба ла үйден білім алса, арнайы түзету 
мек тептерінде 603 оқушы оқып жүр. 
Даму мүмкіндігі шектеулі баланы 
анық тау және олардың білім алуына 
жағ дай жасау мақсатында облыс 
бойын ша т�рт психологиялық-дә рі-

герлік-педагогикалық кеңес жұмыс 
іс теп тұр, – деді Шынар Бауеденова.

Инклюзивті білім беру – бұл 
жай оқыту емес. Бұл жерде 

мұ   ға лімнің шеберлігінен б�лек са бы-
ры тексерілетіні бар. Ал Үкімет �з 
та  ра пынан инклюзивті білім алатын 
балаға барлық жағдайды жасауға тиіс. 
Бұл ретте БҚО-да 345 мектеп инк лю-
зив ті білім беруге жағдайы жасалған 
де ген баға алыпты. Жалпы, �ңірде 

лық нәтиже беріп жүр, – дейді БҚО 
Бі лім басқармасы арнайы білім беру 
жә не балалардың құқықтарын қорғау 
б�лімінің бас маманы Шынар Бауе-
де нова.

Мүмкіндігі шектеулі баланы 
топқа қосып оқытудың шы-

ны мен оң нәтижесі барын бізге арда-
гер ұстаз, ұзақ жылдар бойына БҚО-
дағы алдыңғы қатарлы озық мек теп-
тердің бірі болған «Үміт» гим на зия-
сын басқарған Дариға Мұштанова да 
айтып берді. Тәжірибелі мұғалім 
мек теп мейірім мекеніне айналуға 
тиіс деп есептейді.

– Мен ұстаз ретінде айтсам, ауру 
ба ланы «сенің сау баламен бір сы-
нып та отыруға құқың жоқ» деп б�лу-
ге жүрегім шыдамайды. 9зімнің де 
алдыма тұтықпасы бар, эпилепсиясы 
бар, аяғы ақсақ бала да келді. Ондай 
кез де ұлдармен б�лек, қыздармен 
б� лек психологиялық әңгімелер жүр-
гіз дім. Сондай жұмыстың нәтиже сін-
де олар ортадан шеттетілмей, жақсы 
бо лып кетті. Тұтықпасы барлар с�й-
леп кетті, эпилепсиясы бар бала ҰБТ 
кезінде де ұстамасы ұстамай, аман-
есен тапсырып шықты. Дені сау ба-
ла  лардан еш кемшілігі жоқ, бірдей 
бі лім алып кетті. Сонда мен кезінде 
«мы на талып қалатындарды құртың-
дар» деп шеттетіп тастасам олардың 
бүгінгі тағдыры не болар еді? Бұл 
жер де әңгіме ұстаздың жүрегіне келіп 
тіреледі. Ұстаз жүрегі баланы алалап, 
б�луге шыдамайды. Мектеп мейірімді 
орта болуға тиіс, – дейді ұстаз.

Дариға апайдың айтуынша, 
инклю зивті білім дегеннің �зі біздің 
мен талитетімізбен үйлесіп, ұштасып 
жа тыр. 

«Қалыпты балаға ерекше баланы 
қо сып оқытудың екінші жағы бар. 
Ба ланың бойындағы жанашырлық 
қа сиетті оятуға жұмыс істейді. Он 
сау сақтың қайсысын кессең, сол ауы-
ра ды дейді ғой. Ал ұрпақты, болашақ 

бар қазақта. Соны тірілту керек, 
жаңар ту керек. Қазір ешкімнің к�ңі-
лі не қарамайтын безбүйрек қоғамға 
кер ек әдіс. Инклюзивті білімнің негі-
зі осыда жатыр», – деді Дариға Ғазез-
қызы. 

Ал қоғам белсендісі Тілекқабыл 
Нұ рышев  инклюзивті білім беру де-
ген нағыз бизнеске айналды деп 
есеп тейді.

– Менің пікірімше, инклюзивті 
бі лім беру деген қазір бизнеске ай на-
лып кетті. Себебі осыны оқыта тын-
дар, үйрететіндер үшін �те тиімді 
бо лып тұр. Мұғалімнің жалақысына 
азын-аулақ тиын қосады да, мұға лім-
ді ақылы оқытады. Мысалы, екі апта-
лық курс ақысы – 25 мың теңге. 
Инклюзивті оқытуда тегін оқу жоқ. 
Бар лығы ақылы. Екі аптада ол мұға-
лім не үйренеді? Қазір не к�п – де-
фек толог, логопед к�п, екі апта курс-
ты оқып алады да  бәрі дефектолог, 
бәрі логопед болып шыға келеді. 
Сон да нақты білімді кім береді? Он-
дай мұғалім ауру бала түгілі сау бала-
ны да ж�ндеп оқыта алмайды, – дейді 
педагог зерттеуші Тілекқабыл Нұры-
шев. 

Инклюзивті сыныптарда білім 
бе ретін мұғалімдерге күш к�бірек 
тү    сетіні рас. Бұл пікірді мектеп мұға-
лім дерінің �здері де мойындап отыр. 
Се бебі ерекше күтімді қажет ететін 
ба лаға кететін уақыт та, ресурс та б�-
лек. Соған сай еңбекақы т�ленсе жақ-
сы. Алайда елімізде инклюзивті сы-
ныптарға білім беретін мұғалімдер 
мар дымсыз жалақыға жұмыс істей-
тінін айтады. Сондай мамандардың 
бірі – Айнұр Сабыр. 

– Инклюзивті білім беру теорияда 
жақ сы. Ауру бала сау баланың орта-
сында �зін тең ұстасын, сау сезінсін 
де генмен, іс жүзінде қиындығы бар. 
Се бебі баланың бәрі бірдей емес, 
диагнозы әртүрлі. Біз күнде мектепте 
к�ріп жүрміз ғой. Жүйкесі жұқарған 
балалар бар. Қасында отырған сау 
ба ланы салып қалады, қаламсап ты-
ғып алады. Мұғалім бір уақытта сабақ 
беріп, бір уақытта әлгі баланы қарап 
отыруы керек. Бір сыныпта 25-30 
бала болса, оның екеуі – ерекше бі-
лім ді қажет ететін бала. Егер бала 
мүл  де жүре алмайтын болса ғана 
оның қасына к�мекші береді. Ал �зі 
жү ріп-тұратын бала болса, онда к�-
мекші педагог берілмейді. Инклю-
зив ті сыныптарда буллинг күшті. 
Балалар ерекше баланы кемсітеді. 
Қанша айтсақ та, түсіндірсек те  ба-
ланың аты – бала. Келемеждейді, 
кү ле ді. Тіпті, кейде т�белеседі. Ал 
мұ ғалім соның бәрімен алысып оты-
ра ды. Бұдан б�лек, инклюзив сы нып-
тарға сабақ беретін мұғалімдерге �те 
аз ақша т�ленеді: әр сабаққа 400-500 
теңге аралығында ғана. Оның ар тын-
да қанша еңбек, қанша жұмыс жатыр? 
Оның есебі �те к�п, бітпейтін қағазы 
бар және басқа мұғалімдердей емес, 
инк люзив сыныптарды тексере бере-
ді. Осы жерде беріліп жатқан инклю-
зивті білімнің сапасы қандай деген 
мә селе туындайды, – дейді қаладағы 
мек тептердің бірінде сабақ беретін 
Айнұр Сабыр. 

Байыптап қарасақ, жоғарыда ай-
тылғандай, бұл мәселенің әртүрлі 
қы ры бар екен. Дегенмен уақыт �те 
келе біздің елде де оның әрбірі 
шешімін тауып, инклюзивті білім 
беру бір жолға қойылар деген үміт те, 
сенім де к�п. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА

Инклюзивті 
білім беру – бұл 

жай оқыту емес. Бұл 
жерде мұ   ға лімнің шеберлігінен 

б�лек са бы ры тексерілетіні бар. Ал 
Үкімет �з та  ра пынан инклюзивті 

білім алатын балаға барлық жағдайды 
жасауға тиіс. Бұл ретте БҚО-да 345 

мектеп инк лю зив ті білім беруге 
жағдайы жасалған де ген баға 

алыпты. Жалпы, �ңірде 226 
дефектолог пен 221 логопед 

ма ма ны бар.

Қазақстанда әрбір алтыншы 
жұп бедеулікке шалдыққан. 
Ресми деректерге сүйенсек, 
қазір елімізде бедеулік 
диагнозымен 21 мыңнан астам 
отбасылық жұп есепте тұр.

БАСТАЛҒАН



АЛЫС ЖОЛ – АЛЫС ЖОЛ – 
АРТЫҚ ШЫҒЫНАРТЫҚ ШЫҒЫН

ДӘРІПТЕП ЖҮРДӘРІПТЕП ЖҮР

Киіз басу – 
аза
 хал
ыны� 
ежелден келе жат
ан 
ол  �не-
ріні� бірі саналады. Ертеде 
ата-бабаларымыз киізді киіз 
�йді� туырлы�ын, т�ндігін, уы-
�ын жабу, жерге т�сеу және 

а быр�а�а ілу �шін пайда     лан-
�аны белгілі.

Күні кешеге дейін әжелеріміздің 
басқан киізі әр үйдің т�рінде т�селіп, 
қабырғаға ілініп тұрушы еді. Бүгінде бұл 
қол�нер бұйымы заман талабына сай 
қолданыстан шықты. Тіпті, оның жасалу 
әдісі де к�птің к�кейінде ұмыт болып 
келеді.

Негізінен киізді қойдың күзем жүні   -
нен қалың, әрі тығыз етіп жасайды. Ал 
бетіндегі ою-�рнегіне жабағы жүні қол-
данылған. Ежелден оны к�шпелі қазақ 
�мірінде кеңінен пайдаланған. Тарихи 
деректерге сәйкес, бұл қол�нер бұйымы  
Ноин-ула, Пазырық қорғанда   рынан да 
табылған. Демек, оның шығу тарихы 
тереңде жатыр деген с�з.

Киіздің түрлері де сан алуан атауға ие. 
Қол�нер бұйымының жас киіз, �ре киіз, 
аяқ киіз, жабу киіз секілді түрлері қазақ 
мәдениетінде кеңінен таралған. Соның 
ішінде откиіз, т�ркиіз, текемет, сырмақ, 

талдырма киіз  секілді түрлері т�сеніш 
ретінде қолданылған.  

Қазіргі қоғамда ұмыт бола бастаған 
к�не қол�нер бұйымдарын қайта дә-
ріптеп, заманауи үлгіде қолданысқа 
енгізіп жүрген жандар бой к�рсетіп 
келеді. Соның бірі – к�не киізді кәдеге 
жаратып, елдің алғысына б�леніп жүрген 
сырбойылық Айдана 0лайдарованың ісі 
к�пке үлгі. 

Сыр �ңіріндегі Қорқыт ата универ  -
ситетінде шәкірттерге тәлім беріп жүрген 
ұстаз ұмыт бола бастаған ұлттық құн   ды  -
лығымызды дәріптеуді азаматтық па  -

рызым деп біледі. Ол Қазақстан Қол -
�нер    шілер одағының мүшесі, педагогика 
ғылымдарының магистрі, «СырЭтно  -
Дизайн» қол�нер орталығы директоры 
ретінде �ңір халқына жақсы таныс. 2001 
жылдан бастап аталмыш оқу орнының 
«Дизайн және технологиялар» кафедра  -
сында оқытушы болып жұмыс істейді. 

Бала күнінен анасының киіз басу 
тәсілін к�ріп, қызығушылығы артқанын 
айтады. Уақыт �те келе �зі де қол�нер 
бұйымдарын жасауға ден қойып, түрлі 
тәсілін меңгеріпті. Бүгінде киіз басудың 

қыр-сырын шәкірттеріне үйретіп, қой-
дың жүнінен түрлі бұйым жасауға бет 
бұрыпты. 

«Қазір киіз ұмыт болып барады. Соң-
 ғы 30-35 жыл к�лемінде мүлде тұтын  -
байтын болдық. Бұған дейін әр отба  -
сының т�рінен табылатын қазақы 
т�           се    ніш жайында бүгінгі жас ұрпақ біле 
бермейді. Кейінгі жылдары қойдың 
жүнін кәдеге жарата алмай, �ртейтін 
болды. Киіз үйлер киізсіз қалды. Осыдан 
кейін ұлттық құндылығымызды дә   ріп  -
теп, �скелең ұрпақтың жадында жаң  -
ғыртуды парызым деп білдім. Осы ойым-

  ды жүзеге асыру мақсатында ұлттық 
�нері мізді заманауи техноло   гиямен ұш  -
тас   тыруды қолға алдым. Нәтижесінде, 
қойдың жүнінен, к�не киіздерден түрлі 
бұйым жасауға к�штім», – дейді қол  -
�нерші.

Қол�нер шебері қой жүнінен панно, 
бас киім түрлерін, кеудеше, аксессуар, 
текемет, сырмақ, құмыра мен қоржын   -
дарды, күнделікті тұтынуға арналған 
түр      лі бұйым жасайды. Шебердің қо лы-
нан шыққан к�здің жауын алатын 
дүниелерге тұтынушылар тарапынан да 
сұраныс жоғары.

Ұлттық �нерді ұлықтауда еселі еңбек 
сіңіріп жүрген қол�нерші қой жүнінен 
заманауи үлгіде бұйымдар жасаудың 
�зіндік ерекшелігі бар екенін де атап �т-
ті. Шебер �з бұйымдарын жасауда 
ешқан  дай тігіс пайдаланбайды екен. Қой 
жүнінен дайындалған бұйым жеңіл, әрі 

жылы болып келеді. Экологиялық таза 
�нім болып саналады. Сонысымен де тұ-
   тынушыларға �те қолайлы.

«Негізінен, Сыр �ңірінде �сірілетін 
қойдың жүнінен текемет басып, аяқ киім 
жасауға ғана пайдалана аламыз. =йткені 
Сыр бойын мекендейтін қойдың жүні 
қаттылығымен ерекшеленеді. Ал киімге 
және басқа да бұйымдар жасауға Алматы, 
Тараз қаласынан арнайы тапсырыспен 
«Меринос» тұқымды қойдың жүнін ал  -
ғызып отырмын. Бұл �нім зауыттан ар  -
найы тазартылып, әрі жұмсақ болып ке -
ле   ді. Жалпы, киізден түрлі бұйым жа   сап, 
одан нәпақа табуды к�здеген емес   пін. 
Тек арнайы тапсырыс берген адам    дарға 
ғана ақылы түрде жасаймын. Не        гізгі 
мақсатым – бүгінгі қоғамда ұмыт бола 
бастаған ұлттық құндылығымызды қайта 
жаңғырту», – дейді Айдана 0лай  дарова.

Қол�нерші қолдан жасаған бұйым  -
дарына еліміздің барлық �ңірінен, тіпті 
шетелдерден де  тапсырыс түсіп тұра    ты-
нын айтты. 0сіресе, �зге елдің қа   зақы 
нақыштағы бұйымдарға қызығу    шылығы 
басым екен. 

Бүгінде ұлттық құндылықтарымызды 
дәріптеуде Қорқыт ата университетінен 
арнайы аудитория беріліп, этно дизайн 
бойынша сабақ �ткізіп тұрады. Сондай-
ақ жас ерекшелігіне қарамай, студент  -
терден бастап, егде жастағы адамдарға 
киіз басудың қыр-сыры мен қой жүнінен 
түрлі бұйым жасаудың тәсілін үйрететін 
арнайы трениг ұйымдастырып келеді. 
Оның ішінде мүмкіндігі шектеулі жан-
дарға, ерекше балалардың ата-аналарына 
заманауи технология арқылы ұлттық 

бұйымдарды дайындаудың тың тәсілін 
үйретіп жүр.

Оның айтуынша, киіз бен қой жүні-
нен жасалған бұйымдардың қоршаған 
ортаға және адам ағзасына пайдасы зор 
екен. «Бәріміз де бала күнімізде киіздің 
үстінде аунап-қунап �стік. Кейіннен 
бойына шаң жинайды деген желеумен 
киіздерді жаппай далаға шығарып тас-
тадық. =йткені апта сайын қағып, 
тазалау үлкен қиындық туғызатын еді. 
Осылайша, бұл т�сеніштің орнын син-
тетикалық кілемге ауыстырдық. Алай        да 
бүгінде киіздің пайдасы орасан екені 
дәлелденіп отыр. Мәселен, киіз ауадағы 
жағымсыз энергияларды, шаң-тозаңды 
бойына сіңіріп, астына тас    тайтын қа -
сиеті белгілі болды. Сондықтан да апта 
сайын топыраққа, шаңға толып қалады. 
Ал синтетикалық кілемдер шаң-тозаңды 
бойына сіңірмейді. Соның сал да     рынан 
зиянды қалдықтарды ауа ар  қылы жұтып 
жатырмыз. Ел арасында аллергиялық 
аурулардың асқынуының бірден-бір се-
бебі осы. Сонымен қатар қойдың жүні 
аяқ-буын ауруларына тап тыр   мас ем 
болады», – дейді қол�нерші. 

Қол�нерші 2015 жылы Моңғолияда 
киізден бұйым жасаудың заманауи тех  -
нологиясы, оны бизнеспен ұштастыру 
бағытында �ткен семинарға қатысып, 
шеберлігін шыңдағанын айтады. Бұған 
дейін �з бұйымдарын талай байқауда 
к�пшілік назарына ұсынып, жоғары ба  -
ғаға лайық танылып келеді. Осыдан жеті 
жыл бұрын ұйымдастырылған «Экс  -
по-2017» к�рмесіне де �з �німін ұсы    нып-
ты. Алдағы уақытта  туып-�скен жері 
Сыр дария ауданына қарасты, Ақжарма 
ауылында «Туған елге тағзым – перзент 
парызы» атты жеке авторлық к�рмесін 
�ткізуді жоспарлап отыр. 

14 №4 (4398)
13 #А%ТАР 2024 СЕНБІ ТІРШІЛІК апта

К�НЕ КИІЗДІК�НЕ КИІЗДІ

#ызылорда облысы Арал 
ауданыны� хал
ы жол�а 
а-
тысты т�йткілді мәселені� 
т�йіні жеделдете тар
а тыл-
�анын 
алайды. Жергілікті 
ж7рт шылы
 «Бейнеу-Бозой» 
жолы Сексеуіл кенті ар
ылы 
салынса, ��ірдегі жол�а 
а-
тысты біраз мәселені� о�  тай-
лы шешімін табатынын ал �а 
тартып отыр.

Кент тұрғындары күре жолдың 
Шалқар �ңірі арқылы салынатынын 
қолдамайтынын айтады. Себебі «Шал-
қар-Бейнеу-Бозой» жобасы 825 шақы  -
рымды құраса, «Сексеуіл-Бейнеу-Бо зой» 
жобасы жүзеге асырылса, 515 ша  қы     -
рымды жүріп �туге болады екен. Яғни, 
бірінші жоба бойынша салынса, 320 
шақырым артық жол жүруге тура келеді. 
0рі бұл жол құрылысы артық шығынға 
соқтырады деп есептейді. 

«Негізінен, «Бейнеу-Бозой-Сек-
сеуіл» жолын салуға шешім қабылданса 
нұр үстіне нұр. Қазір аталмыш авто -
жолдың салынуын Маңғыстау, Оңтүстік 
Қазақстан және Арқа �ңірінің халқы да 
қолдайды. Себебі бұл ең жақын, әрі жол 
азабынан құтқаратын бірегей жоба 
ретінде танылып отыр. Ең бастысы, бұл 
жол салынса к�ліктердің  техникалық 
ахуалына жағдай туғызатын Сексеуіл, 
Қосаман Қотанбұлақ, Ақбасты, Құ  -
ланды, Бозой сынды елді мекендердің 
арасын байланыстырады. Бұған қоса, 
жол құрылысына б�лінетін қаржы 
к�лемін үнемдеуге де мүмкіндік артар 
еді», – дейді Арал қаласының тұрғыны 
Айнұр Рыспаева.

Бүгінде Маңғыстау халқы да Қазақ-
станның орталық оңтүстік б�лігінен 
шығатын жол «Шалқар-Бейнеу-Бозой» 
болып салынуын түсінбей дал. Қырық 
жылдан бері тартылған теңіздің азабын 
к�ріп отырған Арал �ңірі халқының да 
айтар назы аз емес. Халықтың пікіріне 
сүйенсек, Аралдың қыр жағы әбден тозған. 
Кеңес уақытында ұшақпен, кеме қаты-
насымен қатынауға мүмкіндік болатын. 
Қазір к�лік қатынасы үлкен қиындық туғы-
зып отыр. Соған орай наразы топ петиция 
жинап, 2 000-ға жуық адам қол қойыпты. 

Бұған дейін «Нұрлы жол» мемлекеттік 
бағдарламасына енген бұл жоба Аста-

надан – Ырғызға, Ырғыздан – Шалқарға, 
Шалқардан – Бейнеуге деп жоспар  ланған. 
Кейіннен бұл жобаның тиімсіз  дігі дәлелде-
ніп, �згертуге ұсыныс жасал ған. Алайда 
ал  ғаш қы жоба әлі күнге �згеріссіз қалып 
келеді. Назын білдірген халық «Сексеуіл-
Бейнеу-Бозой» жобасы мақұлданып, 
«Батыс Қытай – Батыс Еуропа» жолымен 
қосылса, Сексеуіл, Ақеспе, Қосаман, Бо-
зой тұрғындарының күнк�рісіне үлкен 
к� мек болатынын алға тартады. Ең басты-
сы, алғашқы жобаның ел қазынасына кел-
тірер шы ғыны шаш етектен деп есеп тейді.

«Жолдың ұзаруы бі рінші кезекте қыс 
мезгіліндегі Ырғыз бен Шалқар ара-

сының к�к тайғақтығы, Оңтүстіктен 
Атырауға ағылған к�лік кептелісінің 
ұлғаюына әкеп соқты ра тыны анық. Ал 
Сексеуіл жобасының тиімділігі зор.  Бұл 
жол азабын азайтуға, әрі  уақытты 
үнемдеуге сеп болар еді. Сондықтан 
Атырау, Маңғыстау, Ақтау әкімшілігінің 
жанындағы халықтық кеңесі және 
Оңтүстік �ңірдегі халық кеңесі Сексеуіл-
Бейнеу-Бозой» автожол жобасын қалап 
тұр. К�птің талабы тез арада шешімін 
тауып, елдің үміті еселеніп қайтса деген 
үміт бар», – дейді �ңір тұрғыны Уәлихан 
Жұмағұлов.

Бұл мәселе былтыр Сыр �ңіріне 
арнайы жұмыс сапарымен келген К�лік 
министрі Марат Қарабаевтың Сексеуіл 
халқымен кездесуінде де к�терілді. 
К�птің базынасын тыңдаған министр 
жаңа жылдан кейін орынбасарын �ңірге 
арнайы жіберіп, мәселенің мәнісін 
зерделеуге уәде беріпті. Жергілікті жұрт-
шылық осы уағдаластыққа үмітпен 
қарайды.

«Бұл мәселе туралы Президент 
Тоқаевқа хат жолдадық. Бұдан кейін ха-
тымыз Үкіметке, министрлікке жол-
данып, жауапты комитеттің мамандары 
айналысып жатқанынан хабардар 
болдық. Соның нәтижесінде 27 қарашада 
қоғамдық тыңдау ұйымдастырылды.  

Оған Арал ауданы әкімі, жобалау ме-
кемесінің �кілдері, «ҚазАвтоЖол» ме-
кемесінің мамандары, экологтар қа-
тысты. =зіміздің ұсыныс-пікір лерімізді 
айттық. Нәтижесінде, бірауыз дан қол-
дағаны ж�нінде шешім шыға рылып, 
жауапты мамандар протоколын алып 
кетті. Қазір жоба жасалып жатыр деген 
ақпар бар. Бұдан кейін бір топ тұр-
ғындармен облыс орталығы Қы  зылорда 
қаласына да барып, жұмыс сапарымен 
келген К�лік министрімен кездестік. 
Минстрге мәселені бүге-шіге сін қал-
дырмай баяндадық. Министр тарапынан 
жаңа жылдан кейін Сыр �ңіріне келіп, 
қайтадан қоғамдық қабыл дау �ткізіп, 
халықпен кездесіп, заң шең берінде  
түйткілді мәселенің түйінін тар қата-
тынын айтты. Бүгінде осы мә селеге орай 
тиісті жұмыстар жасалып жатқаны мәлім 
болып отыр. Ендігі кезекте мін детті 
жұмыстар аяқсыз қал май, түбегейлі ше-
шілуіне назар ауда  рылса игі», – дейді 
Сексеуіл кентінің тұрғыны Серік 
Жанұзақов.

Қалай дегенде де, Сыр елінің, Оң-
түстік және Батыс �ңірі халқының талап-
тілегі бір арнада тоғысып тұр.  Жұрт-
шылық алғашқы жоба қай қырынан 
алып қараса да тиімсіз болатынын алға 
тартады. 

Жол азабын тартқан жамағаттың 
басты талабы – екінші жоба оңтайлы 
шешімін тауып, құрылыс жұмыстарының 
жеделдете жүргізілу болып тұр. Елдің 
тілегі ескеріліп, табиғи апаттың аранын-
да улы шаң жұтып отырған Сыр халқы-
ның жайлы �мір сүруіне жағдай жасалса 
деген тілегін жеткізді.

Киіз ауадағы жағымсыз энергияларды, шаң-тозаңды 
бойына сіңіріп, астына тас    тайтын қасиеті белгілі болды. 

Сондықтан да апта сайын топыраққа, шаңға толып 
қалады. Ал синтетикалық кілемдер шаң-тозаңды бойына 

сіңірмейді. 

Бетті дайындаған Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ



Кей ісі �уантып, 
кей ісі �кінтіп кететін  жандар 

болады. Шым кент ті� экс-әкімі М. 
�йтеновті� де к��іл толмайтын іс-әре кеттері 

елді� есі нен шы�а �ой�ан жо�.  �сіресе, к�пшілік 
!мыта �ойма�ан д"ниені� бірі – ипподром орнына т!р�ын 

"й салу�а р!�сат берілгені. Ип под ром ды �ала сыртына 
к�шіруге �арсы бол маса да, аядай айма��а бір неше т!р�ын "й 
салып, �зі онсыз да �кпесі �ысылып, кептелісі к� бейіп т!р�ан 

аума�ты� ауасын та рылтып жібергені талай т!р�ын мен сәулетшіні� 
�кінішін ту дырды.  
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«ІС БІТТІ, 
ҚУ КЕТТІ» МЕ?

270 ТҮП АҒАШ 
КЕСІЛМЕЙДІ, БІРАҚ...

Одан б�лек, к�пқабатты тұрғын 
үй салған соң тұрғындар жү ре-

тін жол да қарастырылуға тиіс. Осы 
рет те BI Group компаниясы салып 
жат қан элиталық үй тұрғындарының 
Бәй дібек би даңғылына шығуы үшін 
Нау рыз паркіндегі бірнеше сотық жер-
дегі тал-теректерді отауға рұқсат бері-
ліп, жобасы бекітіліп те қойған еді. 
Құ   рылыс нысанының жобалық-сме та-
лық құжаттары әзірленіп, бұл мақсатқа 
бюд жеттен қаржы да қаралып үлгерген. 
Құ рылыс жұмыстары 2024 жылы, яғни 
биыл басталуға тиіс болатын. Алайда 
қо ғамда бұл мәселе де үлкен пікірталас 
ту дырды. Біткен, әп-әдемі дүниені бұ-
зу, әсіресе қалаға к�рік, қала берді ауа 
бе  ріп тұрған тал-теректі жайпау тұр-
ғын  дардың тағы да наразылығын ту-
дыр ды. «Парктегі 100 сотық, яғни 1 
гек тар жердегі тал-терек оталып қана 
қоймайды, жолдың айналасы міндетті 
түр де сауда-саттық орынға айналады» 
деп шулады жұрт. Шымкентте «Халық 
үні не құлақ асатын мемлекет» деген 
қа ғи да жүрмейді деп қынжылды ел. 

Алайда к�п уақыт �тпей-ақ қала 
әкі мі Ғабит /бдімәжитұлы бұл мә се-
ле ге нүкте қойды. Шымкент қаласын-
д а ғы бұрынғы ипподромның орнында 
са лынып жатқан «Атамұра» тұрғын үй 
кешенінен Бәйдібек би даңғылына 
шы ғатын жол салу жоспарланып, бұл 
жол дың жалпы ұзындығы 218 метрді, 
ал ені 14 метрді құрауға тиіс еді. Алайда 
жол құрылысын жүргізу үшін эт но сая-
бақ аумағындағы 270 түп ағашты кесуге 
тура келеді. /рі саябақтың жанынан 
мұн дай жолдың �туі этносаябаққа де-
малуға келетін тұрғындардың қауіп сіз-
ді гіне қатер т�ндіруі мүмкін екені де 
бел гілі болған. Осы жағдайды ескерген 
Шым кент қаласының әкімі аталған 
жол құрылысын тоқтату ж�нінде тап-
сыр ма берді. 270 түп ағаш та кесілмейді. 
Ен ді «Атамұра» тұрғын үй кешенін 
қа    ламен байланыстыратын жолды бас-

қа тұстан салу үшін балама жоба әзір-
лен бек. Бұл туралы қала басшысы 
жыл дың соңғы күндерінде қаланың 
�суі мен дамуына жауапты сала басшы-
лары мен барша ел ағалары бас қосқан 
жиында айтып �тті. 

/рине, бұл тұста қазіргі қала бас-
шысын ақтап алу ниетіміз  

жоқ. Бірақ осынау күрделі мәселе дәл 
осы активпен бұрынғы басшының ке-
зін де де талқыланған жоқ па еді?! /лде 
ол кезде жауапты сала басшылары мен 
ел ағалары дәрменсіз болды ма? Қазіргі 
қала әкімінің мегаполиске келгеніне 
бар-жоғы 4 ай болғанын ескерсек, сала 
бас шылары, мәслихат депутаттары сол 
күйі �згерген жоқ. Бұл мәселе осынау 
топ  тың еш қарсылығынсыз әбден пі-
сіп-жетіліп, жоба бекітіліп, тіпті құры-
лыс жұмыстары үшін қаржы да қаралып 
қойған. Енді бүгін қазіргі қала әкімін 
қолдап, этносаябаққа демалуға келетін 
тұрғындардың қауіпсіздігіне қатер т�н-
діруі мүмкін деген тұжырымға келіп 
отыр. Демек, бұл біздің әлі күнге дейін 
бас шұлғу принципінен айнымай тұр-
ға нымызды к�рсетеді. <ткен үшін 
еш кім жазаланбайды. Осы жобаны 
жа сауға, қаржы б�лгізуге дейін қанша 
уа қыт пен жүйке кетіп, құжаттандыру 
ша ралары жүргенін шамалай беріңіз...

БҮЛІНГЕНДІ ЖӨНДЕГЕН...

Жуырда қала басшысы Ғабит 
Сыз дықбеков тағы бір бы-

лық ты түзеді. Шымкент қаласының 
орталығында – А.Байтұрсынов пен 
Түркістан к�шелерінің қиылысында 
ор наласқан «Спутник» гүлзары ұзақ 
жыл дардан кейін тұрғындардың �тіні-
ші мен қайта ашылды. Бұл аумақ та 
бұрынғы қала басшыларының бүлдіріп 
кет кен дүние сі. Айта кетейік, бір кез-
дері шымкент тік тердің сүйікті демалыс 
ор нының бірі бол ған бұл аймақ кейін-
нен кәсіп кер лер дің қолына �тіп, гүл-

лерге басқа жақтан балама жер телімі 
бе ріліп, заң талаптарына сәйкес �тема-
қы да т�ленді. Осылайша, ұзақ жылдар-
дан бері шешімін таппаған мәселенің 
түйі ні тарқатылды. Алайда осы тұста да 
бір мәселенің т�бесі қылтияды. Сонда 
ке  зінде билік басына келген қала бас-
шы лары халық игілігін к�ріп отырған 
мем  лекеттің жерін кәсіпкерге сатады. 
Ке йін халық наразылығынан соң кә-
сіп керден бірнеше есе қымбат бағасы-
м ен қайтып сатып ала ма?! Жауабы жоқ 
сұрақ...

Бұл жолы да ешкім жазаланбайды. 
Іс бітті, қу кетті демеске тағы лаж жоқ.

Жуырда үшінші мегаполис әкі мі 
Ғабит Сыздықбеков елді мекендерді 
аралау барысында тұрғын дар дың 
шағымы бойынша Астана к� шесіндегі 
№93 к�пқабатты тұрғын үйде бол ып, 
ж�н деу жұмыстарына қатысты �зек ті 
мәселелерді к�рді. Қалалық Тұр ғын үй 
бас қармасының теңгеріміндегі к�пқа-
батты үйге былтыр ағымдағы ж�н деу 
жұмыстары жүргізілген. Алайда құ рылыс 
кезінде кеткен ақаулардың сал да рынан 
бүгінде шатырдан су кетіп, жер гілікті 
тұрғындарды әбігерге салып отыр. 

Қала басшысы жауаптыларға кет-
кен кемшіліктерді мердігер мекеме 
тарапынан тез арада қалпына келтіруді 
тапсырды. Яғни, былтыр ғана ж�ндеу 
жұмыстары жүрген нысан. Оны кезінде 
әкімдікке қарасты жауапты мекеме 
қабылдап алды ғой. Сонда қазіргі қала 
бас шысы �ткенді ж�ндеумен ғана уа-
қыт �ткізе ме? <кінішке қарай, бұ рын-
ғы басшылар, жауапты мамандар бүл-
діріп кеткен заңсыздықтары үшін 
жауап кершілікке тартылмай ма деген 
заң ды сұрақ туындайды. 

ЗАҢСЫЗ САЛЫНҒАН 
ҒИМАРАТТАРДЫ 
ТОҚТАТА АЛА МА?

Біз «Шымкент қаласы сәулет ші-
лер қауымдастығы» қоғамының 

т�рағасы Асқар Мамырбаевтан қа ла-
ның сәулетіне, құрылысына жанашыр 
ретінде пікірін білдіруді сұрағанбыз. 
Асқар Смайылұы – кезінде ипподром-
ды к�шіріп, орнына тұрғын үй салу 
бойын ша дабыл қағып, қоғамдық пікір 
ту ғызып жанайқайын білдірген жан-
ның бірі. Сәулетші әрі Шымкент қа-
ла сының байырғы тұрғынына үшінші 
мегаполистің әрбір сүйем жері қымбат. 
Сон дықтан ол қаладағы титтей �згеріс-
ке �зіндік ұстанымын білдіріп отырады. 
Ипподром орнына тұрғын үй салу 
бойын ша наразылығын қанша мәрте 
біл дірсе де, одан еш тұшымды жауап 
ала алмады. Енді сәулетші жаңа бас-
шы  дан ол жерге салынып жатқан құ-
ры лыстың тоқтатылуын сұрайды. 

«Кез келген елді мекеннің болашақ 
дамуының басты құжаты – сол елді 
ме кеннің бас жоспары. Шымкент қа-
ла сының қолданыстағы бас жоспарын 
жа қында, яғни 2023 жылы Үкімет бе-
кітті. Мұның алдындағы бас жоспар 
2012 жылы бекітілген болатын. Қала-
ның даму жоспары әр он жыл сайын 
қай та жасақталатынын ескерсек, бұл 
�з мезгілінде жасалды деп айта аламыз.

Алматылық «Градкомплекс» ЖШС 
жа саған бас жоспар бекітілді. Жұмыс 
ба рысында бірнеше рет қоғамдық тал-
қы лауларға қатыстық. Тиісті меке ме-
лер мен келісу жұмыстары бітіп, бас 
жос   парды Үкімет  бекітті. Біз, Шым  -
кент қалалық сәулетшілер қауым дасты-
ғы, бірнеше рет болған талқылау ба ры-
сын да �зіміздің ой-пікір, ұсыныс та ры-
мыз  ды арнайы журналға жазып қал-
дыр  дық. Бірінші мәселе к�ше, жол 
то рап тарына байланысты, қалалық 
маңызы бар ірі к�шелердің қала аума-
ғын қамтуы және қаладан шығатын 
бас ты к�шелердің кептеліссіз қызмет 
ат  қаруын қамтамасыз ету туралы бол-
ды. Бұл ұсынысымыз ішінара қабыл-
дан  ды», – дейді сәулетші бізбен әңгі-
ме   сінде. 

Асқар Мамырбаев талқылау бары-
сын да қаланың рекреациялық аума ғы-
на байланысты ұсыныс жеткізгенін 
атап �тті. «Бұрынғы бас жоспарда да, 
�зек тендіру жобасында да, қаланың 
бас ты рекреациялық аумағы болып 
са налатын дендросаябақ, зоосаябақ 
жә не ипподром аумағы �згеріссіз қал-
ған болатын. Алайда 2021 жылы сол 
кез дегі қала әкімі М./йтеновтің пәр-
ме ні мен ипподром аумағы к�пқабатты 
тұрғын үйлер кешенін салу үшін BI 
Group компаниясына сатылды. Біз сол 
кезден бастап дабыл қақтық. Бұл жо-
баның қолданыстағы қаланың бас 
жос парына қайшы екенін, демалыс 
аумағын біртіндеп жоғалтатынымызды 
жеткіздік. (Бұл туралы Сәулетшілер 
қауы м дастығы мен қалалық Құрылыс-
шы лар одағымен бірлескен ашықхат 
жаздық). Оған жауап берген адам бол-
мады. Менің ұсынысым – салынып 
жат қан тұрғын үйлер кешенін әрі қарай 
салуды тоқтату керек. Қазір зоосаябақ 
батыс жағынан к�пқабатты үйлермен 
қоршалып бітті. Енді солтүстік жағына 
түсіп жатқан к�пқабатты тұрғын үйлер 
толық бітсе, бұл аумақта 20 мыңнан 
ас там халық тұратын болады. Жоғары 
ты ғыздықта салынып жатқан үй тұр-
ғын дарының зоосаябақты да к�шіруге 
та лап қоятыны даусыз! Оның үстіне, 
сан мыңдаған к�лік онсыз да кептелісі 
к�п Бәйдібек би даңғылына түседі. 
К�лік коллапсы деген сонда болады. 
Оған жолайрығыңыз да к�мек тес пейді. 
«Ипподромды к�шірудің бас ты себебі 
деп аттардың шапқан ке зін де ауа 
жетпей тұншығатын сайда ор наласқан» 
деген желеуді айтқан бо латын қала 
басшылығы. Енді сол сайда жа сайтын 
мыңдаған тұрғын тұншық пай ма екен?! 
Сұрақ к�п, жауап жоқ...», – деп шырыл-
дайды сәулетші. 

Сондай-ақ заңсыз құрылыстар 
туралы бұл �зекті мәселе шеші-

мін тапқан емес деген пікірде. Қалалық 
маңыздағы үлкен к�шелер бойында да 
қызыл сызықты баса отырып, бірнеше 
күрделі құрылыс салынған. Қала жұрт-
шылығы «мамандар тарапынан дабыл 
қағылған, бірақ құлаққа ілген әкімді 
к�рмедік» дейді ол. 

Сәулетшінің жанайқайы, әрине 
орынд ы, оны естір құлақ болса... 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

зар дың орнына сауда нысандары салы-
нып кеткен еді. Бұл жағдай к�п жылдан 
бері тұрғын дар дың наразылығын ту-
ғы зып, дау ту дырып келген. Кәсіп кер-
лер қаланың ор талығындағы жайлы 
жер ге үлкен, за манауи сауда орталығын 
сал ғысы кел се, сол маңдағы к�пқа бат-
ты үйлер дің тұрғындары табиғат ая-
сын да бір сәтке тыныстап, демалатын 
гүл зардың қалпына келтірілгенін қа-
лады.

Қала әкімінің /л-Фараби ауданы 
тұр  ғындарымен есеп беру кездесуінде 
осы мәселе к�терілген еді. Ғ.Сыздық-
бе ков сол жерге арнайы барып, жағдай-
мен танысып, тұрғындар мен кәсіпкер-
лер дің талабын тыңдады және тарап-
тар ға бұл мәселені заң аясында шешеті-
нін айтты. Мәселе жан-жақты зерттел-
ген нен кейін гүлзарды қалпына келтіру 
ту ралы шешім қабылданды. Кәсіп кер-

Облыс әкімінің жиын кіріспесінде: 
– Жетісу облысында халықтың басым 

б� лігі ауылдық жерлерде тұрады. Соған сай 
тұрғылықты халықтың әл-ауқатының жақ-
саруына ықпал ететін бағыттардың бірі әрі 
біре гейі ауыл шаруашылығы екені айдан 
анық. Сондықтан қазір агро�неркәсіптік 
кешеннің дамуына айрықша назар аударып 
отыр мыз. <здеріңіз білетіндей, �ткен жыл-
ды ойдағыдай қорытындыладық. Бірақ 
аз ды-к�пті мәселелердің бар екені де жа -
сырын емес. Бүгін облысқа Ауыл шаруа-
шылығы министрі Айдарбек Сапаров ар-
найы жұмыс сапарымен келді. Аймақтағы 
ха лықпен кездесуге шыққан Парламент 
де путаттары да осы кездесуге қатысып 
отыр. Аудан-қалалардағы шаруа қожалық-
тары ның басшылары да осында. Осы 
жиын да �ңірдегі бірқатар мәселені еркін 
фор матта бірге талқылап алайық, – деді Б. 
Иса баев.

Облыс әкімінің орынбасары /лібек 
Жа   қанбаев қысқаша баяндама жасап, об-
лыстағы А<К-ның даму барысымен та-
ныс тырды. Оның баяндағанына қарағанда, 
Же тісу �ңірі үшін ауыл шаруашылығы 
са   ласын дамытудың маңызы зор және бұл 
ба ғытта ауыз толтырып айтарлықтай алға 
іл герілеу бар. Мәселен, былтырғы 11 ай-
дың қорытындысында �ңірде ауыл ша руа-
шы лығы �німін �ндіру 1,8%-ға ұлғайған. 
Ай мақта ауыл шаруашылығы �німдерін 
�ң дейтін 120 кәсіпорын жұмыс істесе, олар 
78 млн теңгенің азық-түлік �німін шы ғар-
ған. Оның айтуынша, �ңдеуге �ткізілетін 
қант қызылшасына берілетін субсидия 
к� ле мінің арттырылуы аймақтағы шаруа-
шы лықтардың ісіне оң серпін берген. 

Осылайша, бар дүние асырыла, кемшін 
тұс тар тұспалдап айтылған жиында с�з 
ал ған шаруа қожалықтарының басшылары 
ми нистрге к�пшіліктің к�кейіндегі сұрақ-
та рын қойып, кейбір күрмеуі күрделі мә-
селелерді шешуге қатысты ұсыныстарын 
жет кізді. Талдықорғандық «Самай» ШҚ 
т� рағасы Еркінбек Сіләмов ауыл шаруа-
шы лығы техникаларын жаңарту, ауыл 
ша руашылығы субъектілеріне салынатын 

са лықты �теудің кейбір әкімшілік про це-
дураларын жеңілдету, ауылдық жерлерде, 
атап айтқанда шаруа қожалықтарына қа-
жет ті бухгалтер мамандардың жетіс пеу ші-
лі гі сияқты бірқатар �зекті мәселе к�терді. 
Ал Ескелді ауданындағы «Санжар» ШҚ 
бас шысы Жанатбек Сарғалдақов шаруа 
қо жалықтарын жеңілдікпен несиелендіру, 
олар ды сапалы техника алуға ынталандыру, 
былтыр күзден бері жұрттың мазасын алып 
тұр ған жүгері �німін �ткізу мәселелеріне 
тоқ талды. Бұл жағдайға тағы да басқа фер-
мерлер де тоқталып, �з ойларын ортаға 
сал ды. Шаруалар «Жүгері егетін шаруа шы-
лықтарға субсидия егістіктің гектарына 
есеп телсе, тыңайтқышты субсидиялау 

та лап тары қайта қарастырылса» деген ұсы-
ныстарын білдірді.

Жетісулықтарды толғандыратын жағ-
дай ларды мұқият тыңдаған Айдарбек Са-
паров сұрақтарға жауап бере отырып, 
ми нистрлік тарапынан аталған бағыттарда 
жүргізіліп жатқан жұмыстарға тоқталды. 
Қазір тыңайтқышты дақыл түріне деп емес, 
тек багара және суармалы жерге деген б�-
лініспен субсидиялау туралы �згеріс әзір-
леніп жатқан к�рінеді. Сонымен қатар 
ми нистр жүгері �сіруді субсидиялауды 
гек тарына есептеу форматына қайта орал-

майтынын жеткізді, �йткені бұрын мұндай 
есептеу �зінің тиімсіздігін к�рсеткен бола-
тын.

– Жалпы, 2023 жыл ауа райының қо-
лай сыздығына байланысты ауыл шаруа-
шы лығы үшін ауыр соқты. Дегенмен мем-
лекет қол қусырып қарап отырған жоқ. 
Пре зиденттің тапсырмасына сәйкес, 
Үкі мет тарапынан бірқатар мемлекеттік 
қолдау к�рсетілуде. Атап айтқанда, �сімдік 
шаруашылығына 30 млрд теңге, мал 
шаруа шылығына 30 млрд теңге, «Азық-

қыл дарға, сол сияқты қант қызылшасын 
�сіру ге ден қойып, соларға қарай бейім-
делуіміз керек. Бүгінгі жиында біраз мәсе-
ле к�терілді. Шынында да, жүгері �німін 
�т кізуде аса күрделі жағдай туындады. 
Мә се лелер түбегейлі шешілді деуге де бол-
майды. Елімізге жүгері Ресейден арзан 
баға да әкелініп жатыр, жалпы әлемдік 
на рықта баға түсіп кетті. Соған қарамастан 
біз шаруашылықтарға к�мектесу жағын 
қарастырудамыз. Құс шаруашылығымен 
айналысатын кәсіпкерлермен, оған қоса 
«АзияАгроФут» зауытымен де келісс�здер 
жүргізудеміз. Бұл кәсіпорындарға шамамен 
кемінде 40 мың тоннадай жүгері �німі �т-
кізіледі. Зардап шеккен шағын шаруа шы-
лықтарға бірінші кезекте к�мек к�р-
сетіледі, – деді министр.

Шаруалар айтқан проблемалардың 
кей бірі жергілікті жерде қарастырылатын 
м ә селелер болғандықтан, облыс әкімі со-
лардың қатарындағы ауыл шаруашылығы 
субъектілерінің салық т�леу процестеріне 
қа тысты проблемалар жергілікті мемле кет-
тік кіріс органдарымен бірге талқы лана-
ты нын айтты. Ал ауылдық жерлерге бух-
гал тер мамандарды дайындауды тиісті 
бас қармалар бірлесіп қолға алып, маман 
тап шылығын реттейді. Сол сияқты жүгері 
�сі рушілерге берілетін субсидияның м�л-
шері қазір зауытқа �ткізілген әр тонна үшін 
6 мың теңге болса, биылдан бастап жер гі-
лікті бюджет есебінен 10 мың теңгеге к�-
терілетін болды. Сонымен, министр мен 
об лыс әкімі қатысқан жиында �зара ашық 
әңгіме болды. Облыста жиналған 380 мың 
тонна дәндік жүгерінің бүгінде �ткізілмей 
қа лып отырған 100 мың тоннасына қатыс-
ты мәселе реттелетіндей. Министрлік 40-
50 мың тоннаны �ткізуге ықпал етіп, к�мек 
етсе, қалған 50 мыңдайын �ткізуді облыс-
та ғылар �зіміз шешуге күш саламыз деп 
отыр. Қазір ол үшін «Іргетас Трейд», «Же-
тісу Мажико» сияқты бірқатар кә сі порын-
мен келісс�здер жүргізіліп жатыр.

Болат АБАҒАН,
Жетісу облысы

Жетісу облысыны� ди�ан-
дары былтыр ж"геріден 
б!рын-со�ды болып 

к�р меген мол �нім жина�аны және 
сол алтын дәнді еш�айда �ткізе ал-
май п!шайман болып отыр�аны ту-
ралы жазылды да, айтылды да. 
А�ы ры ж"гері дауыны� д"мпуі Ауыл 
ша руашылы�ы министрі Айдарбек 
Са паровты жылы орнынан �оз�ап, 
Же тісу�а жол�а шы�у�а мәжб"р ет-
кен сы�айлы. Астанадан Талды �ор-
�ан �а жеткен министр облыс әкімі 
Бей біт Исабаевпен бірге агро�нер-
кә сіп кешені саласыны� маман да-
ры  мен жиын �ткізіп, дәл �азір �а-
лып тасып отыр�ан �зекті мәселелер 
жайлы тал�ылады. 

министрді жылы орнынан қозғады

ДАУЫНЫҢ ДҮМПУІ
ЖҮГЕРІ

түлік» корпорациясына шаруашылық тар-
дан �нім сатып алуға 31 млрд теңге қаржы 
б�лінді. Жауын-шашын шамадан тыс к�п 
түскендіктен, шаруалар �німді кептіруге 
ар зандатылған дизель оты нын беруді сұра-
ған еді. Оған 65 мың тон на дизель отыны 
берілді. Биылдан бас тап жұмысты жаңаша 
ұйым дастырамыз. Нақ тырақ айтқанда, 
дән ді дақылдарды әртараптандыруға к�-
шуі міз керек. Яғни, бидайды, жүгеріні 
азайтып, бүгінде үлкен сұранысқа ие бо-
лып отырған, тиімділігі дәлелденген күн-
ба ғыс, мақсары, рапс сияқ ты майлы да-

Шымкент қаласының орталығында – А.Байтұрсынов пен Түркістан 
к�шелерінің қиылысында ор наласқан «Спутник» гүлзары ұзақ жыл дардан кейін 

тұрғындардың �тіні ші мен қайта ашылды. Бұл аумақ та бұрынғы қала 
басшыларының бүлдіріп кет кен дүние сі.
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Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ

Синтетикалық биология саласындағы 
халықаралық беделді байқау саналатын iGEM 
сайысы әу баста бакалавриат студенттеріне 
арнап ұйымдастырылғанымен, кейіннен оған 
жоғары сынып оқушылары, кәсіпкерлер мен 
қоғамдық зертханалар да қатысуға рұқсат 
алған. Жыл сайын жаздың басында байқауға 
қатысатын әрбір командаға стандарт 
биологиялық құрылымдардан тұратын жиынтық 
жәшік жіберіледі. Оның ішінде промоторлар, 
терминаторлар, репортер-гендер, плазмидтер 
секілді әртүрлі генетикалық құрылымдар 
болады. Жаз бойы зертханада жұмыс істей 
отырып, қатысушылар әлгі құрылымдарды 
%здері жасап шығарған компоненттермен 
бірге қолдану арқылы биологиялық жүйе 
құрып, оны тірі жасушаларға енгізеді. Осылайша, 
жасушалар жаңа әрі ерекше қасиеттерге ие 
болады. Онысы, әлбетте, табиғаттағы белгілі 
бір проблемаларды шешуге бағытталуы керек. 
Үздік жұмыстарды жыл соңында 120 мүшеден 
құралған қазылар алқасы анықтайды. Алтын 
алған біздің балалардың қаншалықты еңбек-
теніп, ізденгенін осыдан-ақ бағамдай беріңіз.

Жеңімпаз команданың мүшесі, Шымкент 
НЗМ 11-сынып оқушысы Қанат Баймомынов-
тың айтуынша, олар бұл жобамен екі жылдан 
бері айналысып келеді екен. Жобаның тақырыбы 
ретінде пластик қалдықтарды %ңдеу мәселесін 
де тегіннен тегін таңдамапты.

– Түркістан облысының Бадам ауылында 
пластик %ңдеу зауыты барын білетін боларсыз. 
Сол жерде пластик қанша %ңделсе де, ең 
соңында қалдықтардан ұнтақ қалатынын 
к%рдік. Бірақ ол қажетке аспай қалады екен. 
Ал негізі, ПЭТ (полиэтилентерефталат) моле-
ку лалары ең соңында этиленгликоль мен 
терефтал қышқылына ыдырауға тиіс. Олардан 
кон диционерлерде қолданылатын агент – 
фреон алуға болады. Біз осындай мәселе барын 
біліп, пластик %ңдейтін бактерия жасап 
шығарғымыз келді, – дейді ол. 

Ғылыми топтың жетекшісі, Шымкенттегі 
НЗМ биология пәні мұғалімі Жанна 

>тебаеваның с%зінше, табиғатта пластик жеп, 
оны қорыта алатын бактериялар бұрыннан 
бар екен. 2016 жылы жапон микробиологі 
Кохей Ода бастаған зерттеушілер пластикпен 
ластанған жауын-шашын мен ағын сулардың 
үлгілерін алып, онда микроағзалар бар-жоғын 
тексермекші болады. Ideonella sakaiensis атала-
тын бактерия осылайша анықталыпты. Бұл 
бактерия пластикті негізгі қорек к%зі ретін де 
тұтынып, ыдырата алатынымен ерекшеленеді. 
Мәселенің бар мәнісі мынада: әлгі бактерия 
пластиктің тез ыдырауына ықпал ететін екі 
айрықша фермент шығарады, оның бірі – 
ПЭТ-тің ұзын молекулаларын ұсақ молекула-
ларға ыдырататын PETase болса, екіншісі – 
этиленгликоль мен терефтал қышқылын 
шығаратын MНETase ферменті.

– Біз үлгі ретінде Pseudomonas Putida 
бактериясын алып, оған жоғарыда айтылған 
PETase және MНETase ферменттерін синтез-
дейтін гендерді енгізуді ұйғардық. >йткені 
бактерияның %зі пластик жеуді «білгенімен», 
оның қарқыны %те т%мен еді. Сондықтан 

оның пластик жеп, ыдырату жыл дамдығын 
жоғарылату үшін гендік модификация жасадық. 
>кінішке қарай, MНETase ферментін синтездей-
тін ген %те тапшы, оны Оңтүстік Кореядан 
тауып, алдырмақшы болғанбыз. Кеденде екі 
ай уақыт тұрып қалғаны себепті, жұмысымызды 
сәл кешігіп бастадық. Гендік модификацияның 
арқасында, біздің математика лық есептеулеріміз 
бойынша, 1 грамм бактерия 5-6 келі пластикті 
2-3 сағатта жеуі керек, – дейді Жанна >тебаева.

Зерттеу тобы бұл жобаны жүзеге асыруға 
мектеп зертханасы жарамағандықтан, әл-
Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің 
молекулярлық генетика кафедрасының 
зертханасында жұмыс істепті. Айтпақшы, 
зерттеу барысында жасап шығарылатын жаңа 
бактериялар табиғатқа шығып кетпей, тек 
жабық %ндірісте ғана қолданылуы керек. Бұл 
– байқаудың басты ережелерінің бірі. Неге 

десеңіз, бактерия ең қарапайым ағза болған-
дықтан, қоршаған орта әсерінен модификацияға 
тез ұшырап, адамның бақылауынан шығып 
кете алады, ал бұл табиғатта әртүрлі қауіпті 
салдарларға соқтыруы әбден мүмкін. 

Топ жетекшісі Жанна >тебаеваның с%зінше, 
пластик тұтынып, %ңдей алатын бактерияларды 
%ндірістің алуан түрлерінде қолдануға болады. 

– Мәселен, >збекстанда пластик б%телке-
лердің қалдықтарынан талшық шығарып, 
одан кәдімгі кілем тоқып отырған зауыт бар. 
Одан б%лек, қаншама киім-кешек цехтары 
пластик қалдықтарын пайдаланады. Қыста 
киетін күртелердің ішіндегі синтепон, хол-
лафайбер деген материалдардың бәрі –пластик 
қалдықтары. Ойлаңызшы, пластик тұтынып, 
оны қайта %ңдеп беретін бактерия ларды 
жетілдіріп, %ндірісте кәдеге асырсақ, қаншама 
жақсы дүниелерге жол ашуға болар еді. Бір 
әттеген-ай дейтін тұсымыз – біздің елде кә-
сіп керлер ғылымның жетістіктеріне қызық-
пайды. Парижге барғанда байқағаным, ең 
к%п қатысушы Қытайдан келіпті. Ішінде біздің 
қазақ студенттері де бар. Неге Қытайдан келген 
қатысушы к%п десек, ондағы кәсіп кер лердің 
%зі ғалымдарға ақша т%леп, стартап тарына 
қызығып, %з проблемаларының ше ші  мін 
табуға солардан к%мек сұрайды екен. Тағы бір 
таңғалдырған жері, оларда микро зауыттар 
к%п: кішкентай ғана дүниені тез-тез %ңдеп, 
пайда табуға ұмтылады. Бізде ондай 
микро%ндіріс аз. Қазақстанда к%біне масштабты 
за уыт салуға құмар ғой, бірақ негізгі пайда 
жаңа ғыдай ұсақ кәсіптен екен, – дейді ол 
ағынан жарылып.

Париждегі байқаудан біздің балалар тау-
тау тәжірибемен қатар, зор шабыт арқалап 
қайтқан сияқты. 

– Байқау барысында түрлі елдерден келген 
замандастарымызбен таныстық, жасаған 
жобаларына таң-тамаша болдық. Олар %з 
жобалары туралы к%здері жанып тұрып сағаттап 
әңгімелеп беруге дайын. >зіңмен қатар қыз-
жігіттердің соншалықты энтузиазммен, сон-
ша лықты еңбекпен жұмыс істеп жатқанын 
к%ргенде, сенің де ішіңдегі жарық одан әрі 
маздай түседі екен. Jрине, зерттеу аясында 
да %зіміздің түйгеніміз к%п болды, %зімізді 
жақсырақ тани түстік десем де болады. Мәселен, 
біз бұл жобаға 30 оқушы қатыстық. Оның 
ішінде синтетикалық биологияға бейімі барлар 
да, жоқтар да бар еді. Бірақ біз үш топқа 
б%ліндік. Бірінші топ зерттеуді жүзеге асырса, 
екінші топ сол зерттеу туралы к%пшілік алдында 
с%йлеп, жобаны таныстыруға жұмыс істеді, 
ал үшінші топтағылар зерттеу барысын, 
нәтижесін техникалық жағынан сүйемелдеумен 
айналысты. Қысқасы, командалық жұмыстың 
да біраз қыр-сырын түйсіндік, – дейді команда 
мүшелерінің бірі, НЗМ 12-сынып оқушысы 
Jнелі Jмірхан.

Биыл оқушылар бұл жобаны ары қарай 
дамытып, жетілдіре түседі. Ендігі меже – 
аталмыш байқаудың Гран-приі болмақ. 

World Cycling Series құрамына 
62 пара спортшы қатысқан Para-cy-
cling чемпионаты кіреді. UCI Pa-
ra-cycling физикалық, визуалды, 
интеллектуалды және есту қабілеті 
нашар спортшыларға арналған.

Қазақстан атынан бұл турнирге 
«Зияткерлік даму ерекшеліктері 
бар адамдарға арналған спорт феде-
рациясы» РҚБ пара-спортшысы, 
аутизм спектрі бұзылған Дастан 

Ор да бай қатысты. Астаналық спорт-
шы II-3 санатына (зияткерлік 
бұзу шылықтар) 18,8 шақырым 
қа шықтықтағы жеке уақыт жарысына 
және 5,5 шақырым қашықтықтағы 
критериумға қатысты.

«2024 жылғы 2-8 қаңтар ара-
лығында Аустралияның Балларат 
қаласында 2024 Virtus Cycling World 
Series әлемдік жарысы %тті.

Қазақстан бұл бәсекеде аутизм 
диагнозы қойылған қатысушыларға 
арналған жаңа II-3 санатында сәтті 
%нер к%рсетті. Дастан Ордабай бұл 
сында екі алтын медаль жеңіп алды. 
Ол аутизм спектрі бұзылған алғашқы 
азиялық спортшы атанып, Қазақстан 
тарихында %з ізін қалдырды», – деп 
атап %тті федерация президенті 
Дина Темірғалиева.

Жарысты Аустралияның вело-
спорт федерациясы Аустралияның 
Virtus мүшелері болып саналатын 
Sport Inclusion Australia компания-
сымен бірлесіп ұйымдастырды және 
UCI бақылауымен және кураторлы-
ғымен %тті.

Аутизм спекторы б�зыл�ан елордалы! спортшы Дастан 
Ордабай Аустралияны' Балларат !аласында *ткен 2024 
жыл�ы Virtus Oceania Road Cycling World Series велоспорт 
чемпионатында же'іске жетті.

Планетадағы пластик қалдықтар 
көле мінің артқаны сонша, 
ендігі уақытта бактериялардың 
өзі қоршаған орта жағдайына 
бейімделіп әрі эволюцияға 
ұшырап, пластик жеуге көшті. 
Болашақта бактериялардың бұл 
тосын қасиетін өндірісте кеңінен 
кәдеге асыруға мүмкіндік тумақ. 
Алайда ол үшін бактериялардың 
«пластик кеміргіш» гендерін 
модификациялап, жетілдіріп, 
кодтау қажет. Шымкенттегі 
Назарбаев зияткерлік 
мектебінің бір топ оқушысы 
бүгінде осы жобамен 
айналысып жүр. Жұмыстарының 
нәтижелі болғаны сол – 
жақында шәкірттер Парижде 
өткен халықаралық iGEM 
гендік инженерия машиналары 
байқауында бірінші орын алып, 
алтын медальмен оралды. 

ЦИРК – 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ КӨРМЕДЕ 

�аза! мемлекеттік циркі-
ні' тарихы Мажарстан ж�рт-
шылы�ына таныстырылды. 
15-ші Будапешт цирк фес ти-
валі аясында *ткен м�ражай 
к*рмесіне әлемні' 12 мем-
лекеті !атысты. 

Jр ел %з циркінің экспонаттарын 
к%пшілікке паш етті. Қазақ мем-
ле кеттік циркінің ұжымы шетелдік-
тердің назарына отандық цирк 
%нерінің тарихынан сыр шертетін 
суреттер, әртістердің костюмдері 
мен ұлттық жәдігерлерді ұсынды. 
Шара барысында 12 мемлекеттің 

цирк басшылары ынтымақтастық 
туралы меморандумға қол қойды.

«Алғаш рет ұйымдастырылған 
осындай к%рмеге қатысып, Еуропада 
– 100 жыл, 200 жылдан асқан 
цирктардың тарихын к%рсетіп 
отырса, біз де 50 жылдық тарихы-
мызды к%рсетуге мүмкіндік алып 
отырмыз. Мажар мен қазақ ұлттары 
достық, туыстық қарым-қатынаста. 
Мәдениеттері бір-біріне ұқсас. 
К%рмеде қазақ циркінің жауһар-
ларын к%ргенімізге қуаныштымыз», 
– дейді Қазақ мемлекеттік циркі 
мұражайының жетекшісі Наргиз 
Тамабекқызы. 

Планетадағы пластик қалдықтар 
көле мінің артқаны сонша, 
ендігі уақытта бактериялардың
өзі қоршаған орта жағдайына 
бейімделіп әрі эволюцияға 
ұшырап, пластик жеуге көшті.
Болашақта бактериялардың бұл
тосын қасиетін өндірісте кеңінен
кәдеге асыруға мүмкіндік тумақ. 

пластикпластик
ЖЕУДІ «ҮЙРЕНДІ»
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Мирас бол�ан мол м�ра. 
�а за! бейнелеу *неріні' не-
гі зін салушыларды' бірі 
?біл хан �астеевті' шы�ар-
ма лары �лт тарихыны' жыл-
на масы іспеттес. Биыл !аза! 
!ыл!алам *неріні' атасы 
?білхан �астеевті' ту�анына 
120 жыл толды. 

Осыған орай алматылық кітап-
хана шылар қала оқушыларын 
тұл ғасы биік суретшінің %нерімен 
таныстырды. Оның картиналарының 
ерекшелігін түсіндірді. Қастеев кең 
даланың тыныс-тіршілігін суретке 
сыйдыра алатын шеберлігімен 
ерекше. Қазақстанның халық 

суретшісінің бір ғана «Талас алқабы» 
және «Түрксіб» атты картинасы 
шетелдік %нертанушылар мен кол-
лекционерлердің қызығушылығын 
тудырған. Осылайша, кітапханаға 
келген жастар Қастеев шығарма-
шылығына терең бойлады.  

– Jбілхан Қастеевтің туынды-
ларына, жалпы қазақ %неріне деген 
қызығушылық %те басым. >йткені 
%здеріңіз білесіздер, қазақы нақыш, 
қазақ әдебиеті, қазақ с%здері трендте 
деп айтсақ болады. Сондықтан да 
Jбілхан Қастеевтың туындыларын 
бүгінгі жастардың к%бі біледі деп 
айта аламын, – дейді Алмалы 
кітапханасының қызметкері Jсел 
Советбай. 

СУРЕТ ӨНЕРІНІҢ 
САҢЛАҒЫ


